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20. 5. 2017
Muzejní noc – Josef Kopecký

24. 6. 2017
Letní karneval – Lucie Valouchová

24. 6. 2017
Letní karneval – Lucie Valouchová

30. 6. 2017
Rozloučení s „deváťáky“ – Jakub Mikšovský

15. 7. 2017
Retrovečer – Josef Kopecký

1. 6. 2017
Celé Česko čte dětem – Ivana Hrušková



Kalendář akcí | srpen–říjen
7. 8. Den otevřených dveří u starostky a místostarosty 16.00–18.00 zasedací místnost MěÚ

7. 8. Historický vývoj pěstování ovocných dřevin
– přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna 

11. 8. 85. šlapanické slavnosti – stavění máje 16.00 městský park

11. 8. 85. šlapanické slavnosti – taneční zábava 20.00 městský park

12. 8. 85. šlapanické slavnosti –  vítání a společné fotografování 
jubilantů 14.00–17.00 zasedací místnost MěÚ

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – dětské odpoledne 15.00 městský park

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – odchod pro první stárku 19.15 hasičská zbrojnice

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – předání práva 20.00 Masarykovo náměstí

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – hodová zábava s Dambořankou 20.30 městský park

12.–13. 8. 85. šlapanické slavnosti – letní výstava ČZS 8.00–18.00 orlovna

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – mše svatá 9.00 městský park

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – krojovaný průvod 15.00 sokolovna-měst. park

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – národopisné odpoledne 16.00 městský park

27. 8. Farní pouť do Tuřan 13.45 zastávka Riegrova

2. 9. Podzimní noc 20.00 městský park

3. 9. Loučení s prázdninami 14.00 městský park

3. 9. Obecní svátek v Bedřichovicích náves, KD

4. 9. Kompostování pomocí kalifornských žížal
– přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna

6. 9. 19. veřejné  zasedání  ZM Šlapanice 17.00 zasedací místnost MěÚ

9. 9. Kárky of the Pulpánov 13.00 Jiříkovská ulice

9. 9. Triatlon 5. kolo 9.30 ZŠ, bazén, atl. hřiště

10. 9. Modrobílé soutěžení 15.00 Brněnská Pole

16. 9. Farmářské trhy 8.30 Masarykovo náměstí

16. 9. Pohádkový les 17.00 místo bude upřesněno

17. 9. Medový den 14.00 Masarykovo náměstí

28. 9. Memoriál Karla Lázničky ve volejbale – 7. ročník 9.00 Sportovní hala Smetanova 
a ZŠ Šlapanice

29. 9. Šlapanické schody – 6. ročník běhu do školních schodů 14.30 ZŠ Šlapanice

2. 10. Trávníky, jejich rozdělení a péče o ně – přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna 

7. 10. Hokejbal juniorů a dospělých 9.00 před sokolovnou

8. 10. Burčákové odpoledne 15.00 před sokolovnou

19. 10. Melodie stále zelené 17.00 sokolovna

21. 10. Kordulkové posezení u cimbálu 19.00 orlovna

28.–29. 10. Podzimní výstava ZO ČZS 8.00–18.00 orlovna

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského 
rozhlasu.
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Dokončené projekty města

Rekonstrukce komunikací ve městě
Ulice Zemědělská – Zpracována dokumentace pro územní říze-
ní, nyní se čeká na souhlas vlastníků sousedních pozemků.
Jungmannova – Po projednání rekonstrukce s občany se nyní 
dokončuje otázka napojení kanalizací.
Nádražní a Švehlova – V současnosti se zpracovává studie.
Hybešova – Na ulici je plánováno 15 parkovacích míst + 1 místo 
pro ZTP. Nyní je zpracována dokumentace pro územní řízení.
Husova – Na ulici je plánováno 17 parkovacích míst + 1 ZTP. 
Nyní je zpracována dokumentace pro územní studie.
Tyršova – Na ulici je plánováno 13 parkovacích míst 1 ZTP.

Rekonstrukce 
komunikací

40

Zřízení Wi-Fi sítě v domě s pečovatelskou službou
V DPS byla v rámci zkvalitňování služeb občanům zřízena 
veřejná Wi-Fi síť.

v domě 
s pečovatelskou 

službou 

Wi-Fi

100

100 Mobilní rozhlas
Šlapanice jdou v komunikaci s dobou, proto se rozhodly pro 
zřízení mobilního rozhlasu. Prozatím projekt poběží ve dvou-
letém zkušebním provozu. Jeho úspěšnost závisí přímo na vás, 
protože se bude odvíjet od počtu zaregistrovaných občanů. 
Více informací včetně návodu k registraci naleznete na str. 4. Mobilní 

rozhlas

Rekonstrukce kašny na náměstí

Došlo k vybetonování dna a následnému novému nátěru kašny. 
Nyní je kašna v plném provozu.

Rekonstrukce 
kašny 

na náměstí

100

Rekonstrukce elektroinstalace a osvětlení ZŠ

Město druhým rokem pokračuje v postupné obnově 40 let starých 
elektroinstalací. Byl vybrán dodavatel, který v  průběhu letních 
prázdnin provádí rekonstrukci.

Rekonstrukce 
elektroinstalace 
a osvětlení ZŠ

60

Probíhající projekty města
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* barevná škála u ikon – procentuální ukazatel rozpracovanosti projektu

Rekonstrukce parku v Riegrově ulici 
Ve veřejné soutěži byla vybrána projekční kancelář Z. Sendlera Byla 
vyhotovena dokumentace pro územní řízení. Zastupitelé schválili 
v březnu koupi objektu bývalé městské šatlavy v městském parku, 
která bude součástí úprav parku. První kolo výběrového řízení na 
dodavatele bylo zrušeno. Nyní se připravuje zadávací dokumenta-
ce pro druhé kolo. Vzhledem k velkému počtu akcí, které se přes 
léto v parku odehrávají, proběhne rekonstrukce od září 2017. 

Rekonstrukce 
parku 

v Riegrově ulici 20

Revitalizace zeleně v okolí vodní nádrže Ponětovice
Tomuto projektu je věnován samostatný článek na str. 12.

Revitalizace 
zeleně

35

Cyklostezka Bedřichovice
Město uzavřelo dohodu týkající se posledního blokačního po-
zemku v trase plánované cyklostezky a po vyřízení souvisejících 
formalit bude moci zahájit dlouho plánovanou a občany očeká-
vanou stavbu. Jako dodavatel byly vybrány Stavby Vanto, s.r.o.  
Předpokládaný termín realizace je podzim 2017.Cyklostezka 

Bedřichovice
30

Cyklostezka Šlapanice-Brno
V rámci Dobrovolného svazku obcí Šlapanicko byla vytvořena 
dokumentace pro územní řízení. Dalším krokem bude podání 
žádosti o dotaci z ITI Brno (Integrovaná strategie rozvoje Brněnské 
metropolitní oblasti). Předpokládaný termín podání dotace je 
podzim 2017. Cyklostezka 

Šlapanice-Brno
10

Rekonstrukce chodníků ve městě
Dokončeny byly rekonstrukce chodníků na ulici: Riegrova, Wurmova, Janáčkova, Jiráskova

V měsíci červnu byla upravena parkovací plocha u hřbitova. V průběhu podzimu dojde 
k dosadbě kaštanů, která naváže na výsadbu z obou stran a v budoucnu vytvoří jednu 
celistvou alej.
Od 1. 8. do 30. 8. probíhá rekonstrukce chodníku na ulici Brněnská.
Od 1. 8. do 30. 9. bude probíhat rekonstrukce chodníku na ulici Švehlova.

Rekonstrukce 
chodníků 
ve městě 

75

ul. Riegrova 
po rekonstrukci

ul. Jiráskova 
po rekonstrukci

ul. Riegrova 
v průběhu rekonstrukce

ul. Jiráskova 
před rekonstrukci

parkovací plocha 
u hřbitova

ul. Brněnská 
před rekonstrukci

ul. Wurmova 
v průběhu rekonstrukce

ul. Janáčkova 
před rekonstrukci

ul. Janáčkova 
po rekonstrukci

V  minulém čísle Šlapanického zpravo-
daje jsme Vás informovali o  zahájení 
projektu „Bezpečně do školy“, který má 
za cíl podpořit děti, aby chodily do ško-
ly pěšky a  bez obav o  svoji bezpečnost 
a také snížit počet rodičů, kteří vozí své 
dětí až před školu. Během června jsme 
pomocí ankety oslovili 561 rodičů, je-
jichž děti navštěvují šlapanickou základ-
ní školu. Z výsledků mimo jiné vyplynu-
lo, že 181 rodičů má strach o bezpečnost 
svých dětí během jejich cesty do školy. 

Součástí ankety také bylo označení míst, 
která považují pro své děti za nebezpeč-
né. Souběžně s rodiči jsme oslovili i děti 
navštěvující základní školu, zde bych 
rád poděkoval paní učitelce Klečkové, 
která vše organizačně zaštítila. Každá 
z 32 tříd dostala podrobnou mapu Šlapa-
nic a Bedřichovic, kam děti zakreslovaly 
místa, která sami považují za riziková. 
Obě skupiny shodně považují za nejvíce 
nebezpečné úseky: okolí Albertu, pře-
chody pro chodce na ulicích Riegrova 
a  Brněnská, okolí zastávky Kalvodova 
a  ulici Na Zahrádkách. Výsledky jsme 
následně předali městské policii a Komi-
si pro dopravu, bezpečnost a  pořádek, 
aby přišli s návrhy jak situaci řešit. 

V červenci jsme podali žádost o dotaci na 
Jihomoravský kraj, ze které se nakoupí 
reflexní vesty pro všechny žáky prvních 
až třetích tříd. Věříme, že i  tento krok 
pomůže ke zvýšené bezpečnosti dětí bě-
hem jejich cesty do školy a zpět domů.

Jakub Mikšovský, 
šéfredaktor

Bezpečně do školy
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Dopravní zácpy ve městě a okolí
Šlapanice zažívají krušné dopravní časy. Vinou uzavírek na dálnici D1 se přes 
Šlapanice přelévá část dopravy svedené z dálnice. Podle posledního sčítání 
dopravy se na dálnici v našem úseku pohybuje cca 54 000 aut. Musíme tak 
stát v dlouhých kolonách před Slatinou, a to už bohužel nejen ve špičkách.
Na dotazy občanů, co pro zlepšení situace 
dělá město, jsem odpovídala: „Situace je 
dočasná a  je způsobena uzavírkami na D1 
po dobu její rekonstrukce; ty jsou v  našem 
úseku rozsáhlé. Přes Šlapanice jezdí nyní 
např. i holubičtí občané. Aktuální dopravní 
zácpy řešíme ve Šlapanicích pomocí měst-
ské policie, která je příslušná jen pro náš 
katastr. O  spolupráci ve Slatině žádáme 
Dopravní policii JMK, která ve Slatině řídí 
dopravu podle svých kapacitních možností.

Z dlouhodobějšího pohledu usilujeme o vybu-
dování světelně řízené křižovatky ve Slatině; 
ta by podle informace Brněnských komunika-
cí měla být v projektové přípravě a zařazena 
do dotačního programu Telematica. Pomoci 
podle nás může i obchvat Slatiny, na němž 
se domlouváme s městem Brnem a Jihomo-
ravským krajem. Kompetence Šlapanic jsou 

tu bohužel omezené. Také usilujeme o  to, 
aby v  připravované územní studii JMK 
pro naše území bylo navrženo dopravní 
napojení na dálnici D1. Požadavek města 
na napojení na D1 jsme formulovali již ně-
kolikrát, naposledy před rokem při zadá-
vání zmiňované územní studie. První vý-
stupy z této studie by mohly být k dispozici 
koncem příštího roku a Šlapanice rozhodně 
budou u toho. 

Občanům doporučujeme využívat vlakové 
spojení, je-li to v jejich možnostech, případ-
ně při cestě autem přes Bedřichovice kruho-
vý objezd. Všichni bohužel nyní neseme tíhu 
dlouhodobě neřešených dopravních spo-
jení; dlouhé roky se budovaly pouze prů-
myslové cíle a nové bydlení. Nic proti byd-
lení a  nic proti pracovním příležitostem, 
ale nejdříve měla být budována dopravní 

infrastruktura. K  tomu však nedošlo. Za 
všechny uveďme chybějící připojení čer-
novických teras na dálnici D1, které bude 
mít minimálně 15 let zpoždění. Věřím, že 
po ukončení oprav na dálnici bude situace 
výrazně lepší. Jiné řešení zatím bohužel v si-
lách našeho města není.

A  tak můžeme být jedině rádi, že nedošlo 
k  realizaci tzv. III. etapy průmyslové zóny 
ve Šlapanicích. O co se jedná? Pokud si ne-
vzpomínáte, haly průmyslové zóny CTP 
měly být nastavěny podél ulice Brněnská 
k Hraničkám a směrem k letišti až po že-
lezniční trať. Na tuto etapu průmyslové 
zóny už běželo povolovací řízení a k jeho 
zastavení došlo jen díky zásadnímu ne-
souhlasu 2 500 šlapanických občanů pro-
střednictvím petice. Celá III. etapa prů-
myslové zóny byla dopravně napojena na 
ulici Brněnskou. 

Řešení dopravy existují, jak ta krátkodo-
bá, tak i  dlouhodobá. Současné vedení 
města je prosazuje a  usiluje o  ně. A  to 
bez závislosti na průmyslové zóně, která 
měla podle původních plánů na náš ka-
tastr přivést dokonce 15 000 nových aut.

Michaela Trněná, 
starostka města Šlapanice

Informace z města

Celé Česko čte dětem
Děti z 1. stupně ZŠ Šlapanice si přišly 1. června na Den dětí 
poslechnout herce z Městského divadla Brno – Zdeňka Junáka, 

Markétu Sedláčkovou a Janu Musilovou. I přes tropické počasí 
se zájmem poslouchaly čtení o  lichožroutech – pohádkových 
bytostech pojídajících jednu ponožku z každého páru. Na dru-
hé čtení o smíšené česko-romské třídě dorazily i děti z vyšších 
ročníků. Akce proběhla v rámci kampaně Celé Česko čte dětem 
ve spolupráci s Městskou knihovnou a ZŠ Šlapanice. Velké po-
děkování patří paní Evě Helbichové, která organizačně zajistila 
účast herců z Městského divadla Brno.

Do Týdne čtení dětem, který v České republice proběhl již po-
sedmé, se zapojila také Školička Sokolík. Dětem před odpoled-
ním spaním četly babičky, maminky i starší sourozenci.  

Vzhledem k tomu, jaký úspěch mělo čtení letos, věříme, že akce 
Celé Česko čte dětem se stane ve Šlapanicích hezkou tradicí. 
Video z  celé akce si můžete prohlédnut na kanálu youtube, 
když do vyhledávače zadáte Celé Česko čte dětem – Šlapanice.

Ivana Hrušková
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ZmapujTo
Člověk sice žije jen jednou, ale po něm nastupují další 
a další generace, které přebírají to, co jim jejich předci 
zanechali. Důležitou věcí, kterou by měli lidé dnešní 
doby udržovat pro své potomky v co nejlepším stavu, 
je životní prostředí. Poslední dobou si naštěstí ten-
to fakt začíná uvědomovat čím dál více jedinců. Těm 
není prostředí, v němž budou jejich děti vyrůstat, lho-
stejné, a vznikají tak spousty aktivit a projektů, které 
se různými způsoby angažují v ochraně naší přírody. 

Jedním takovým chvályhodným počinem je vznik 
aplikace ZmapujTo. Ta umožňuje velmi pohodlným 
a jednoduchým způsobem ve vteřině přispět k dob-
ré věci, a to mapováním různých nedostatků, které 
hyzdí naše okolí. V roce 2010 vzniklo ZmapujTo jako 
pomocník v boji proti černým skládkám. Tvůrci však 
záhy zjistili, že v rukou třímají mocný nástroj, kterým 
mohou pomáhat ve spoustě dalších oblastí veřejného 
soužití. V roce 2014 proto byla spuštěná druhá verze 
aplikace. V jejím rámci pak byly postupem času při-
dány i další funkcionality. Dnes už tak může člověk 

nejen zaznačit výskyt černé skládky, ale může také 
upozornit na odstavený autovrak, přeplněný kontej-
ner nebo například na poškozený chodník. 

Aby bylo možné na tyto podněty reagovat, dostaly 
obce příležitost se do aplikace zaregistrovat, a nyní 
tak mohou rychle, efektivně a především zdarma 
zpracovávat podněty od všech občanů, kteří aplikaci 
využívají. Město Šlapanice se rozhodlo využít příle-
žitosti a do projektu se zapojilo také. Občané Šlapa-
nic nyní mohou pomocí svého telefonního přístroje 
kdykoliv upozornit na nedostatky, které během dne 
spatří. Pomocí telefonu s operačním systémem iOS či 
Android stačí vyfotit závadu, přidat k ní popis a s ur-
čenou polohou odeslat zodpovědným lidem k nápra-
vě. Jak již bylo řečeno, celá aplikace je zdarma, tak ji 
využijme všichni v maximální možné míře a udělejme 
si svět okolo sebe zase o něco hezčím.

Michal Hladký, 
externí spolupracovník redakce

Jak funguje ZmapujTo



5městský úřad informuje
 

 

Město Šlapanice zavádí Mobilní rozhlas 

Vážení občané, 

v souvislosti se zlepšováním 
informovanosti občanů, 
zavádíme v našem městě novou 
službu – Mobilní rozhlas.  

Nově Vás budeme informovat o aktuálním dění pomocí 
různých komunikačních kanálů. 

Zaregistrujte se, vyplňte Vaše tel. číslo a e-mail, zvolte 
skupinu. Následně budete ZDARMA dostávat SMS zprávy, 
hlasové zprávy a e-maily o aktualitách – upozornění 
na výpadky vody, elektřiny, čištění ulic, pozvánky na kulturní 
a sportovní události a mnoho dalšího. 
 

Michaela Trněná 
starostka  

Jak se mohu zaregistrovat? 
 
 
Přes registrační formulář 
na adrese slapanice.mobilnirozhlas.cz 

 

Vyplněním registračního ústřižku 
leták potom stačí doručit na městský úřad 

Vážení občané, v sobotu  
10. května se na náměstí 
uskuteční tradiční oslavy 
výroční založení obce. 
Jste srdečně zváni. 
Váš starosta. 

Registrace do služby 

Jméno: 

Tel. číslo: E-mail: 

Zvolte skupinu: 

Krizové informace 

Kulturní akce 

Sportovní akce 

Informace z úřadu 

Příjmení: 

Bydliště: 

Podmínky pro občany jsou pro informaci k dispozici na www.mobilnirozhlas.cz/obchodni-podminky. 
Odevzdáním vyplněného formuláře souhlasím s obchodními podmínkami a se zpracováním osobních údajů 
obsažených v tomto formuláři.  
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Posledním předprázdninové setkání vedení města s občany se konalo 22. května. Tentokrát to byli obyvatelé 
z rodinných domů na Brněnské ulici a dále z ulic Čechovy, Janáčkovy, Příční a Švehlovy po železniční přejezd.
Nejvíce dotazů a  připomínek bylo k  horní části Čechovy ulice, 
kde chybí obrubníky, sběrače vody a vozovka se propadá pod těž-
kými kamiony. Parkuje se zde po obou stranách vozovky, čímž je 
značně zúžen průjezd, řidiči často nerespektují dopravní značení 
a jezdí do protisměru. Tráva se zde seče pouze 1–2 ročně a v no-
vém parčíku se schází problémová mládež. Občané by zde rádi 
snížili rychlost na 30–40 km/hod, zřídili parkoviště místo pro-
středního parčíku a v polovině kopce umístili lavičku. V dolní části 
proti bývalé restauraci Žuráň by si pak přáli upravit parkoviště 
pro osobní vozidla a místo pro kontejnery. Zazněl také názor o zo-
bousměrnění horní části ulice, aby nedocházelo k zácpám v úzké 
části ulice Nádražní. Čechova ulice je ale krajská komunikace 
a  veškeré jednání se Správou a  údržbou silnic JMK (SÚS JMK) 
jsou náročná. Pro ulici Čechovu byl krajskou organizací SÚS JMK 
zpracován cca v roce 2005 projekt rekonstrukce, ten je však již za-
staralý a bude nutné vypracovat nový. Pro tento rok se zde proto 
s žádnými opravami nepočítá. Častější sečení zajistí Sateso. Po-
žadovaná lavička bude umístěna v průběhu srpna. Zvýšený dozor 
nad parčíkem spadá do kompetence Městské policie, které bude 
podnět předán. Nová kavárna na Čechově ulici nezískala dosud 
stavební povolení. Přechod pro chodce Brněnská–Čechova bude 
nově označen a bude také posouzen nový přechod u Happy baru. 
Také Brněnská ulice ale spadá pod SÚS JMK a veškeré úpravy jsou 
v její kompetenci.

Ze strany občanů zazněl také návrh na vybudování parkovacích 
míst v dolní části Brněnské ulice u pomníku lékařů a podél Říč-
ky, kde se nachází výběh pro psy s nájezdem od ulice Kalvodovy. 
Diskutovány byly možné návrhy na úpravy ulice Nádražní, kdy 
zaznívaly jak radikální návrhy na vykácení stromové aleje, tak 
naopak požadavky na její zachování či rozšíření. K Nádražní uli-
ci je připravována studie, která bude občanům předložena. Při 
úvahách o zřizování parkovacích míst zazněl názor současného 
vedení, že nelze rušit zeleň ve prospěch aut a budovat betonové 
město. Kolem Říčky je plánovaná klidová zóna. Ke kamerovému 
systému bylo sděleno, že je zastaralý, částečně nefunkční a mělo 
by dojít k jeho obnově. Připravuje se studie proveditelnosti. K le-
gálnímu zprovoznění Tuřanky v  době dopravních omezení ne-
může dojít, neboť tato není zcela v majetku města. Polní cestu na 
Hraničkách nelze pro podobné účely dle stanoviska PČR využí-
vat kvůli jejímu vyústění na horizontu. Neprůjezdnost některých 
ulic, kde parkují vozidla po obou stranách, by mělo pomoci vyře-
šit připravované zjednosměrnění některých ulic. 

Josef Kopecký, 
vedoucí oddělení komunikace s veřejností

Podněty občanů 
ze společných besed

•  Byly umístěny koše podél vycházkové polní cesty 
za ulicí Švehlovou ke stavebninám,

•  byl instalován nový stůl na stolní tenis u dětského 
hřiště sídliště Brněnská,

•  přívalové vody na Jiráskově – bude umístěn nový 
žlab na odvod dešťových vod na spojce nad 
Jiráskovou,

• propadlý kanál Čechova 31 byl opraven, 
•  byl předán podnět k údržbě zarostlých pozemků 

firmy Tesco.

Spojovací chodník 
Brněnská pole – horní zastávka

Na základě podnětů občanů byl vyasfaltován spojova-
cí chodníček mezi Brněnskými Poli a ulicí Brněnskou 
(horní zastávka trolejbusu). Jedná se o provizorní, do-
časný chodník, protože firma Tesco stále jedná o od-
prodeji svých sousedních pozemků. Firma má platné 
stavební povolení, a pokud se pozemek rozhodne pro-
dat, může dojít velmi rychle k budování nové komuni-
kace a souvisejícího parkoviště. Město tak vyšlo vstříc 
požadavku občanů, ale jedná se opravdu o provizorní 
řešení do doby výstavby nové komunikace a souvise-
jícího parkování.

inzerce

Poslední předprázdninové setkání s občany



7městský úřad informuje

Úterý 13. 6. 2017 bylo pro některé z nás dnem plným krve. Nejednalo se však, jak by se mohlo zdát, o nějaké 
horrorové úterý a nikdo naštěstí nepřišel k úhoně. Jen se někteří občané rozhodli podpořit dobrou věc a v rámci 
akce Daruj krev se Zdravým městem Šlapanice se vydali do brněnské nemocnice, aby zde pomohli darováním krve. 
Ti, kdo přišli darovat krev úplně poprvé, se na místě sešli již 
před půl osmou ranní. Vyplnili krátký dotazník a následně pod-
stoupili registraci do nemocniční databáze. Potom už se všichni 
účastnici akce postupně ubírali dále, aby absolvovali odběr kon-
trolního vzorku  krve. Po krátké odmlce v čekárně pak proběhl 
rozhovor s lékaři, kteří oznámili výsledky odběrů. Hned poté už 
každý z dárců odcházel k menšímu občerstvení, aby se předešlo 
negativním vlivům krevní ztráty. Hned po občerstvení přišla na 
řadu dezinfekce a pak už samotný odběr. 

Ten probíhal v příjemném prostředí velkého prosvětleného sálu. 
Z  televizorů zde po celou dobu hrály aktuální hudební hity, 
a tak člověku samotný odběr utekl velmi rychle. O jeho zpříjem-
nění se také staraly ochotné sestřičky, které s každým z dárců 
poseděly a kontrolovaly celý průběh odběru. Při jakémkoliv pro-
blému byly připraveny okamžitě zasáhnout, a  komplikace tak 
byly vyloučeny. Po pár minutách bylo vše hotovo a každý dárce 
si mohl užít výhod spojených s touto prospěšnou akcí. 

Kromě nemalé finanční úlevy při daních, kterou garantuje každému 
občanovi stát, získali všichni účastníci akce i žetony do občerstvo-

vacích automatů, drobné dary, které na celou akci věnovalo město 
Šlapanice a především den placeného volna, na který odběrem vzni-
ká nárok. Každý se tak mohl vydat, kamkoliv mu bylo libo, a užívat si 
tak pocit, že podpořil dobrou věc po svém.

Michal Hladký, 
externí spolupracovník redakce

Daruj krev se Zdravým městem Šlapanice

Poděkování dárcům krve ze Šlapanic a Bedřichovic
U příležitosti Světového dne dárců krve proběhl 13. 6. 2017 na Transfuzním a tkáňovém 
oddělení Fakultní nemocnice Brno další hromadný odběr krve organizovaný městem 
Šlapanice. V pořadí již třetí ročník proběhl v přátelské a uvolněné atmosféře za hojné 
účasti a za přítomnosti paní starostky. 
Ačkoliv ne všechny uchazeče o  darová-
ní krve jsme mohli odebrat a zařadit do 
registru aktivních dárců (v  některých 
případech tomu bránily zdravotní či jiné 
důvody), jejich zásluha tím není o  nic 
menší. Pomohli připomenout a zviditel-

nit nenahraditelnost darování krve, což je hlavním smyslem těch-
to hromadně pořádaných akcí. 

Celkem chodí darovat krev ze Šlapanic a  Bedřichovic kolem 
150 osob. Každým rokem přibývají noví zájemci, a  to i díky po-

zornosti, kterou město Šlapanice této problematice věnuje. Děkuji 
všem našim obyvatelům, kteří darují krev, pomáhali odběry orga-
nizovat či jakkoli projevili o darování krve zájem. Jako primářku 
Transfuzního a  tkáňového oddělení a  současně šlapanickou ob-
čanku mě velmi těší, že je v našem městě tolik lidí ochotných obě-
tovat svůj čas a pohodlí, aby pomohli někomu druhému.

Hana Lejdarová 
Primářka Transfuzního a tkáňového oddělení 

Fakultní nemocnice Brno

Oznámení letošním jubilantům
Jako každoročně, tak i letos nás čekají ve dnech 11.–13. srpna 2017 Šlapanické slavnosti. 

Jsou svátkem folkloru, tradic a zároveň příležitostí k setkání rodáků, jubilantů, občanů a přátel 
našeho města. Stává se však, že Ti kdo se zde nenarodili, nebo nechodili do školy, 

nedostanou oficiální pozvánku od města, aby se zúčastnili všech pořádaných akcí a především pak 
sobotního setkání jubilantů s představiteli města, třeba že zde žijí i několik desetiletí.

Proto vy všichni letošní devadesátníci, osmdesátníci, sedmdesátníci, šedesátníci a padesátníci jste srdečně zváni 
na společné setkání a fotografování, které se uskuteční 

v sobotu 12. srpna od 13.30 do 17.00 hodin na městském úřadě.
Bližší podrobnosti budou zveřejněny na plakátech.

Redakce ŠZ
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V minulém Zpravodaji 3/2017 byly představeny připravované změny dopravního značení. Hlavním cílem připravo-
vaných změn je zabezpečení průjezdnosti ulic, umožnění přístupu vozidel Integrovaného záchranného systému, 
legalizace parkování a zvýšení bezpečnosti provozu pro chodce i řidiče. Změny byly připravovány dopravní komisí, 
která se na nich podílela a pasport samozřejmě schvaluje také Policie ČR. 

Přes výše uvedené důvody jsme v  těchto dnech obdrželi petici 
občanů z  oblasti ulic Kollárovy, Sušilovy, Nad Zámkem a  Těs-
nohlídkovy. Důvodem petice je nesouhlas s plánovanými jedno-
směrkami v  jejich ulicích. Hlavním důvodem zavedení jedno-
směrek v těchto konkrétních ulicích je však jejich průjezdnost, 
kterou město musí zajistit pro integrovaný záchranný systém 
– záchranku a hasiče. Přiloženy jsou fotografie z těchto ulic, ze 
kterých je patrné, že za dnešního stavu v nich s obtížemi projede 
osobní auto, o  hasičích nebo záchrance nelze hovořit v  žád-
ném případě.

Téměř všichni máme auto, ale zdaleka ne všichni máme zajiště-
no parkování svého vozidla či vozidel ve své garáži nebo na svém 
pozemku. Toto pohodlí a tuto povinnost přenášíme na své okolí 

a na město. Město se snaží vyhovět mimo jiné budováním nových 
a  nových parkovacích míst a  stání tam, kde je to možné. Stará 
zástavba to ale v mnoha případech neumožňuje.

Na pomyslných vahách se při rozhodování ocitá bezpečnost 
a zdraví občanů na jedné straně a na straně druhé jejich po-
hodlí. Odpovědnost za bezpečnost občanů v  podobných přípa-
dech do značné míry nese město.

Prioritou města musí být v  první řadě zajištění bezpečnosti 
občanů, a proto apeluji na občany těchto ulic: Snažte se pro-
sím tyto změny přijmout, chráníte tím v první řadě sami sebe. 

Děkuji Vám.

Michaela Trněná, starostka

Ve středu 2. 8. proběhla na městském úřadu pro občany z ulic s novými jednosměrkami informativní schůzka k vysvětlení 
připravovaných změn. Jakmile budou změny připraveny, dostanou občané dotčených ulic ještě písemné upozornění.

Snahou současného vedení je, aby Šlapanice byly pro své obyvatele klidným a příjemným městem. Součástí těch-
to úvah bylo umožnění bezpečného pohybu cyklistů při výletech do okolí nebo při jízdě na kole do zaměstnání; 
proto bylo propojení cyklostezek jedním z bodů programového prohlášení současné rady města. A jak jsme na 
tom po dvou letech od programového prohlášení?
Cyklostezky 
V  roce 2016 vznikla vyhledávací studie cyklotras ve Šlapanicích 
a okolí a v těchto dnech byla na stavební úřad předána projekto-
vá dokumentace na cyklotrasy v okolí Šlapanic, která obsahuje 
i  projektovou dokumentaci pro cyklostezku Šlapanice-Brno. 
Byla pořízena v rámci založeného Dobrovolného svazku obcí Šla-
panicko, v němž se obce ze správního obvodu našeho města sdru-
žily, aby mohly společně lépe realizovat některé projekty – prvním 
z nich je síť cyklostezek na území těchto obcí. 

V rámci DSO Šlapanicko byla připravena i cyklostezka na Brno, 
o  kterou občané Šlapanic žádají již dlouho, ale v  předchozích 
volebních obdobích byl její vznik spojován výhradně s existencí 
průmyslové zóny. Průmyslová zóna ani po více než 15–17 letech 
od „nápadu“ nevznikla a  cyklisté mezitím putují do Brna po 
frekventované a úzké silnici na Slatinu.

Prioritou města musí být bezpečnost občanů

Šlapanice jako klidné a příjemné město
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Naše město začíná letošním podzimem se zásadní změnou v třídění odpa-
dů v domácnostech. Důvody jsou jasné – snížení nákladů a ochrana život-
ního prostředí. Současné náklady našeho města na likvidaci odpadů činí 
více 7 mil. Kč ročně. Pomozte nám tyto náklady snížit. Ušetřené peníze pak 
můžeme investovat do důležitějších věcí.
Kdo chce získat o třídění odpadů více in-
formací, uslyší je na informačních schůz-
kách pro občany. Ty proběhnou 11. 9. od 
17 hodin v restauraci Chaloupka a 18. 9. 
od 17 hodin v restauraci Sokec. V průbě-
hu podzimu, před zahájením tohoto systé-
mu každá domácnost (rodinný dům i byt 
v bytovém domě) obdrží zdarma „starto-
vací balíček“. Ten bude obsahovat:

• několik pytlů na tříděný odpad

•  štítky s  čárovými kódy potřebnými pro 
evidenci vytříděného množství

• kalendář s označením svozových dnů

 •  štítek pro označení nádoby na zbytkový 
komunální odpad. 

Zapojení se do systému pytlového sběru je 
dobrovolné a  každý tak může učinit kdy-
koli během celého roku. Jedinou povin-
ností bude označit nádobu na komunální 
odpad. Od 1. 1. 2018 bude svozová spo-
lečnost vyvážet komunální odpad jen 
z označených nádob.
Děkujeme!

Michal Klaška, místostarosta

Vyhledávací studie identifikovala tři možné varianty řešení spo-
jení do Brna, z nichž byla vybrána varianta Tuřanka s pokračo-
váním podél železniční trati jako pozemkově nejvhodnější, te-
rénně příznivá. Navazuje na plánované brněnské cyklotrasy.

V  případě úspěšného vyřízení potřebných povolení podá DSO 
Šlapanicko ještě v  letošním roce žádost o dotaci z  integrovaného 
dotačního programu pro brněnskou metropolitní oblast, tzv. ITI 
BMO. Projekt je průběžně s poskytovatelem dotace konzultován 
a má tak slušnou šanci na úspěch. Ať s dotací nebo bez ní, Šlapa-
nice konečně udělaly první krok k výstavbě této potřebné trasy.

Ponětovice
Od roku 2014, kdy jsme nastoupili na úřad, se podařilo dokončit 
trasu na Ponětovice. V tomto případě předchozí vedení nedoká-
zalo najít shodu s  jedním z  vlastníků pozemků, a  tak narychlo 
před volbami zrealizovalo trasu v neúplné podobě. Ta je nyní do-
končena. Čeká nás ještě poslední krok, a to je zaplacení pozemků 
všem vlastníkům, kteří své pozemky uvolnili pro cyklostezku. 

I  touto cestou děkujeme všem vlastníkům pozemků, kteří vý-
stavbu cyklostezky pro občany umožnili. Bez jejich velkorysosti 
a pochopení by realizace podobných záměrů nebyla možná.

Bedřichovice
Cyklostezka, na kterou se Šlapanice chystají minimálně 15 let, 
zatím bezúspěšně. Po přechozím vedení města jsme zdědili 
projekt, který je částečně ze setrvačnosti označován jako cyklo-
stezka do Bedřichovic. Jedná se o  úsek od Černého splavu po 
náves v Bedřichovicích a reálně se jedná o účelovou komunikaci, 
která bude využívána primárně jako cyklostezka. Tento úsek byl 
zablokován minimálně na tři roky nesouhlasem jednoho z vlast-
níků sousedních pozemků a  teprve koncem loňského roku se 
podařilo dosáhnout mimosoudní dohody. Bez ní by tento úsek 
na svou realizaci marně čekal několik dalších let. V současnosti 
má město již vybraného zhotovitele, firmu Strabag, a po vyříze-
ní stavebního povolení, které bylo kvůli soudnímu sporu s vlast-
níkem pozemku zastaveno, může město začít stavět. Počítáme 
s podzimním termínem.

První část původní cyklostezky (od mostu Riegrova po Černý 
splav) se projednával příliš dlouho a mezitím vyrostly po téměř 
celé délce trasy ploty. Stávající chodníček není v dobrém stavu, 
v některých místech z něj ukrajují eroze Říčky. Stav se snažíme 
napravit projektovanou úpravou (mlat apod.), která je součástí 
výše uvedeného projektu DSO Šlapanicko. I zde bude město od-
kázané na vstřícný přístup vlastníků pozemků, se kterými musí 
projekt projednat. Úprava chodníčku by měla být přínosem pro 
všechny zúčastněné strany.

Jiříkovice
Zde je trasa navrhována podél stávající silnice. Projekt je zpra-
cován, ale opět odkázán na vstřícný přístup vlastníků pozemků, 
a tak jeho šance na úspěch prověří jednání s těmito vlastníky.

Ochranná zeleň pro město
Součástí programového prohlášení rady byla i výsadba ochranné 
zeleně pro naše město, které je obklopeno a  zatíženo dopravní-
mi stavbami téměř ze všech stran. V  loňském roce byl připraven 
projekt na vybudování rozsáhlého zatravněného pruhu se stromy 
a  keři.  Nový pruh zeleně bude sloužit jako doprovod stávající polní 
cesty a kromě protierozní funkce bude plnit i další funkce spojené 
se zlepšením našeho životního prostředí (více článek E. Merclové).

Michaela Trněná, starostka města Šlapanice 
za Radu města Šlapanice

Třídění odpadů od domu 
– pomozte svému městu snížit náklady!

Novou externí 
posilou redak-
ce Šlapanické-
ho zpravodaje 
se stal Michal 
Hladký. Michal 
v y s t u d o v a l 
g y m n á z i u m 
ve Šlapanicích 
a  poté studo-

val žurnalistiku na Fakultě sociálních 
studií Masarykovy univerzity, odkud 
odešel na manažerskou pozici do kor-
porátní sféry.
Mezi jeho záliby patří fandění fotbalo-
vému klubu Zbrojovka Brno, pro který 
také externě spolupracuje jako redak-
tor a sledování seriálu Ulice. 

Nová externí posila 
redakce ŠZ
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V 50. letech minulého století se invaze mandelinky bramborové (díky jejímu severoamerickému původu) nazývala 
„útokem imperialistů“, byť její první větší výskyt je datován už v r. 1859. V tomto století zase zbývá vymyslet ná-
zev pro nám všem známou invazi zavíječe zimostrázového a předivku zhoubnou, které pro změnu pocházejí z Asie 
a jejichž požery zimostrázu (také buxus, krušpánek apod.) nebo střemchy můžeme pozorovat i ve Šlapanicích. 
Zavíječ zimostrázový 
(Cydalima perspectalis)

Výskyt tohoto škůdce pocházejícího z vý-
chodní Asie byl v  Evropě poprvé zazna-
menán v  roce 2007. Jde o  nevýrazného 
motýlka, kterého si samotného na zahra-
dě ani nevšimnete a  jehož dolet bývá ně-
kolik kilometrů. Přezimuje na stromech 
v kuklách a během svého 8-denního života 
naklade jedna generace do zimostrázů ko-
lem 1000 vajíček. Během roku se vylíhnou 
3–4 generace. Jeho až 5 cm dlouhé hou-
senky však již dobře známe. Ty okusují jak 
listy, tak zelenou kůru krušpánku. Hodo-
vat začínají od středu koruny keře, způso-
bují holožír, a  jakmile se objeví na okraji 
koruny, bývá již vnitřek krušpánku totál-
ně zlikvidován. 

Přítomnost zavíječe prozradí poškozené 
listy, pavučinky (zápředky) nebo přítom-
nost housenek, ale také množství trusu 
připomínajícího drobné zelené granule. 
Jedinci s dobrým čichem někdy zachytí ne-
obvyklý zápach, který také může varovat. 

Pokud nechcete o své krušpánky na za-
hradách přijít, je nutná tato ochrana:
•  pečlivě kontrolovat vnitřek každé koruny 

zimostrázu, který máte doma, a to něko-
likrát během sezóny; 

•  po zjištění výskytu zavíječe je potře-
ba z  vnitřku koruny odstranit všechny 
suché lístky a  provést postřik zevnitř 
i  zvenku koruny insekticidním příprav-
kem. Největší účinnost má insekticidní 
látka „thiacloprid“, ale fungují také běž-
ně dostupné prostředky jako Mospilan, 
Karate (cca 100 Kč) apod., které můžete 
využít na zahradě i proti jiným škůdcům 
včetně předivky zhoubné;

•  pokud holožír na zimostrázu způsobil na-
tolik velké škody, že existuje jen minimál-
ní naděje na jeho obnovu, měli bychom 
nadzemní část keřů buď odstranit defini-
tivně, nebo ponechat malý pařízek s část-
mi nezelené kůry a  pokusit se o  obnovu 
nadzemní části vydatnou zálivkou ke ko-
řenům keře (min. 40 l denně k dospělému 
keři – kořeny musí být stále ve vlhku);

•  rostlinám můžete ještě přilepšit rychle 
působícím hnojivem jako Kristalon Gold 
(cca 100 Kč), který můžete dále pou-
žít třeba na pokojové rostliny, zeleninu 
a  veškeré další rostliny včetně stromů. 
Zimostráz potřebuje výživu hned, a pro-
to nejsou vhodná dlouhodobě působící 
hnojiva jako např. NPK, Cerrerit apod.; 

•  veškeré odstraněné nadzemní části je 
nutné spálit nebo v pytlích odevzdat do 
sběrného dvora ke spálení.

Předivka zhoubná 
(Yponomeuta evonymella)
Celoevropský výskyt tohoto škůdce po-
cházejícího z  Asie není dílem tvůrce 
horrorového filmu, ale housenek malé-
ho bílého motýlka, jenž má na rozdíl od 
zavíječe zimostrázového pouze jednu 
generaci do roka. Housenkami se živí 
také ptactvo a milují je ve formě návnady 
i ryby. K jejich eliminaci napomáhají také 
pozdní jarní mrazíky, ničící housenky, 

které již opustily zimní úkryt. Housenky 
předivky napadají především střemchy, 
ale i  jeřáby anebo třešně. Nepohrdnou 
ani trnkami nebo třeba rybízem. Větši-
nou sežerou všechny listy a strom po je-
jich nájezdu vypadá jako mrtvý. Dřeviny 
v příštím roce většinou obrazí znovu a ne-
uhynou. Larvy předivky zhoubné spřáda-
jí na stromu, ale i v  jeho okolí pavučiny, 
ve kterých se potom hromadně zakuklí. 
Dospělci se líhnou začátkem léta. Na 
podzim samice kladou vajíčka do zim-
ních pupenů, v jejichž šupinách larvy do 
jara přežívají. Housenky žijí po celý svůj 
život ve velkých houfech. Na konci vývoje 
si spředou z  vláken veliký obal (hnízdo) 
a v něm se společně zakuklí. Ještě téhož 
roku se z  kukel líhnou malí bílí motýlci 
s černými tečkami na křídlech. 

Ochrana proti předivce:
•  pečlivě kontrolovat střemchy, jeřáby, 

třešně, trnky a  rybízy především v  jar-
ním období, kdy se nové housenky líh-
nou, a na konci léta, kdy z kukel vylétá-
vají malí bílí motýlci. V těchto obdobích 
jsou chemické zásahy do populace pře-
divek nejvíce účinné a  můžeme použít 
běžně dostupný insekticid Mospilan (cca 
100 Kč / 20 l postřiku).

Martin Petráš, 
zahradník města

Nebezpeční škůdci ve Šlapanicích
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V  květnu mě informovala Policie ČR, 
že na zastupitelstvo bylo podáno trest-
ní oznámení v souvislosti s koupí areálu 
ICEC Šlapanice (bývalá Dehtochema) 
v  březnu tohoto roku. Trestní oznáme-
ní je činěno za porušení povinností při 
správě cizího majetku. Předpokládám 
(text oznámení neznám), že v něm zcela 
jistě chybí odhad nákladů na ohrožené 
zdraví občanů a  životní prostředí na-
šich dětí.

Přibližně dva roky (od chvíle, kdy městu 
společnost ICEC nabídla odkup areálu) 
putuji po úřadech, obracím se na politi-
ky a hledám možnosti řešení a finance na 
odstranění drastické ekologické zátěže 
ve Šlapanicích. Ani jednou, a musím to 
zopakovat, ani jednou se mě nikdo na 
druhé straně jednacích stolů nezeptal, 
proč chtějí Šlapanice řešit karcino-
genní látky v  centru obytné zástavby. 
Všichni chápali jako naprostou samo-

zřejmost, že se zastupitelé města chtějí 
postarat, aby tato tikající bomba z cen-
tra města zmizela. Po téměř čtvrtstoletí 
od zahájení sanací území areálu nejenže 
nebylo vyčištěno, ale kontaminace se na-
opak rozšířila dál pod obytnou zástavbu. 
Hlavně proto považuji za legitimní snahu 
volených zástupců postarat se o občany 
a území, které nám bylo svěřeno do péče.

V  pořadí již druhé trestní oznámení na 
zastupitele, kteří hlasovali pro nákup 
areálu ICEC a jeho sanaci, bohužel zapa-
dá do obrázku malicherných politických 
bojůvek, jaké vidíme ve velké politice. 
Více než 20 let se s  karcinogenními lát-
kami mezi rodinnými domy nic nedělalo, 
za celou tu dlouhou dobu nepadlo ani je-
diné trestní oznámení ani pouhý podnět 
na nečinnost státní správy či nabyvatele 
areálu. Až teď, a  to na zastupitele, kteří 
chtějí situaci spojenou s  ohrožením ži-
votního prostředí a zdraví občanů řešit.

Pokud by série trestních oznámení na 
zastupitele měla pokračovat, může-
me si klást otázku, zda současní, ale 
i  budoucí zastupitelé Šlapanic najdou 
odvahu vystavovat sebe a  své rodiny 
trestním oznámením a zda budou mít 
odvahu činit rozhodnutí ve veřejném 
zájmu. Ten totiž nemůžeme převést 
do suché řeči účetních čísel. A  tak 
přeji nejen současným, ale i  budou-
cím zastupitelům co nejméně politic-
ky motivovaných trestních oznámení, 
abychom neztratili odvahu nejen zod-
povědně, ale i  svobodně rozhodovat 
o budoucnosti Šlapanic.

Pozn. První trestní oznámení PČR odlo-
žila, o  výsledku druhého budeme infor-
movat.

Michaela Trněná 
starostka města Šlapanice

Trestní oznámení na zastupitele

Už více než rok pracuje pro Šlapanice městský architekt Ing. arch. Stašek Žerava. Jeho hlavním úkolem je hlídat 
rozvoj města po urbanistické stránce tak, aby se neopakovaly chyby z minulosti a abychom ani v současnosti 
nedělali rozhodnutí, která mohou zásadně poškodit rozvoj města v budoucnu.

Za zásadní chyby z minulosti můžeme bez 
pochyb považovat uzavření města praktic-
ky ze všech stran průmyslovými plochami, 
příliš úzkou návaznost průmyslu na obyt-
nou zástavbu (cihelna Tondach, skládka 
odpadů). Výrazným problémem je situování 
provozů do míst s  problematickou doprav-
ní obslužností, která následně znemožňuje 
provoz podniku a zatěžuje občany. Dále mů-
žeme uvést rozvoj bytové zástavby bez ob-
čanské vybavenosti (školky, obchody, par-
kování) a mohli bychom pokračovat i dále. 
Některé chyby jsou ze vzdálené minulosti 
socialistické společnosti (umístění cihelny, 
Dehtochemy/ICECu), ale opravdu velká 
část chyb vznikla v posledních 20 letech.

Práce Ing. arch. S. Žeravy jako městského 
architekta tak spočívá v několika úrovních:

1.  Územní plánování – územní plán je 
zásadním dokumentem, který určuje 
rozvoj města na desítky let dopředu. 
Šlapanický územní plán pochází z roku 
1997. Je to územní plán, který navrhuje 
základní infrastrukturu města – sítě, 
obslužné komunikace a další rozvojové 
plochy. V případě Šlapanic je v součas-
nosti klíčovou otázkou dopravní napo-
jení našeho města, bez kterého jen ob-
tížně můžeme město dále rozvíjet.

2.  Konzultace rozvojových záměrů měs-
ta, pomoc při tvorbě zadávací dokumen-
tace u  stěžejních stavebních záměrů. 
Uveďme zde jako příklad záměr koupě 
areálu ICECu, městského parku nebo 
objektu šatlavy.

3.  Konzultace stavebních záměrů obča-
nů či firem – městský architekt vydává 
pro radu a odbor investic a správy ma-
jetku doporučení ke stavbám.

Pro usnadnění kontaktu s  městským ar-
chitektem, který pro město pracuje jako 
externista, jsme se s  panem architektem 
Žeravou dohodli na zavedení pravidel-
ných konzultačních hodin jak pro veřej-
nost (občany i firmy), tak i pro úřad jako 
takový. K  zastižení je každou druhou 

středu v budově MěÚ Šlapanice ve Šla-
panicích v 2. poschodí vždy od 13.00 do 
18.00 hod. První konzultační den probě-
hl 12. 7. srpnové a  zářijové termíny jsou 
naplánovány na 9. 8., 23. 8., 6. 9. a 20. 9. 
Kontakt na městského architekta po-
skytne v  případě potřeby sekretariát 
starostky.

Za ideální lze považovat stav, kdy kon-
zultace staveb nebo stavebních úprav 
stávajících objektů proběhne ještě před 
zahájením projektové přípravy. Pokud už 
stavebník musí zasahovat do připrave-
né projektové dokumentace, je to časově 
a  někdy i  finančně náročnější. Určitě je 
lepší vysvětlit své záměry osobně, než jen 
zaslat dokumentaci či skicu, ze které ne-
musí být vždy vše jasně patrné.

Návštěvu městského architekta Ing. arch. 
Staška Žeravy lze proto vřele doporučit 
v každém případě. Konzultace pro veřej-
nost jsou navíc zdarma. 

V  případě, že obě strany dokáží najít 
společnou řeč, budou mít projekty s vel-
kou pravděpodobností i hladší a rychlej-
ší průběh.

Michaela Trněná, starostka

Konzultace městského architekta i pro veřejnost
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Projekt bude realizován ve dvou lokalitách mimo zastavěné území Šlapanic. 
Obě lokality jsou prostorově i funkčně odděleny.
V  první lokalitě (Líchy) je navržena ob-
nova opuštěné části zahrádkářské kolo-
nie podél ulice Těsnohlídkova a vytvoření 
širšího průchodu z  ulice Těsnohlídkova 
k  přírodní památce Andělka a  Čertovka. 
Ponechaná část zahrádkářské kolonie zů-
stane v užívání nájemců zahrádek.

Druhá lokalita se nachází v rozsáhlém blo-
ku zemědělsky intenzivně využívané půdy 

mezi Šlapanicemi a  tuřanským letištěm. 
Zde je navržena výsadba krajinného prv-
ku s protierozní funkcí, který bude sloužit 
jako doprovod stávající polní cesty. V ně-
kolika oplocenkách budou vysazeny řady 
stromů a  keřů, plochy budou celoplošně 
zatravněny.

Eva Merclová, 
referentka MěÚ Šlapanice

Cílem projektu je revitalizace vybraných dílčích ploch veřejné zeleně 
v našem městě. Jedná se o stávající plochy zeleně na osmi plochách, které 
neplní svou funkci nebo ji plní pouze částečně. 
Realizace zahrnuje provedení pěstebních 
opatření na stávajících dřevinách a novou 
výsadbu převážně původních druhů dře-
vin. Snahou navrhovaných řešení na vy-
braných plochách veřejné zeleně je uvést 
plochy do optimální kvality dřevinných, 
případně i bylinných prvků.

O  dotaci na oba výše zmíněné projekty 
jsme požádali v říjnu roku 2016 Operační 
program Životní prostředí, letos na jaře 
jsme získali příslib o přidělení dotace.

Nyní probíhá příprava výběrových řízení 
na realizátory obou projektů. Kompletní 
zadávací dokumentace prošly kontrolou ex 
ante na Státním fondu životního prostředí. 
Momentálně zapracováváme připomínky. 
Následně budou zadávací dokumentace 
schváleny radou města, poté budeme moci 
výběrová řízení vyhlásit. Rádi bychom za-
čali s realizacemi letos na podzim.

Eva Merclová, 
referentka MěÚ Šlapanice

Na tento projekt získalo město dotaci z Operačního programu 
Životní prostředí.
Během května a června proběhlo podrobné geodetické zaměření loka-
lity. Na řešeném území je přibližně 40–50 jednotlivých vlastníků – jak 
soukromých osob, tak státních institucí. Od velké většiny vlastníků jsme 
získali souhlasy k realizaci projektu již ve fázi přípravy žádosti o dotaci. 
Jednání k získání souhlasů trvala od roku 2014, s některými vlastníky 
byla jednání několikastupňová. Od některých vlastníků jsme však sou-
hlas k  realizaci nezískali; proto některé stromy zůstanou neošetřeny, 
popř. neskáceny, ačkoliv by to jejich stav vyžadoval. Přesné geodetické 
zaměření tedy bylo nutným začátkem projektu, abychom odlišili stromy, 
které nesmí být dotčeny projektem, popř. stromy, o  jejichž dřevo mají 
vlastníci po skácení zájem.
Od začátku července budou postupně probíhat práce na bezpečnostních a zdravotních ořezech přesně vytipovaných stromů podle 
projektové dokumentace, v srpnu a září pak proběhne kácení, na podzim nová výsadba.
Prosíme tímto návštěvníky vodní nádrže a jejího okolí, aby v době realizačních prací dbali zvýšené opatrnosti a respektovali vydaná 
bezpečnostní opatření. Eva Merclová, referentka MěÚ Šlapanice

Revitalizace a založení krajinných prvků 

Revitalizace zeleně 

Revitalizace zeleně  

v extravilánu města Šlapanice

v intravilánu města Šlapanice 

v okolí vodní nádrže Ponětovice

CO JE EXTRAVILÁN
Jedná se o souhrnné označení pro nezasta-
věnou část obce, resp. nezastavěnou část 
jejího katastrálního území.
Do extravilánu se většinou počítají i  osa-
mělé budovy mimo intravilán. Extravilán 
obvykle vytváří souvislý pás kolem intravi-
lánu a bývá také plošně větší. Vnější hranicí 
extravilánu bývá katastrální hranice dané 
obce. Do extravilánu zpravidla patří lesy, 
pole, louky, pastviny atd.
Termín „extravilán“ je používán zejména 
v  architektuře, geodézii a  územním plá-
nování.
Zdroj: https://cs.wikipedia.org/wiki/Ex-
travil%C3%A1n

CO JE INTRAVILÁN
Jedná se o souhrnné označení pro zastavěné 
plochy obcí, popřípadě pro zastavěné plochy 
a  plochy určené k  zástavbě. Intravilánem se 
někdy rozumí část území obce (resp. jejího 
katastrálního území), která je z  větší části 
zastavěna. Zahrnuje samotné zastavěné plo-
chy a k nim přiléhající plochy – zahrady, po-
zemní komunikace, soukromou a veřejnou 
zeleň, vodní toky a vodní plochy. V takovém 
případě je hranice mezi intravilánem a extra-
vilánem obvykle vedena po společném vněj-
ším obvodu zastavěných a přiléhajících ploch. 
Do intravilánu obvykle nejsou zahrnovány 
osamělé budovy, menší osady, osamocené 
průmyslové a  zemědělské budovy či areály. 
Intravilán zpravidla vyplňuje vnitřek katas-
trálního území dané obce, extravilán pak zby-
tek, většinou po obvodu katastrální hranice.
Termín „intravilán“ je používán zejména 
v  architektuře, geodézii a  územním plá-
nování.
Zdroj: https://cs.wikipedia.org/wiki/In-
travil%C3%A1n
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Pro rok 2016 připravila rada města nová pravidla pro rozdělování dotací spolkům, která poprvé v historii obsahovala 
i kritéria pro objektivnější posuzování žádostí o dotace. Pro rok 2017 došlo ještě k úpravám těchto pravidel – nyní 
máme za sebou fázi schvalování žádostí, a proto bychom vás rádi informovali o těchto kritériích.
Snahou návrhu bylo omezit na minimum zásahy různých osobních zájmů zástupců spolků, kteří jsou v komisích či 
radě města, a připravit co nejobjektivnější způsob posuzování. Na úvod je nutné připomenout specifikum Šlapanic, 
a to je vysoká různorodost žadatelů. Nepodařilo se nám tedy najít takový způsob, který by dokázal posoudit 
všechny žádosti na 100 % objektivně. Věříme však, že jsme se této objektivitě velmi přiblížili.

Princip hodnocení žádostí:
–  každé žádosti se přiřadí body podle níže uvedených kritérií v jednotlivých kategoriích
–  následně se podělí celková částka na kategorii (tu stanovuje rada města) počtem přidělených bodů – získáme tak finanční hodnotu 

jednotlivého bodu
–  na závěr se body u každé žádosti vynásobí touto finanční hodnotou a vypočte se celková částka dotace

 Příklad: 
 •  rada města určí pro kategorii např. 500 000 Kč, komise přidělí každé žádosti body podle kritérií – celkem na všechny žádosti přidělí 

např. 1000 bodů
 •  finanční hodnota bodu zde bude 500 Kč (500 000:1000)
 •  žádost, která obdržela např. 80 bodů, tak získává dotaci 40 000 Kč (500×80)
 •  komise, rada města i zastupitelstvo mají právo tuto částku změnit, ale musí písemně uvést důvody svého rozhodnutí

Kategorie „SPORT“
–  do této kategorie spadají žádosti spol-

ků, které zajišťují sportovní činnosti 
pro šlapanické občany

–  žádosti se posuzují podle těchto kritérií:
 •  počet členů – dospělých (1 bod za ka-

ždého)
 •  počet členů – mládež do 18 let (1,5 

bodu za každého, město má zájem na 
podpoře sportu dětí a mládeže)

 •  výkonnost (za každé družstvo dostává 
spolek body podle toho, zda působí na 
celostátní, krajské, či regionální úrovni)

 •  počet akcí pro šlapanickou veřejnost 
(akce, které spolek organizuje mimo 
pravidelné soutěže)

–  z kritérií je vidět, že posuzování v  této 
kategorii je zcela objektivní

–  pro r. 2017 rada města přidělila této ka-
tegorii 550 000 Kč

Kategorie „KULTURA“
–  do této kategorie spadají žádosti spol-

ků, které podporují kulturní či umělec-
kou činnost nebo organizují společen-
ské aktivity pro občany

–  zde se posuzují žádostí podle kritérií:
 •  tradice akcí (akce dostávají body po-

dle počtu let jejich pořádání – nad 
10 let, 5– 9 let, 1– 4 roky)

 •  struktura účastníků akcí (body za akce, 
které jsou organizovány pro děti a seni-
ory, což jsou věkové kategorie, které má 
zájem město podpořit prioritně)

 •  masovost akcí (akce jsou hodnoceny 
body podle očekávaného počtu účast-
níků – stovky, desítky, jednotlivci)

 •  vlastní členská základna (zde se hod-
notí v rozsahu 1–10 bodů, zda je práce 
s mládeží průběžná – akce několikrát 
měsíčně, občasná – akce několikrát 
ročně,  jednorázová)

–  zde je vidět, že pouze poslední kritéri-
um umožňuje větší diskusi, ostatní kri-
téria jsou objektivní

–  pro r. 2017 rada města přidělila této ka-
tegorii 100 000 Kč

Kategorie „OSTATNÍ“
–  sem spadají všechny ostatní žádosti, 

které se posuzují podle kritérií:
 •  intenzita aktivit (zde se hodnotí v roz-

sahu 1– 10 bodů, zda je práce s mláde-
ží průběžná – akce několikrát měsíč-
ně, občasná – akce několikrát ročně, 
jednorázová)

 •  struktura účastníků, kterým je činnost 
určena (spolky zaměřující činnost na 
děti a seniory dostávají více bodů)

 •  akce, pořádané pro šlapanickou veřej-
nost (body za každou takovou akci)

 •  význam činnosti (v rozmezí 0–10 bodů 
lze ohodnotit dosah přesahující čin-
nost pro vlastní členy – dosah na 
přírodu, životní prostředí, udržování 
šlapanických tradic apod.)

–  zde první a  poslední kritérium umož-
ňují určitou diskusi při schvalování, 
ostatní kritéria jsou objektivní

–  pro r. 2017 rada města přidělila této ka-
tegorii 440 000 Kč

Při rozdělování prostředků do jednotli-
vých kategorií (kultura, sport, ostatní) vy-
cházela rada města z požadovaných a při-
dělovaných finančních prostředků v letech 
minulých. Záleží na radě a zastupitelstvu, 
jaké množství prostředků pro dotace 
schválí a do které kategorie je přidělí.

Organizace schvalování žádostí
–  po uzávěrce žádostí zpracoval finanční 

odbor měřitelné podklady (počet členů, 
akcí apod.) a předal tyto údaje komisím

–  komise dostaly k posouzení žádosti dle 
svého zaměření (kulturní, životní pro-
středí, sociální apod.) – dle svých zna-
lostí situace ve Šlapanicích ověřily data 
ze žádostí a  vyhodnotily ta kritéria, 
která nejsou přesně bodována (např. je 
uveden pouze rozsah 1– 10 bodů)

–  finanční odbor provedl výpočet částky 
žádostí podle přidělených bodů

–  následně proběhla schůzka předsedů 
komisí – ověřili propočet 

–  nakonec šly tyto návrhy ke schválení na 
RM či ZM k závěrečnému rozhodnutí

RM i  ZM již všechny žádosti schválily – 
návrhy z komisí nechaly v tomto roce zcela 
beze změny.

Poznámky na závěr
–  přínos tohoto způsobu vidíme v řadě věcí:
 •  převážnou část kritérií lze objektivně 

posoudit

Kritéria pro rozdělování dotací spolkům
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 •  komise v  první fázi nerozhodují o  fi-
nancích, ale o  bodech, na které mají 
jednotlivé žádosti nárok – konečné 
finanční částky jsou vidět až na závěr 
procesu schvalování

 •  transparentnost je podpořena i tím, že 
každá změna oproti výpočtu (ať už ji 
provede některá komise, členové RM 
či ZM) musí být písemně podložena

–  je nám jasné, že nedokážeme vytvořit 
100% objektivní systém posuzování 
žádostí, ale věříme, že jsme se k tomuto 
ideálu hodně přiblížili

–  každý systém potřebuje ověřit v  praxi, 
a proto se nebráníme případným dalším 
úpravám, které mohou přijít od kohokoli.

Co nás čeká do konce r. 2017?
Vzhledem k tomu, že se v průběhu schva-
lování občas vyskytly pochybnosti nad 
údaji uvedenými v  žádostech, provede fi-
nanční odbor na podzim kontrolu těchto 
údajů (v této fázi se provádí kontrola pouze 
dotazováním).

Věříme, že spolky se snažily vyplnit žádos-
ti poctivě. Na druhou stranu, pokud zjistí-

me úmyslné zkreslení některých údajů, vy-
užijeme pravidel a  příslušný spolek ztratí 
nárok na dotaci v dalším období.

Veškeré podklady pro žádosti chceme při-
pravit tak, aby proces schvalování začal 
podstatně dříve, než tomu bylo v  r. 2017. 
Naší snahou je, aby rozhodování o  dota-
cích proběhlo co nejrychleji.

Pracovní skupina 
M. Staněk, A. Peschlová, 

P. Zmeškal, K. Migdauová

Zákon o ochraně ovzduší od 1. ledna 2017 umožňuje provedení kontroly spalovacího stacionárního zdroje umístě-
ného v rodinném domě, v bytě nebo ve stavbě pro rodinnou rekreaci. Níže přikládáme výzvu, která vám může být 
zaslána na základě podnětu na porušování zákona o ochraně ovzduší.
Městský úřad Šlapanice, odbor životního prostředí, jako úřad věcně příslušný podle ustanovení § 27 odst. 1 písm. f) 
zákona č. 201/2012 Sb., o ochraně ovzduší a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů (dále jen 
„zákon o ochraně ovzduší“) a místně příslušný podle ustanovení § 11 zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, ve zně-
ní pozdějších předpisů (dále jen „správní řád“), obdržel dne 18. 01. 2017 podnět vč. fotodokumentace, ve kterém 
se upozorňuje na znečišťování ovzduší z lokálního topeniště umístěného v rodinném domě na ulici xxxx v obci 
xxxxxxx. Vlastníkem této nemovitosti je podle evidence katastru nemovitostí jméno, příjmení, adresa.
V souladu s ust. § 17 odst. 2 zákona o ochraně ovzduší Vás tímto odbor životního prostředí, jako věcně a místně 
příslušný správní orgán vyzývá k dodržování povinností provozovatele stacionárního zdroje uvedených v ust. § 17 
odst. 1 zákona o ovzduší:

POVINNOSTI PROVOZOVATELE STACIONÁRNÍHO ZDROJE: 
(citace ust. §17 odst. 1 zákona o ochraně ovzduší)

„(1) Provozovatel stacionárního zdroje je povinen

a)  uvádět do provozu a  provozovat stacionární zdroj a  činnosti 
nebo technologie související s provozem nebo zajištěním pro-
vozu stacionárního zdroje, které mají vliv na úroveň znečiště-
ní, v souladu s podmínkami pro provoz tohoto stacionárního 
zdroje stanovenými tímto zákonem, jeho prováděcími právní-
mi předpisy, výrobcem a dodavatelem,

b)  dodržovat emisní limity, emisní stropy, technické podmínky 
provozu a přípustnou tmavost kouře podle § 4,

c)  spalovat ve stacionárním zdroji pouze paliva, která splňují 
požadavky na kvalitu paliv stanovené prováděcím právním 
předpisem a jsou určená výrobcem stacionárního zdroje, nebo 
paliva uvedená v povolení provozu,

d)  předkládat příslušnému orgánu ochrany ovzduší na vyžádání 
informace o provozu stacionárního zdroje a jeho emisích,

e)  umožnit osobám pověřeným ministerstvem, obecním úřa-
dem obce s  rozšířenou působností a  inspekci přístup ke sta-
cionárnímu zdroji a  jeho příslušenství, používaným palivům 
a  surovinám a  technologiím souvisejícím s  provozem nebo 
zajištěním provozu stacionárního zdroje, za účelem kontroly 
dodržování povinností podle tohoto zákona,

f)  provést kompenzační opatření uložená krajským úřadem po-
dle § 11 odst. 5,

g)  provozovat spalovací stacionární zdroj na pevná paliva o jme-
novitém tepelném příkonu od 10 do 300 kW včetně, který 
slouží jako zdroj tepla pro teplovodní soustavu ústředního vy-
tápění, v souladu s minimálními požadavky uvedenými v pří-
loze č. 11 k tomuto zákonu,

h)  provádět jednou za dva kalendářní roky prostřednictvím oso-
by, která byla proškolena výrobcem spalovacího stacionárního 
zdroje a má od něj udělené oprávnění k jeho instalaci, provozu 
a údržbě (dále jen „odborně způsobilá osoba“), kontrolu tech-
nického stavu a  provozu spalovacího stacionárního zdroje na 
pevná paliva o jmenovitém tepelném příkonu od 10 do 300 kW 
včetně, který slouží jako zdroj tepla pro teplovodní soustavu 
ústředního vytápění, a předkládat na vyžádání obecnímu úřadu 
obce s rozšířenou působností doklad o provedení této kontroly 
vystavený odborně způsobilou osobou potvrzující, že stacionár-
ní zdroj je instalován, provozován a udržován v souladu s poky-
ny výrobce a tímto zákonem. V případě, že výrobce spalovacího 
zdroje není znám, zanikl nebo neurčil oprávněnou osobu, může 
být kontrola provedena odborně způsobilou osobou oprávně-
nou jiným výrobcem k  provádění kontroly technického stavu 
a provozu stejného typu spalovacího stacionárního zdroje.“

V případě, že provozujete spalovací zdroj na pevná paliva o jme-
novitém tepelném příkonu od 10 do 300 kW včetně, který slouží 
jako zdroj tepla pro teplovodní soustavu ústředního vytápění, 
vyzývá Vás tímto zdejší odbor životního prostředí, jako věcně 

Výzva a poučení o povinnostech provozovatele spalovacího stacionárního 
zdroje a o následcích jejich opakovaného porušení
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a místně příslušný správní orgán v souladu s ust. § 17 odst. 1 písm. 
h) zákona o ovzduší, k předložení dokladu o provedení této kon-
troly vystaveného odborně způsobilou osobou potvrzující, že 
stacionární zdroj je instalován, provozován a udržován v souladu 
s pokyny výrobce a tímto zákonem.

Tento doklad předložte místně příslušnému správní orgánu, 
kterým je Městský úřad Šlapanice, odbor životního prostředí, 

Opuštěná 9/2, 656 70 Brno, a to nejpozději do 30 dnů od data 
doručení této výzvy.

Nepředložení dokladu o  kontrole (pro výše uvedený spalo-
vací zdroj) na vyžádání obecního úřadu obce s  rozšířenou 
působností je přestupek, za který lze uložit pokutu až do 
výše 20 000 Kč v souladu s ust. § 23 odst. 1 písm. h) zákona 
o ovzduší.

Upozornění:
V případě, že opakovaně vznikne důvodné podezření, že provozovatel spalovacího zdroje nadále nebo opětovně porušuje někte-
rou z povinností podle odstavce § 17 odst. 1 zákona o ovzduší a nezjedná náležitou nápravu, je věcně a místně příslušný správní 
orgán (jako kontrolující) oprávněn vstoupit do jeho obydlí za účelem kontroly dodržování povinností podle zákona o ovzduší. 
Vlastník nebo uživatel těchto prostor je povinen umožnit kontrolujícímu přístup ke spalovacímu stacionárnímu zdroji, jeho 
příslušenství a používaným palivům.

Pokud vlastník nebo uživatel prostor, v nichž je provozován spalovací stacionární zdroj, v rozporu s § 17 odst. 2 zákona o ovzduší neu-
možní kontrolujícímu přístup ke spalovacímu stacionárnímu zdroji, jeho příslušenství nebo používaným palivům za účelem kontroly 
dodržování povinností podle tohoto zákona, spáchá přestupek, za který správní orgán uloží pokutu až do výše 50 000 Kč v souladu 
s ust. § 23 odst. 1 písm. j) zákona o ovzduší.

Rostislav Beránek, vedoucí odboru životního prostředí

V pondělí 24. 4. 2017 byl na Brněnské ulici zahájen pro-
voz nově nainstalovaného stacionárního radaru. Jeho 
úkolem bylo zajistit zvýšení bezpečnosti provozu ve 
Šlapanicích. V rámci fungování přístroje probíhá mě-
ření rychlosti všech projíždějících vozidel. Je-li zazna-
menáno případné porušení rychlosti, může na základě 
tohoto měření docházet i k následnému sankcionování 
řidiče.
Po více než dvou měsících fungování měřícího zařízení proběhla 
úvodní analýza získaných dat. Z těch lze vyčíst pozitivní trend tý-
kající se rostoucí bezpečnosti na této ulici. Došlo totiž k poklesu 
zaznamenaných překročení rychlosti. A nižší rychlost znamená 
samozřejmě kratší brzdnou dráhu vozidla. První měsíc sledo-
vání bylo zaznamenáno 1496 překročení rychlosti. V červnu už 
byl výsledek výrazně nižší, záznamů se objevilo 1134. Sledova-
ný pokles byl o téměř 25%.  Dále bylo zjištěno, že ubylo také tzv. 
„silničních pirátů“ (tj. řidičů jedoucích rychlostí 80 km/h a více). 
Během května se takto proti platným předpisům provinilo 36 ři-
dičů. Naproti tomu v  měsící červnu už těchto hříšníků bylo jen 
28. Znovu se tedy jedná zhruba o pětinový pokles ve sledované 
oblasti. Nezbývá než doufat, že výsledky budou mít i nadále kle-
sající tendenci. 

S rostoucí rychlostí se totiž dráha zastavení automobilu výrazně 
prodlužuje. Zatímco při rychlosti 50 km/hodinu je tato dráha 
28 metrů, při rychlosti 80 km/hod už je to dvojnásobek.

Brzdná dráha vozidla se prodlužuje s hmotností vozu, kvalitou 
vozovky a počasím. Na náledí je při „šedesátce“ brzdná dráha 
3× delší než na suché silnici!

Michal Hladký, externí spolupracovník redakce

Radar RYCHLOST 
VOZU

REAKČNÍ 
DRÁHA

BRZDNÁ 
DRÁHA

DRÁHA 
ZASTAVENÍ

suchá silnice
50 km/h 14 m 14 m 28 m
60 km/h 17 m 20 m 37 m
80 km/h 22 m 35 m 57 m

mokrá silnice 
50 km/h 14 m 19 m 33 m
60 km/h 17 m 28 m 45 m
80 km/h 22 m 49 m 71 m

náledí
50 km/h 14 m 64 m 78 m
60 km/h 17 m 93 m 110 m
80 km/h 22 m 165 m 187 m

Měsíční sumarizace případů překročení 
nejvyšší povolené rychlosti

V řešení správního orgánu Odboru dopravy MěÚ Šlapanice 
stac. radar ul. Brněnská, Šlapanice – zahájení provozu duben 20171600
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Uvádíme nejdůležitější informace ze 73–77. schůze Rady města Šlapanice; podrobnější informace najdete na webových strán-
kách města a v sekci Samospráva města (Podklady a zápisy, Zápisy z RM), nebo v písemné formě na sekretariátě starostky 
MěÚ Šlapanice, Masarykovo náměstí 100/7, 2. patro.

Na 73. schůzi dne 17. 5. 2017 rada města 
schválila:
•  roční účetní závěrku Základní školy Šla-

panice, Mateřské školy Hvězdička a Ma-
teřské školy Zahrádka

•  obecná pravidla pro oceňování životních 
jubileí s využitím údajů ze základního re-
gistru obyvatel

 – nově narození občánci
 –  jubilanti při dovršení 80, 85, 90, 95, 

100 let věku a následně každý rok
 –  jubilanti, kteří v daném roce dovrší 50, 

60, 70, 80, 90 let věku pro pozvánky na 
setkání jubilantů v  rámci Šlapanických 
slavností

•  Darovací smlouvu pro Linku bezpečí ve 

výši 15 000 Kč
•  Smlouvu na rekonstrukci VO ulice Hřbi-

tovní a Bedřichovická
•  Smlouvu o převodu internetové domény 

slapanice.cz z převodce Gymnázia a Zá-
kladní umělecké školy na Město Šlapa-
nice

•  Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu 
JMK ve výši 29 000 Kč v rámci dotační-
ho programu Podpora rozvoje v  oblasti 
kultury a památkové péče v roce 2017 na 
akci „Obnova sochy svatého Tadeáše“

•  v působnosti valné hromady společnosti 
SATESO Kupní smlouvu na akci „Více-
účelový zametací stroj“

•  poskytnutí finančních dotací spolkům

doporučila ZM schválit:
•  roční účetní závěrku Města Šlapanice
•  závěrečný účet a  hospodaření města za 

rok 2016 bez výhrad
•  poskytnutí finančních dotací spolkům 

s požadavkem nad 50 000 Kč 

Na 74. schůzi dne 31. 5. 2017 rada města 
schválila: 
•  Smlouvu o  dílo na akci „Rekonstrukce 

vzduchotechniky sálu ZŠ Šlapanice“
•  podání stížnosti proti usnesení Okresní-

ho státního zastupitelství Brno-venkov 
o ustanovení opatrovníka Městu Šlapani-
ce ve věci podezření ze spáchání přečinu 
porušení povinnosti při správě cizího ma-

Informace z Rady města Šlapanice

18. veřejné zasedání  Zastupitelstva města Šlapanice se konalo v zasedací místnosti MěÚ Šlapanice dne 7. 6. 2017
V úvodu paní starostka podala informaci o přijatých rezignacích 
zastupitelů i náhradníků:

Na mandát zastupitelky města i  členky Komise sociální, zdra-
votní a pro projekt Zdravé město a MA21 rezignovala paní Jiřina 
Burianová za ČSSD.  Na tento post rezignovali také dva další ná-
hradníci v pořadí pan Zdeněk Kadlc a pan Petr Častulík. Uvolně-
ný mandát obsadil třetí v pořadí,  pan Jiří Štěpánek. Na mandát 
zastupitele města a předsedy Kontrolního výboru rezignoval pan 
Zdeněk Novák za KDU-ČSL. Na tento post nastoupil pan Pavel 
Petřík. Oba pánové složili slib zastupitele, paní starostka  jim po-
přála hodně úspěchů  a zároveň poděkovala oběma odstoupivším 
zastupitelům za veškerou práci.

Oproti minulým zasedáním zastupitelstva města byla zavedena 
změna programu jednání a diskuze občanů byla přesunuta před 
hlavní body jednání.

ZM schválilo:
•  Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace ve výši 131 445 Kč pro 

Sanus Brno na spolufinancování sociálních služeb pro rok 2017

•  Roční závěrku města sestavenou k rozvahovému dni 31. 12. 2016

•  Dotace z rozpočtu města. Celkem bylo přijato 29 žádostí o do-
tace na celkovou částku 1 451 672 Kč. Žádosti byly posouzeny 
finančním odborem a projednány v komisích RM a Finančním 
výboru. Zastupitelstvu byly předloženy smlouvy, kde požadova-
ná částka přesáhla 50 000 Kč. Jednalo se celkem o osm subjektů

•  Závěrečný účet a hospodaření města bez výhrad

•  Smlouvu o smlouvě budoucí kupní mezi  SŽDC Praha a městem 
Šlapanice jako vlastníkem pozemků na záměr stavby „Zvýšení 
traťové rychlosti v úseku Brno-Slatina-Blažovice“

•  Darovací smlouvu s SVK Šlapanicko na darování kanalizačního 
sběrače  s čerpací stanicí odpadních vod v Ponětovicích. Důvo-
dem je generální oprava této stanice, kterou může SVK zajistit 
za podmínky, že bude mít tento majetek ve vlastnictví 

 Vzalo na vědomí:
•  informaci o  současném stavu realizace převodu areálu ICEC. 

Před podpisem smlouvy obdrželo město informaci, že k jedno-
mu z pozemků areálu se vztahuje předkupní právo stávajících 
nájemců. Po dořešení bude upravená kupní smlouva předložena 
zastupitelstvu k projednání 

V informacích od vedení města zaznělo:
•  bylo podáno trestní oznámení vůči zastupitelstvu ve věci koupě 

areálu ICEC Šlapanice, a  Okresní státní zastupitelství Brno-
-venkov ustanovilo městu opatrovníka ve věci podezření ze spá-
chání přečinu porušení povinnosti při správě cizího majetku. 
Důvodem je rozdíl kupní ceny a skutečná odhadní cena areálu 
podle znaleckého posudku. Rada města v této věci podala stíž-
nost vůči usnesení státního zastupitelství s ohledem na možný 
zásah do samosprávy města  

Videozáznam z 18. veřejného zasedání zastupitelstva města na-
leznete na: www.slapanice.cz / Městská média / Infokanál Šla-
panice – Youtube.

Josef Kopecký, vedoucí oddělení komunikace s veřejností

Aktuality z 18. veřejného zasedání 
Zastupitelstva města Šlapanice
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jetku. Věc se týkala schválení odkoupení 
areálu ICEC

•  každoroční vyvěšování moravské vlajky 
dne 5. července při příležitosti státního 
svátku

vzala na vědomí:
•  stanovisko AK MK Legal k předkupním 

právům tří fyzických osob na část po-
zemků v areálu ICEC

Na 75. schůzi dne 7. 6. 2017 rada města 
vzala na vědomí:
•  rezignaci zastupitelky Jiřiny Burianové 

(ČSSD) na mandát zastupitelky města 
a na funkci členky Komise sociální, zdra-
votní a pro projekt Zdravé město a MA21. 
Pánové Zbyněk Kadlc a  Petr Častulík na 
postavení náhradníka z téže volební strany 
rovněž rezignovali. Dalším náhradníkem 
byl pan Jiří Štěpánek, který funkci přijal

•  rezignaci zastupitele Zdeňka Nováka 
(KDU-ČSL) na mandát člena Zastupitel-
stva města Šlapanice a na funkci předse-
dy Kontrolního výboru. Jeho místo zau-
jmul náhradník z téže volební strany pan 
Pavel Petřík

Na 76. schůzi dne 14. 6. 2017 rada města 
schválila:
•  navýšení kapacity ZŠ Šlapanice ze součas-

ných 800 žáků na 857 žáků
•  Smlouvu o dílo na akci „Zpevnění účelo-

vé komunikace Šlapanice-Bedřichovice“
•  Dohodu mezi pachatelem a poškozeným 

(vozidlo městské policie). Pachatel pro-
jevil lítost, za skutek se omluvil, uznal 
dluh a způsob náhrady škody

•  vítěze veřejné zakázky „Aktualizace 
a  obnova trvalého dopravního značení 
ve městě Šlapanice“

•  Smlouvu o  dílo na opravu havarijního 
stavu střechy zdravotního střediska

•  přípravu záměru aktualizace analýzy rizi-
ka SEZ areálu ICEC Šlapanice, studie pro-
veditelnosti a projektu nápravných opatře-
ní. Tato aktualizace je předpokladem pro 
podání žádosti o dotaci na sanaci areálu, 
jak bylo město informováno na jednání se 
SFŽP 

udělila souhlas:
•  Základní škole Šlapanice s uzavření smluv 

na sníženou sazbu nájemného 150 Kč/

hod. pro: Orel jednota Šlapanice, Sportov-
ní klub SEVER BRNO, SK Šlapanice a Tě-
locvičná jednota Sokol Šlapanice 

Na 77. schůzi dne 28. 6. 2017 rada města 
schválila:
•  Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu 

JMK ve výši 47 000 Kč na realizaci akce 
„Obnova kříže Berty Zemanové“ v rámci 
projektu Obnova památek místního vý-
znamu

•  vítězného uchazeče výběrového řízení 
„Revitalizace prvku ÚSES – lokální bio-
koridor Puštor – následná péče

•  Smlouvu o  dílo na akci „Aktualizace 
a  obnova trvalého dopravního značení 
ve městě Šlapanice“

vzala na vědomí:
•  zadání územní studie veřejného pro-

stranství „Nábřeží Říčky“ 

jmenovala:
•  do funkce odboru výstavby Ing. arch. Ka-

rin Kovářovou s účinností od 17. 7. 2017 
Josef Kopecký, 

vedoucí oddělení komunikace s veřejností

Na červnovém jednání ZM mohli občané zhlédnout způsoby zastupitele p. Zycháčka, a mohli si tak udělat obrázek 
o politické kultuře v TOP 09.
U schvalování dotací p. Zycháček prohlásil: „O spravedlnosti to-
hoto systému jsou přesvědčeni jen členové finančního výboru, 
a to ještě ne všeci … kdybych vládl sám, tak dotaci odmítnu, pro-
tože to považuji za krajně nespravedlivé … o spravedlnosti nejsem 
naprosto přesvědčen, a jestli členům finančního výboru vadí má 
osoba, ať mi to řeknou, já odstoupím … pokud jim vadí má osoba, 
a výše dotace ukazuje, že vadí, když se podívám na roky předtím.“

V  tomto čísle ŠZ je podrobněji popsán způsob vyhodnocování 
žádostí o dotace a čtenář si může udělat obrázek sám o jeho ob-
jektivitě či spravedlivosti.

Za sebe bych rád jen uvedl částky, které fotbal obdržel v posled-
ních letech:

Je to velmi zvláštní náhoda, že v  období 2010–2014, kdy byl p. 
Zycháček členem rady města, stoupla dotace fotbalistům 4× až 
5×. Možná tehdy existoval spravedlivější systém přidělování do-
tací (bohužel o žádném nevím), nebo se v našem fotbale dějí div-
né věci.

Je škoda, že p. Zycháček, který přispívá na šlapanický fotbal 
z vlastních peněz, občas raději některou ze svých myšlenek ne-
polkne.

Pavel Zmeškal, Čisté Šlapanice

Politická kultura zastupitelů TOP 09Čisté Šlapanice

2016 2015 2014 2013 2012 2011 2010
150 000,- 200 000,- 200 000,- 250 000,- 50 000 80 000,- 50 000,-

ve Šlapanicích

ve Šlapanickém zpravodaji
Přestože jsem se po svých předchozích zkušenostech rozhodl s panem Zmeškalem nekomunikovat, tentokrát 
zareagovat musím, neboť v jeho článku je spousta vět vytržena z kontextu a zavádějících.
Že nesouhlasím s navrženým systémem dotací, je pravda. Dotace by 
se měly týkat zejména mládeže, a sice šlapanické mládeže a spolků, 

které mají sídlo ve Šlapanicích. Není důležité, jak vysokou soutěž tyto 
spolky hrají, důležité je, aby v nich hráli Šlapaňáci.

Reakce na článek pana Zmeškala o mé osoběTOP 09
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Roky nám starším dělají skoky, mizí v nenávratnu, sil ubývá, avšak vzpomínek přibývá. 
V paměti se vynořují až neuvěřitelné detaily z příhod před 50 až 60 roky, přičemž 
mnohdy zapomeneme, co se stalo před hodinou. To asi zná každý. Ty vzpomínky se 
nezřídka vztahují k lokalitám, z kterých pocházíme, co hezkého jsme prožili apod.
Každý, kdo chodí do přírody, má svá oblí-
bená místa. Rodáci nejen z Kobylnic, odkud 
pocházím, snad vědí o  obnoveném bioto-
pu s  názvem „Rezekvítek“ a  „U  tří doub-
ků“. Říká se též „Na rybníkách“, které tam 
opravdu byly téměř do konce 18. století. 
V  cípu, kde se polní lán vtlačil mezi remí-
zek („Borky“) a sokolnickou oboru, vidíme 
líbezný kout, v něm loučku, lavice… a zamy-
šlené starší pány při odpolední siestě při čer-
vencovém vedru. Uprostřed snímku ční obří 
smrk, který na nás shlížel už jako na hošíky. 
Pod ním je náhrobní kámen, kde je údajně 
pohřben oblíbený pes hraběnky Mitrovské. 
Tři nové duby zde byly opět vysazeny.

O několik set metrů dále mívali rodiče pole 
a je zcela jasné, že my školáci jsme se mu-
seli na jeho obdělávání podílet. Po návratu 
ze školy mnohdy ležel na stole papír s poky-
nem, abych si napsal úkoly a poté přišel na 
pole, popř. vzal s sebou trakař, ruční vozík, 

či konev s vodou na pití. Učil jsem se síci ko-
sou (moc mi to nešlo), snažší bylo odebírá-
ní posečeného obilí a vázání snopů. Sbírali 
jsme úlomky škeblí se zrušeného rybníka 
a na podzim pekli brambory při pálení natě. 

Při toulkách v  této Kobylnické kotlině, jak 
je dnes zvána, tiše se chovající pozorovatel 
mohl vídat srnčí zvěř, divoké králíky, polní 
ptactvo (tehdy i  křepelky). Obklopen oro-
binci a  rákosem odvodňovacího příkopu 
jsem bez hnutí sledoval hopkajícího zajíce 
asi třicet metrů ode mne. Vítr byl přízni-
vý, takže ušák neregistroval pach člověka. 
Protože však kličkoval sem tam, očichával, 
občas ukousl trávy, strnul jsem bez hnutí – 
on se totiž přibližoval. Uplynulo pět minut, 
deset minut, nohy mně už trnuly, dech tajil 
a zajíc – asi dva metry blízko. Stál, zastříhal 
slechy, pohlédl na obě strany a hop – hop, 
stál u  mé nohy. Čichl si k  nártu – a  v  ten 
moment se utrhl od země na všech čtyřech, 

otočka ve vzduchu o 180 stupňů, a pádil… 
Až teď ucítil člověčinu (stalo se roku 1974).

O  krajině mládí by se dalo vypsat mnohé 
více, omezený rozsah článku to však ne-
dovolí, proto ve zkratce aspoň tato drobná 
epizoda, jaká se málo komu přihodí, a když, 
tak jedenkrát za život.

Dodávám, že v  současnosti byl Na rybní-
kách napuštěn skutečný rybník za fotbalo-
vým hřištěm, čemuž předcházel archeolo-
gický výzkum s  nálezy nádob, studny atd. 
z doby halštatské a bronzové. 

Text a foto Petr Bílek

KRAJINA DĚTSTVÍ A MLÁDÍ

Čím déle se v komunální politice pohybuji, tím více se přesvědčuji o tom, že je v některých (častých) případech důležitější 
správná a častá prezentace činnosti než její samotný výkon. Tento můj názor potvrzují i následující dvě situace, 
o kterých bych se chtěla zmínit.
První z nich je problematika dotací spolkům na rok 2017. K ob-
čanům se dostane informace o tom, že letos jsou konečně dota-
ce rozdělovány spravedlivě a  bez lobbingu, dle předem stano-
vených kritérií. Třpyt toto „zlaté“ tvrzení ztrácí, když k  tomu 
dodáme, že podle kritérií se postupovalo až ve druhém kroku. 
První krok, rozdělení celého balíku dotací do tří skupin (sport, 
kultura a individuální) nijak regulováno není. Podle čeho tedy 
rada města postupuje? Pocit, lobby, sympatie? 

Další zdánlivost se nachází ve spolupráci vedení města s  ko-
misemi a výbory. Můžeme slyšet nebo se dočíst o tom, jak jsou 
všechny zásadní kroky s těmito kontrolními a iniciativními orgá-
ny obce projednávány a vedení jejich doporučení respektuje.

Situace je však v současnosti jiná. Po setkání a debatě s lidmi, kteří 
jsou v komisích a výborech zastoupeni, mohu konstatovat, že mno-

ho z nich dnes považuje tyto poradní orgány za zbytečné. Důvody 
jsou pro to různé. Rada města se jejich doporučeními neřídí, ne 
všechny důležité věci jsou jim předkládány. Scházejí se s  malou 
frekvencí (nedostatek pracovní náplně) nebo v malém počtu. Ně-
kde je situace tak vyostřená, že spolupráce s radou města je téměř 
nemožná. Mnozí členové tak ztrácejí chuť a nadšení do práce. 

Na závěr si dovolím odbočení od tématu. Po zhlédnutí záznamu 
z posledního zasedání zastupitelstva města bych chtěla vyslovit 
malé přání. Snad to nebude působit příliš moralisticky. Nezapo-
mínejte prosím, milí zastupitelé, že přenos je pro občany nahrá-
ván, a když se na něj potom díváme, rádi bychom jej měli prostý 
úsměšků, skákání do řeči, překřikování nebo rušivých posunků.

Přeji pěkný zbytek prázdnin a užijte si blížící se slavnosti.

Mgr. Hana Kovářová, MO KDU-ČSL

Není všechno zlato, co se třpytíKDU-ČSL

V  odstavci začínajícím „U  schvalování 
dotací p. Zycháček prohlásil“ je vše jinak, 
než se stalo.

Např.: Kdybych vládl sám – kde sám? Ve vlá-
dě? V NATO? Jak se v tom má čitatel vyznat?

Další bota: Jestli finančnímu výboru vadí 
má osoba, ať to řeknou, já odstoupím – 

odkud odstoupím? Ze zaměstnání? Z EU? 
Z nějaké nadace?

Tabulka částek pro fotbal v  posledních 
letech – na tu jsem hrdý! Až po mém ná-
stupu do rady města začalo město svým 
spolkům a  reprezentantům města sku-
tečně pomáhat. Aby se však občané mohli 

sami přesvědčit, nesměl by se p. Zmeškal 
soustředit jen na moji osobu a  na fotbal. 
Všem sportovním spolkům a  klubům ve 
Šlapanicích byly dotace zvýšeny. 

Rady pana Zmeškala ohledně mých myš-
lenek nechám raději bez povšimnutí.

Jan Zycháček, TOP 09
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Po skončení uzlovacích soutěží jsme měli dva měsíce na přípravu pro další část sezóny, ve které se soutěží 
převážně v požárním útoku a štafetě. Ze začátku to nebylo úplně podle našich představ, ale díky pravidelným 
a intenzivním tréninkům se naše mládež každým týdnem zlepšovala.

Poprvé jsme mohli změřit síly s  ostatními 
sbory 8. května na soutěži v  Přísnoticích. 
Jako jediný sbor jsme přijeli se dvěma druž-
stvy a  z  celkových 18 týmů jsme obsadili 
8. a 16. místo. Štafetu 4×60 metrů jsme za-
běhli s časem 55,9 vteřin a 62,1 vteřin, ná-
sledně požární útok s časem 22,46 vteřin. 
Druhý tým měl kvůli nepříznivým větrným 
podmínkám velké problémy srazit oba ter-
če a  výsledný čas 59 vteřin neodpovídal 
výkonu, který byl roven prvnímu družstvu. 

Do Přísnotic jsme 20. května zavítali i po-
druhé, v rámci okresního kola hry Plamen, 
tentokrát pouze s jedním družstvem. Tuto 
soutěž lze považovat za vrchol celé sezóny, 
neboť se soutěží snad ve všech hasičských 
disciplínách. Všech 12 týmů mělo již na začátku určené výcho-
zí pořadí v návaznosti na Závod požární všestrannosti, který se 
běžel 1. listopadu 2016 v Hostěnicích a na kterém jsme skončili 
čtvrtí. Novinkou pro nás byl Požární útok CTIF a štafeta CTIF. 

Oproti klasickému útoku a štafetě se liší například ve větším po-
čtu překážek a  větším počtu závodníků ve družstvu, nebo také 
v  tom, že se za každé promluvení závodníka přidávají trestné 
vteřiny k výslednému času. Tyto disciplíny jsou velmi náročné na 
trénink, a proto nás mile překvapilo, že náš požární útok CTIF 
byl třetí nejlepší v celé soutěži s časem 149,2 vteřin. Štafeta CTIF 
nedopadla také vůbec špatně a s časem 100,17 vteřin to pro nás 
znamenalo 5. místo. Na 5. místě skončil i náš požární útok s ča-
sem 29,78 vteřin. Štafeta 4×60 metrů dopadla lépe než na první 
soutěži a s časem 51,8 vteřin jsme se umístili druzí za celkovým 
vítězem soutěže z Kuřimi. Poslední disciplínou je štafeta požár-
ních dvojic, která se nevydařila podle našich představ. S  řadou 
chyb jsme se museli spokojit se 4. místem a časem 79,10 vteřin. 
Celkově jsme měli stejný počet bodů jako sbor z  Lelekovic, bo-
hužel měli rychlejší požární útok, který rozhoduje při rovnosti. 
Nakonec jsme se tedy umístili na výborném 4. místě.

Květen byl u konce a po dalších trénincích následovala 10. června 
soutěž v Dražovicích. Ve vyškovském okrese je opravdu mnoho 
kvalitních týmů, což jsme mohli vidět i na požárním útoku, kde 
nejhorší platný pokus ze 14. místa měl čas 24,53 vteřin. My jsme 
skončili na posledním 16. místě s neplatným pokusem za nespor-
tovní chování, ale při štafetě jsme ukázali, že i my máme kvalitu, 
a s časem 54,43 vteřin to pro nás znamenalo 8. místo.

Následoval velmi úspěšný víkend na okrskové soutěži v Kobylni-
cích a v Hlíně. Na obou soutěžích jsme obsadili 1. místo, v Hlíně 
jsme dokonce zaběhli naši nejrychlejší štafetu s časem 46,70 vteřin. 

S  ročníkem jsme se rozloučili 25. června v  Březině u  Tišnova 
s požárním útokem za 23,14 vteřin. Štafeta 4×60 metrů se nám 
moc nevydařila a s časem 57,08 vteřin jsme skončili na 7. místě 
z 12 zúčastněných.

Za vedoucí mládeže SDH Bedřichovice 
Michal Jež 

www.youtube.com/SDHBedrichovice

Jarní část sezóny mládeže SDH Bedřichovice

inzerce
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Dne 22. srpna 1917 se narodil v Blažovicích v malorolnické rodině nejmladší z devíti sourozenců, syn Rostislav. 
Dětství a mládí neměl příliš radostné, protože mu jako jedenáctiletému zemřel otec. Nejstarší bratr mu sice 
umožnil po ukončení čtyř tříd měšťanské školy ve Šlapanicích absolvovat dvouletou obchodní školu v Brně, 
ale to zdaleka neuspokojovalo jeho přání a životní představy. Nastoupil do zaměstnání, ale prakticky až do 
svých 47 let stále studoval. Rozšiřoval si svoji kvalifikaci v jazykových kurzech, kurzech moderní reklamy, 
podnikového početnictví apod. V roce 1959 maturoval na Vyšší hospodářské škole v Brně a v roce 1964 ukončil 
šestisemestrální kurz při Vysoké škole ekonomické v Praze. Dosažené vzdělání mu tehdy umožňovalo, aby 
pracoval jako samostatný kalkulant, vedoucí administrativy, dále ve funkcích hlavního účetního a posléze ve 
Státní bance československé jako samostatný ekonom.

Ve Šlapanicích chodil do školy a zde také poté, kdy se oženil s míst-
ní rodačkou Věrou Nohelovou, rozenou Hančlovou v roce 1940, až 
do své smrti v roce 1999 žil a pracoval. Jeho život, to byla téměř ne-
přetržitá práce s lidmi a práce pro šlapanickou veřejnost. V letech 
1954–1958 byl tajemníkem tehdejší Osvětové besedy, iniciátorem 
kroužku Náš domov a šlapanického rozhlasového „Okénka“. Spolu 
s dalšími obětavými a nadšenými spolupracovníky Osvětové bese-
dy a kroužku Náš domov, Jaroslavem Kociánem, Juliem Müllerem, 
Karlem Nesvadbou, Aloisem Pojzlem, Janem Staňkem a Emanue-
lem Vlčkem iniciovali a v roce 1958 zorganizovali znovuobnovení 
Šlapanických národopisných slavností. Na jejich počin pak navá-
zali Otakar Horáček, Jiří Knos, prof. Vladislav Palowski, doc. Ing. 
Jaroslav Rektořík, CSc., a mnozí další. Při slavnostech vždy účin-
kovala místní dechová hudba, jinak by to nebylo ani možné, a to 
nejprve pod taktovkou kapelníka Antonína Hamra a  později ne-
méně obětavého kapelníka Miroslava Šafránka. Osvětová beseda 
v té době pořídila nové šlapanické kroje, které byly pak v její sprá-

vě a byly půjčovány dobrovolníkům, kteří je ochotně a se zájmem 
oblékali jako stárci a stárky při slavnostních hodech a městských 
akcích. Krásné šlapanické kroje viděla i Praha, když se v nich naše 
děvčata a chlapci ukázali na 1. celostátní spartakiádě v roce 1955.

Šlapanické slavnosti v příštím roce budou v jistém smyslu jubilej-
ní – šedesáté od roku 1958, kdy se konaly po několikaletém pře-
rušení. Lze tedy právem vzpomenout a  ocenit především práci 
všech tehdejších dobrovolníků, kteří cítili, kde je naše pravé kul-
turní bohatství, a přičinili se o to, že dnešní generace mají v tom 
dobrém slova smyslu na co navazovat. Nemenší díky a  uznání 
ale patří bezesporu i všem současným obětavým organizátorům, 
kteří rok co rok uchovávají naše krásné tradice pro další pokolení. 

Dne 16. 7. 1965 byl Rostislav Nohel uveden do funkce předsedy 
tehdejšího MěNV ve Šlapanicích a po skončení volebního období 
byl občany města do této funkce znovu zvolen. V průběhu jede-
nácti let se s neúnavnou činorodostí, obětavostí a příslovečnou ra-
zantností pouštěl do akcí, které byly do té doby jen dlouholetými 
sny šlapanických občanů. Dlužno dodat, že úspěchy, kterých s řa-
dou svých obětavých spolupracovníků dosáhl, jsou svým charak-
terem hodnoty trvalé. Jmenujme alespoň některé: regulace Říčky, 
která konečně přestala zaplavovat střed našeho města, výstavba 
sídliště v  ulici Brněnské, včetně nové mateřské školy v  ulici Ha-
vlíčkově a nákupního střediska Lípa, nová ZŠ, nákupní středisko 
Družba, nová smuteční obřadní síň, při jejímž budování odpra-
coval sám jako řadový brigádník mnoho hodin ze svého volného 
času, nebo práce na velmi očekávané plynofikaci našeho města. 

V zastávané funkci mu vždy velmi záleželo na tom, aby se občané 
cítili ve svém městě co nejlépe, a  i když se dočkal za svoji práci 
řady oficiálních vyznamenání a uznání, pro něho nejcennější byl 
vždy každodenní přímý kontakt s  prostým šlapanickým obča-
nem. Čest jeho památce!

M. P.

Vzpomínka na obětavého člověka… 
K 100. výročí narození Rostislava Nohela

Šlapanické slavnosti 1973. 
Zleva doc. Ing. Jaroslav Rektořík CSc., Rostislav Nohel, Jiří Knos.

Rozloučení se školním rokem
Když začíná léto, nikomu se už do školy ani školky moc nechce. Přesto v těchto dnech probíhaly u nás skoro 
nejdůležitější aktivity. 
Loučili jsme se s předškoláky, se kterými jsme se v průběhu něko-
lika let na tento jejich životní krok připravovali. 

Na závěr roku se šly děti spolu s našimi učitelkami a kamarády ze 
školky podívat na základní školu a na to, co je od září bude čekat. 
Vyzkoušely si sedět v  lavicích, plnit jednoduché úkoly a  s  celou 

třídou si zazpívaly. Dostaly i  první známku. I  když byla jen od 
prvňáků. (Samé jedničky.)

Na zkoušku jsme zašli i do družiny – podívat se, kde je, seznámit 
se s budoucími kamarády, i si pohrát. 



MUDr. Vladislav Ambroz
Ortopedická ambulance
tel.: 544 245 300
email: dr.ambroz@gmail.com
Pondělí 7.30–9.30 h
Čtvrtek 15–17 h
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

MUDr. Filip Dörr – GYNNESS s. r. o.
Gynekologická ambulance
tel.: 515 536 107
email: filip.dorr@gynness.cz
web http://www.gynness.cz/ 
Pondělí 8–12 h poradna bez lékaře
Úterý 7.30–12 h po tel. dohodě
Středa 13–18 h MUDr. Dörr
Čtvrtek 7–12 h MUDr. Dörr
Pátek 7–12 h MUDr. Dörr
Karla Čapka 13, 66451 Šlapanice

MUDr. Zlatuše Holoubková
Kožní ambulance
tel.: 544 245 300 
Úterý 7–9.30 h
Středa 12.30–17 h
Čtvrtek  7–9.30 h
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

MUDr. Pavel Chadim
Neurologická ambulance
tel.:  608 413 792 

při volání upozornit na místo 
vyšetření Šlapanice

email: pchadim@hotmail.com
web http://www.neurologie-eeg.cz
Úterý  08.30–12.00 h – bez objednání 

12.00–15.00 h – objednaní
Pátek  08.00–11.00 h – objednaní 

12.00–14.00 h – bez objednání
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

MVDr. Alžběta Horáčková
Veterinární ordinace
tel.: 544 246 277, 607 537 147
email: veterina.slapanice@seznam.cz
Dlouhá 201/6, 664 51 Šlapanic

Lékárna „Na náměstí“ 
tel.: 544 245 102, 731 658 260
email: lek.slapanice@volny.cz
Pondělí–Pátek  8–12 h, 12.30–17.30 h
Masarykovo náměstí 1665/8, 
664 51 Šlapanice

Lékárna Dr. Max
tel.: 544 228 161, 731 497 235
email: slapanice@drmax.cz
web http://www.drmax.cz
Pondělí–Pátek 7.30–18.00 h
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

Doc. MUDr. Jiří Podlaha
Chirurgická a cévní ambulance 
tel.: 544 228 209
  pro zvané
Pondělí 15.30–19 h 19–20 h
Středa 15.30–19 h 19–20 h
Pátek 15.30–19 h 19–20 h
Sobota operační zákroky
 8–15.30 objednaní pacienti
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

LSPP pro děti – dětská nemocnice
Poskytování LSPP 
(lékařské služby první pomoci)
tel.: 532 234 935, 545 210 658
Po–Pá 15.30–7 h
So, Ne nepřetržitě
Fakultní nemocnice Brno zajišťuje 
v rámci Jihomoravského kraje lékařskou 
pohotovostní službu pouze pro dětské 
pacienty a to v Dětské nemocnici v Brně, 
Černopolní 9.
Dětské popáleninové centrum je v areálu 
Bohunice, Jihlavská 20
Lékárna zajišťující lékárenskou 
pohotovostní službu je v Dětské nemocnici, 
Černopolní 9, Brno.
https://www.fnbrno.cz/detska-
nemocnice/poliklinicka-ambulantni-cast/
detska-pohotovost/t2756

MUDr. Alena Procházková 
Praktičtí lékaři
tel.: 544 245 406
Pondělí  7–12 h 

6–7 h pro zvané
Úterý 13–17 h 
 11–13 h a 17–18 h pro zvané
Středa 7–12 h 
 6–7 h pro zvané
Čtvrtek 7–12 h 
 6–7 h pro zvané
Pátek 7–11 h 
 6–7 h pro zvané
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

MUDr. Helena Piškulová 
Zubní ordinace
tel.: 544 246 717
Pondělí 6.00–11 h
Úterý 6.00–11 h
Středa  6.00–11 h 

11–16.30 h pouze pro zvané
Čtvrtek 6.00–11 h
Pátek 6.00–11 h
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

MUDr. Petra Procházková 
Praktičtí lékaři
tel.: 544 245 234
medicpro@email.cz
web http://www.praktikslapanice.cz
Pondělí 7–12 h 
 13–15 h pro objednané
Úterý 7–12 h
Středa 12–14 h 
 14–18 h pro objednané
Čtvrtek 7–12 h 
 13–15 h pro objednané
Pátek 7–12 h 
Odběry a injekce denně 7–8 h mimo středy
Nádražní 1085/23, 664 51 Šlapanice

Rehabilitace – Burianová, s. r. o. 
Rehabilitace
tel.: 544 228 348
rehabjb@volny.cz
web http://www.rehabilitace-burianova.cz
Pondělí 7–12.30 h, 13–17 h
Úterý 7–12.30 h, 13–15 h
Středa 7–12.30 h, 13–15 h
Čtvrtek 7–12.30 h, 13–17 h
Pátek 7–12.30 h 
 13–15 h (objednané děti)
Fyzioterapeutky: 
Šárka Smejkalová, Eva Fišerová, 
Alena Floriánová, Mgr. Eva Janáčková
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

Sanus Brno o.s. 
Domácí zdravotní péče a pečovatelská 
služba
tel.: 777 758 262 
web http://sanusbrno.com/
Provozovna Šlapanice
Dům s pečovatelskou službou, 
Hřbitovní 12, 664 51 Šlapanice

Mgr. Hana Slaná, 
Mgr. Veronika Dostálová 
Logopedická ambulance
tel.: 604 213 720
Pondělí 7.30–12 h, 12.30–16 h
Úterý 7.30–12 h, 12.30–15.30 h
Středa 7.30–12 h, 12.30–14.30 h
Pátek 7.30–12 h, 12.30–13.30 h
Péče je hrazena zdravotními pojišťovnami.
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

Zdravotnická zařízení ve Šlapanicích
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Omlouváme se ze nepřesné informace ve Šlapanickém zpravodaji 2/2017, kde neseděly některé údaje u zdravotnických zařízení. K chybě 
došlo z důvodu neaktualizované databáze, kterou měla redakce k dispozici. Nyní zveřejněné údaje jsou ověřeny přímo u zdravotnických 
zařízení. Děkujeme za pochopení.

Redakce

MUDr. Helena Stoklásková 
Praktičtí lékaři
tel.: 544 245 300, 603 843 094
helena.stoklaskova@email.cz 
Pondělí 13–18 h
Úterý 10–13 h 
 13–14 h pro objednané
Středa 7–12 h 
 6–7 h pro objednané
Čtvrtek 10–13 h 
 13–14 h pro objednané
Pátek 7–12 h 
 6–7 h pro objednané
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

MUDr. Helena Teyschlová 
Zubní ordinace
tel.: 544 228 170
helenateyschlova@seznam.cz
Pondělí 7.30–13.00 h
Úterý 7.30–13.00 h
Středa 7.30–13.00 h
Čtvrtek 7.30–13.00 h
Pátek –
Bolestivé případy: 7.30–8.30 h
V době školních prázdnin neordinujeme.
Masarykovo náměstí 1516, 664 51 Šlapa-
nice (v budově zákadní školy)

TopHelp s.r.o. – pobočka Brno
Domácí zdravotní péče a pečovatelská 
služba
tel.: 737 300 103
zdravotni@tophelpbrno.cz
web http://https://www.tophelpbrno.cz/
Obilní trh 526/11
602 00 Brno – Veveří

MUDr. Nazariy Kuziv
Zubní ordinace
tel.: 608 084 642
Pondělí 8–14 h
Úterý 7.30–12.30 h
Středa: 8–14 h
Čtvrtek: 7.30–12.30, 13–17 h
Pátek: 8–13 h
Karla Čapka 13, Šlapanice

MUDr. Iveta Svobodová 
Dětská ambulance
tel.: 608 444 927
info@pediatr-slapanice.cz
web http://www.pediatr-slapanice.cz/ 
Pondělí 07.30–12.00, 12.00–14.30 h
Úterý 07.30–12.00, 12.00–14.30 h
Středa 07.30–12.00, 12.00–14.30 h
Čtvrtek 12.00–18.00 h
Pátek 07.30–11.00  
Karla Čapka 1656/13, 664 51 Šlapanice

MUDr. Helena Truksová 
– Mediclinic a.s. 
Dětská ambulance
tel.: 544 245 724
helena.truksova@ordinace.mediclinic.cz, 
marketa.hanackova@ordinace.mediclinic.cz
web http://www.mediclinic.cz
Pondělí
odběry 7.00–7.30 h
nemocní 7.30–11 h
zvaní – prevence 11.30–14 h
Úterý
odběry 7.00–7.30 h
nemocní 7.30–11 h
zvaní – prevence 11.30–14 h
Středa
nemocní 12.30–16 h
zvaní – prevence 12–12.30 h, 16–18 h
Čtvrtek
odběry 7.00–7.30 h
nemocní 7.30–10 h
zvaní – prevence 10.30–14 h
Pátek
odběry 7.00–7.30 h
nemocní 7.30–11 h
zvaní – prevence 11–12 h
Jiráskova 1541/23, 664 51 Šlapanice

MUDr. Bohumil Filipenský
Interní a kardiologická ambulance
tel.: 544 246 341
Pondělí 7.00–18.00 h
Středa 7.00–15.00 h
Odběry biologického materiálu 
pondělí a středa od 7.00–9.00 h nalačno
Karla Čapka 13, 664 51 Šlapanice

MVDr. Robert Just a kol.
Veterinární ordinace
tel.:  544 245 020, 723 523 960, 

608 965 003
email: veterinajust@gmail.com
www.vet-just.cz
Pondělí: 9–11, 14–19 h
Úterý: 9–11, 14–19 h
Středa: zavřeno
Čtvrtek: 9–11, 14–19 h
Pátek: 9–11, 14–19 h
Brněnská 63, Šlapanice

LSPP pro dospělé
Poskytování LSPP 
(lékařské služby první pomoci)
tel.: 545 538 538
http://www.unbr.cz/article. asp?nArtic-
leID=21&nDepartmentID=42&nLangu-
ageID=1
Po–Pá 17.00–7 h
So, Ne nepřetržitě
Úrazová nemocnice v Brně, Ponávka 6

LSPP zubní
Poskytování LSPP 
(lékařské služby první pomoci)
tel.: 545 538 421
http://www.unbr.cz/article.asp?nArtic-
leID=21&nDepartmentID=42&nLangu-
ageID=1
Po–Pá 17.00–7 h
So, Ne  nepřetržitě
Úrazová nemocnice v Brně, Ponávka 6
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K nám do školky se předškoláci přišli pochlubit novými aktovka-
mi a pouzdry. Bylo vidět, že se těší a jsou dobře připravené. 

Přesvědčte se sami. Některé děti nám něco prozradily. „Já se nejví-
ce těším na angličtinu a matematiku. A také na psaní, plavání a růz-
né vyrábění. A i na přestávky, protože uvidím kamarádky Elenku 
a  Nikolku,“ řekla nám Natálka ze třídy Sluníček. „Ve školce mě 
bavilo asi všechno. Nejvíce, když jsme vyráběli a byli na zahrádce. 
Do školy se těším. Hlavně na angličtinu, plavání a vyrábění. A na 
kamaráda Františka …a na výlety,“ řekla Natálčina kamarádka Zu-
zanka. „Do školy se těším hlavně na matematiku. Ve školce se mi 
líbilo, ale už chci jít do školy. Chci se učit a těším se na kamarády,“ 
řekl Matoušek také ze Sluníček. 

Než nás dětí opustí, symbolicky jsme je pasovali na předškoláky. 
(I chybějící, na dálku.) Rozloučili jsme se s nimi a doufáme, že na 
nás budou v dobrém vzpomínat. 

Ještě nám dovolte napsat něco o jednom důležitém červnovém od-
poledni u nás na Zahrádce. Byl to den, kdy děti a tatínci mohli spolu 
soutěžit. Soutěžit spolu i proti sobě. Vždy se vzájemnou důvěrou. 

Na deseti stanovištích jsme připravili různé úkoly. Děti si tréno-
valy paměť, koncentraci, motoriku, schopnost spolupráce i nad-
šení pro hru a smysl pro humor. Děti skákaly v pytlích, hledaly 
ztracené předměty, učily se orientaci v prostoru, postřeh, tréno-
valy paměť, spolu s tatínky zkoušely uhodnout hádanky, soupeři-
ly s nimi, kdo trefí a shodí více kuželek, zkoušely si geometrickou 
a matematickou představivost při skládání tangramů, odvahu na 
horolezecké stěně a užily si legraci, když je tatínci vzali na ramena 

jako „na koníčka“ a běželi s nimi do cíle. Zajímavou disciplínou 
byl „trenažer baseballu“. Děti si mohly vyzkoušet pravidla hry na 
nafukovacím stanovišti. (Za tuto možnost děkujeme panu Fajto-
vi.) Desáté stanoviště bylo stavitelské. Vyhrál potomek nebo tatí-
nek, který stihl za minutu postavit věž z kostek. 

Vždy bylo vidět, že doma jsou pěkné vztahy a soutěžící dokázali 
nejen soupeřit, ale i  táhnout za jeden provaz. Tatínci pomáhali, 
radili, napovídali a podporovali a fandili. 

Odpoledne jsme zakončili u ohně se špekáčky. Posilnit se potře-
bovali všichni soutěžící. 

Všem přejeme krásné prázdniny. Ať nám nic zlého nestane 
a v září se můžeme pustit do nových dobrodružství. 

MŠ Zahrádka 

soutěžní odpoledne pro děti a tatínky

soutěžní odpoledne pro děti a tatínky

soutěžní odpoledne pro děti a tatínky

Jedeme za Netynkou
Přemýšlíte, kdo je Netynka? Malá nápověda: Je to létající savec, 
který začíná na net. Tato otázka na nás čekala v pátek 9. 6. 2017 
v Domě přírody Moravského krasu, kam jsme vyrazili na výlet. 
Nejdříve jsme s napětím sledovali příběh o Netynce a poté jsme po 
třídách postupně navštívili interaktivní expozici, kde jsme získa-
li spoustu zajímavých informací o životě netopýrů, prozkoumali 
jsme umělou jeskyni, zahráli si v přírodě hru na lovícího netopýra, 
poznávali jsme zvuky přírody a ve družstvech jsme soutěžně sbí-
rali netopýří stravu, přičemž jsme se museli vyhýbat lovící sově. 
Spát jako netopýr anebo létat jako on se nám však nepodařilo, víte 
proč? Protože spaní se zavěšením za nohy s hlavou dolů je pro nás 
velmi těžké, přímo nemožné, a létat nemůžeme, protože nám mezi 
prsty na rukou nenarostla blána, ale pískat, to už někteří umíme. 
Na rozloučenou jsme všichni dostali netopýrka z  perníku. Celý 
dopolední program byl prima a těšíme se na další dobrodružství.

Dagmar Kubešová, MŠ Hvězdička
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Na první hřejivé paprsky jsme se těšili už od března, kdy jsme 
společně začali vyrábět Moranu – symbol odchodu dlouhé zimy 
a blížícího se jara. Lepili jsme, stříhali, barvili, zdobili a k tomu 
všemu jsme si vyprávěli a zpívali. První jarní den jsme naši „babu 

Zimici“ vhodili do potůčku. Za veselého skandování: „Zimo, 
zimo, táhni pryč, nebo na tě vezmu bič!“, jsme pozorovali, jak 
proud vody odnáší Moranu do dáli.

Hned druhý den jsme s batůžky šlapali k dobrovolným hasičům 
ve Šlapanicích, abychom zjistili a prozkoumali, jak vypadá hasič-
ské auto zvenku i zevnitř. Vyzkoušeli jsme si stříkat vodu z oprav-
dové hadice. Pro nás Sokolíky samozřejmě v malém provedení.

Těšili jsme se na velikonoční svátky, jak si vyzdobíme školičku, 
a  proto jsme si jedno dubnové odpoledne s  rodiči, sourozenci 
i prarodiči vytvořili originální výrobky na oslavu svátků jara. Při 
práci v dílničce jsme si stačili všichni popovídat, podělit se o zku-
šenosti a vyměnit si nápady.

V dubnu a květnu jsme opět navštívili kamarády z MŠ Zahrádka, 
kam chodíme za kulturou. Pohádky byly fajn, ale dopravní hrát-
ky ve spolupráci s městskou policií Šlapanice, to bylo něco! Do 

Poslední měsíc školního roku proběhl tentokrát v klid-
nějším duchu, neboť po mnoha letech se u nás vyskytly 
neštovice a z 28 dětí docházela do MŠ asi polovina.
Oslavu Dne dětí jsme zvládli ještě v plném počtu a děti si užily 
různorodých disciplín na stanovištích, která jim připravili stu-
denti gymnázia. Poté děti postupně onemocněly, a tak jsme byli 
nuceni zrušit i školní výlet.

Některé děti se účastnily několika lekcí předplavecké výuky v Bluči-
ně, kterou v červnu zakončili převzetím tzv. „mokrého vysvědčení“.

Na táboráku na závěr roku se nás sešlo jen pár, počasí si s námi 
zahrávalo, jen jsme nachystali ohniště, začalo pršet. My jsme ale 
vytrvali schovaní pod deštníky a stromy. Nakonec pršet přestalo, 
všichni si opekli špekáčky, zazpívali písničky, děti nás pobavily 
nekonečnou škálou vtipů a došlo i na oblíbené hledání dobrůtek 
po zahradě.

23. 6. v  pátek dostali naši školáci pozvání na návštěvu do prv-
ní třídy. Šest dětí, které půjdou do školy, se nemohlo dočkat 

a  návštěva jejich nadšení nezklamala. Děti shlédly zajímavou 
a pro děti působivou vyučovací hodinu s maximálním využitím 
interaktivní tabule s  tématem Šmoulů. Žáci měli pro naše děti 
připravené pracovní listy, které jim po dokončení oznámkovali 
a nechyběl ani zpěv s kytarou. S dětmi a panem učitelem jsme se 
rozloučili, a  protože nám zbývala spousta času, než pojede au-
tobus, vyzkoušeli jsme průlezky za základní školou, které jsou 
úplně jiné než ve školce.

Odpoledne jsme se asi se čtyřmi obětavými tatínky sešli na pří-
pravu alegorického vozu na letní karneval. Tatínci byli moc ši-
kovní, a tak jsme vytvořili rekord a vůz byl za dvě hodiny hotový. 
V sobotu byl sraz u sokolovny a všichni jsme jako Marťani, hvěz-
dičky, mimozemšťané a  kosmonauti na našem vesmírném voze 
absolvovali další letní karnevalový průvod.

29. 6. jsme se slavnostně rozloučili s dětmi, které odchází do 1. tří-
dy a rozdali jim školkové vysvědčení a knihy s věnováním. Děti při-
jala na obecním úřadě i paní místostarostka, která se s nimi také 
rozloučila, popřála úspěšné vykročení do 1. třídy a rozdala dětem 
krásné balíčky plné školních potřeb a upomínkovou knížku.

Popřáli jsme dětem hezké prázdniny a spoustu nezapomenutel-
ných zážitků. My si také trochu odpočineme a pak už nás čeká po 
výměně topení v celé budově a vymalování všech místností velký 
úklid, aby vše bylo dokonale připravené na začátek září, kdy se 
zase sejdeme a přivítáme ve školce nové děti.

MŠ Ponětovice

Konec školního roku 
v MŠ Ponětovice

Jak čekali Sokolíci na sluníčko
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školičky jsme se vraceli plní dojmů a odměn za správnou jízdu na 
koloběžkách a odrážedlech. 

Pro maminky k jejich svátku a nejen pro ně jsme zahráli a zazpí-
vali pohádku: „Jak se sluníčko udýchalo.“ Stačili jsme si nabati-
kovat trička, pohrát si s nejoblíbenější hračkou na hračkový den 
a už tu byl Den dětí. Studenti Gymnázia Šlapanice nám přichys-
tali pirátskou plavbu za pokladem, kde jsme plnili různé pohybo-
vé i logické úkoly.

Mnoho zážitků jsme měli i z parku a obory v Židlochovicích, kde 
jsme byli na výletě. Jízda autobusem, svačinka v  trávě na dece, 
pozorování obřího choroše, muflonů, bažantů, a k tomu krásné 
počasí. Co víc jsme si mohli přát? 

Zapojili jsme se i do projektu Celé Česko čte dětem a v druhém 
červnovém týdnu nám před spinkáním četli sourozenci, mamin-
ky i babičky pohádky a příběhy z knížek přinesených z domova.

Konec školního roku byl pro nás malým překvapením. Ovocná 
zmrzka, to byla dobrota! 

Sobě i vám, milí čtenáři, přejeme krásné prázdniny plné hezkých 
zážitků i pěkného počasí.

 Děti – Sokolíci 
ze školičky Sokolík

Zamáváme školce, už jsou z nás školáci
Ve středu 14. června proběhlo ,,Slavnostní loučení s předškoláky‘‘ MŠ Hvězdička. V tomto slavnostním odpoledni 
se děti ze všech tříd i s rodiči sešli na hřišti ZŠ Šlapanice, kde všechny čekal slavnostní program.
Za zvuku královských fanfár přišla královna Kateřina v  dlou-
hých vínových šatech s krásnou zlatou korunou a mečem v ruce, 
kterým vzápětí pasovala naše předškoláky na školáčky. Během 
tohoto programu  ji doprovázela královská rádkyně. Při pokleku 
na připravený polštářek bylo vidět v dětských očích velké napětí.

Děti dostaly na památku knihu a množství upomínkových předmě-
tů, které si mohly uložit do textilních tašek s prázdninovými motivy.

Všem budoucím prvňáčkům pogratulovala paní starostka 
Mgr. Michaela Trněná a následně jim předala školácké medaile. 
Svojí přítomností děti potěšila.

Odpoledne, které bylo doprovázené hudbou a tancem, si všichni 
moc užili. 

Závěrečným překvapením pro děti bylo velké množství barev-
ných nafukovacích balónků.

Velké poděkování patří všem, kteří nám pomohli s  organizací 
a průběhem pasování a Základní škole ve Šlapanicích, která nám 
umožnila uskutečnit tuto akci na jejich hřišti.

Našim budoucím školáčkům přejeme, aby se jim ve škole líbilo, 
našli si nové kamarády a vše úspěšně zvládali.

Marcela Uhrová, 
MŠ Hvězdička

rozloučení s předškoláky – slavnostní nástup

rozloučení s předškoláky – pasování královnou

rozloučení s předškoláky – promenáda
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Už jsou tady prázdniny! MŠ Hvězdička je i v prvním prázdnino-
vém měsíci otevřená dětem. Školku navštěvují ti, jejichž rodiče, 
jak už to bývá, musí i o prázdninách plnit pracovní povinnosti. 
Ale my si se vším poradíme. Pro děti jsme připravili zábavné čin-
nosti nejenom do třídy, ale i na pobyt venku. Ve třídě si malovaly, 
stavěly ze stavebnic a vyráběly různé předměty s vodní a prázdni-
novou tematikou – piráty, chobotnice i magické medúzy završené 
technikou lesklého sprejování. Venku si s učitelkami zahrály růz-
né hry spojené také s tématem prázdnin: hledání pokladu, pirát-
skou loď a jiné. Aby byl pobyt venku ještě příjemnější a sladší, děti 
mohly sbírat plody, které nám rostou na školní environmentální 
zahradě. V měsíci červenci se hojně začervenaly maliny a lesní ja-
hůdky. Děti postupně hledaly a sbíraly vše, co se začalo v jahodí 
i maliní červenat. Předháněly  se dokonce, kdo z nich bude ovoce 
sbírat první. Svým nasbíraným ovocem se mohly po sběru hned 
osvěžit. Zábavnou, ale i  „sladkou“ formou jsme se učili starat 
o zahrádku, zalévat ji, sbírat ovoce takovým způsobem, abychom 
neublížili rostlinkám, vytrhávat přebytečný plevel a  upravovat 
záhonky. Doufáme tedy v  krásné prázdninové počasí a  stále se 
červenající sladké ovoce.

Andrea Feldmannová 
MŠ Hvězdička

Prázdniny 
v MŠ Hvězdička

Rozvoj pozitivního třídního klimatu na ZŠ Šlapanice 
Práce školního psychologa s třídními kolektivy

Významnou částí působení školního psy-
chologa ve škole je skupinová práce s ko-
lektivem třídy. Jde mi o  to, aby každý ve 
své třídě mohl být opravdu sám sebou, 
uplatňovat svoje schopnosti a rozvíjet své 
možnosti. Při mé práci s  třídním kolekti-
vem usiluji o vytvoření atmosféry důvěry, 
ve které mohou samotní žáci hledat ta-
kové způsoby vzájemného fungování, ve 
kterém je dobře jim samotným i druhým, 
kteří jsou s nimi. 

Ve své každodenní práci reaguji na aktuál-
ní požadavky třídních učitelů a žáků ohled-
ně práce s třídním kolektivem. Jsem-li uči-
teli či žáky osloven, pak vytvářím program 
šitý na míru přímo konkrétní třídě. Každý 
kolektiv je jedinečný, a tedy neopakovatel-
ný. Proto také každá práce s třídním kolek-
tivem je neopakovatelná zkušenost.

Každý kvalitní vztah vyžaduje pravidel-
nou investici péče a pozornosti. Proto kro-
mě těchto vyžádaných intervencí vstupuji 
do každé třídy v průběhu školní docházky 
dětí také pravidelně. Každé dítě a  jeho 
třídní kolektiv v průběhu školní docházky 
projde těmito programy zaměřenými na 
rozvoj pozitivního klimatu ve třídě:

1. ročník – Začínáme spolu
–  cílem programu je, aby se děti sezná-

mily mezi sebou navzájem i  se školním 
psychologem, znaly každého jménem 
a oslovovaly se navzájem tak, jak je jim 
příjemné. Pracujeme rovněž s  tématem 
posmívání a vyčleňování. 

3. ročník – Společná plavba
–  smyslem programu je hlubší poznání 

sebe i druhých, rozvoj pozitivního hod-
nocení sebe i  druhých. Věnujeme se 
třídním pravidlům a efektivnímu řešení 
hádek a konfliktů.

5. ročník – Záleží to na nás
–  cílem programu je, aby si žáci uvědomili 

vlastní odpovědnost za mezilidské vztahy ve 
třídě. Rozvíjíme schopnost sdělit a přijmout 
zpětnou vazbu a konstruktivní kritiku.

6. ročník – Spolu za jeden provaz
–  jedná se o třídenní adaptační výjezd reali-

zovaný ve spolupráci s výchovnou porad-
kyní a  metodičkou prevence rizikového 
chování. Usilujeme o  stmelení třídních 
kolektivů, seznámení se s novým třídním 
učitelem. Důležitým tématem je prevence 
rizikového chování ve třídě – především 
šikany a vyčleňování jedince z kolektivu.

7. ročník – Šikana – týká se to i mě?!
–  celodenní program zaměřený na speci-

fickou primární prevenci násilí, vyčleňo-
vání z kolektivu a šikanování.

9. ročník – Před bránou života
–  program osobnostně sociálního rozvoje 

zaměřený na rozvoj odpovědného a  ak-
tivního přístupu k životu. V  tomto pro-
gramu se věnujeme následujícím téma-
tům: rozvoj osobního potenciálu, volba 
odvážného cíle a naplánování cesty k to-
muto cíli, rozvoj pozitivního a proaktiv-
ního způsobu myšlení, volba a urovnání 
životních hodnot.

Při své práci s třídním kolektivem nepůso-
bím jako expert, ale jako zprostředkova-
tel – nabízím dětem promyšlené aktivity, 
při kterých mají možnost si utvářet vlast-
ní názor na danou problematiku a  svoje 
zkušenosti sdílet s  ostatními spolužáky. 
Věřím, že právě tento přístup vede děti 
k  tomu, aby za vztahy ve třídě převzaly 
vlastní odpovědnost a  budovaly ve třídě 
takovou atmosféru, kde každý může být 
sám sebou a chodí do třídy rád.

David Vaněk, 
školní psycholog
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Jaké vzory potřebují naše děti?
V letošním roce Základní škola Šlapanice opět uskutečnila řadu jednorázových i průběžných aktivit zaměřených 
na prevenci rizikového chování. Žáci 6. tříd se „stmelovali“ na adaptačním kurzu, příslušnice PČR naše sedmáky 
varovala před riziky internetu, s více jak polovinou tříd pracoval školní psycholog na rozvoji dobrých vztahů 
a vzájemné spolupráci, žáci 4. tříd se učili „nakupovat zdravě a chytře“. A mohla bych ještě pokračovat. Tři 
z letošních programů se něčím lišily od ostatních, dva plánované, třetí přinesla náhoda. 
Prvním byla beseda s  panem Ing. Pavlem 
Friedem, který byl jako dítě pro svůj židov-
ský původ vězněn v koncentračním táboře 
Terezín. O  osudech rodiny pana Frieda se 
již na těchto stránkách psalo a  obyvatelé 
Šlapanic se měli možnost setkat s  touto 
brněnskou osobností na besedě ve zdejším 
muzeu. Ve svých pětaosmdesáti letech do-
kázal pan Fried svým vyprávěním naše de-
váťáky již popáté doslova přibít k sedadlům. 

Druhým výjimečným programem pro celý 
II. stupeň byla dvě vystoupení Radka Ban-
gy, ve kterých Radek vyprávěl o svém těž-
kém startu do života v rodině alkoholika, 
o zkušenosti s protloukáním se na vlastní 
pěst, o zoufalé snaze dokončit střední ško-
lu a také o trnité cestě k popularitě a úspě-
chu. A  přitom všem dokázal neopakovat 
chyby svého otce. Radek Banga naše žáky 
naopak ze sedadel zvedl, protože je roz-
pohyboval svými písničkami. A  získal si 
je například i  svými znalostmi z  oblasti 
IT. I tento program neproběhl v naší ško-

le poprvé, před třemi lety měl velmi příz-
nivý ohlas mezi rodiči. Letos se bohužel 
objevily sice ojedinělé, ale kritické hlasy, 
které zpochybňovaly morální autoritu R. 
Bangy. Kritikům mimo jiné vadily Rad-
kovy vulgární texty z doby jeho hip-hopo-
vých začátků a jeho odchod při předávání 
Zlatého slavíka skupině Ortel. Možná tito 
kritikové zaznamenali, že Radek Banga 
získal za tento odvážný občanský postoj 
letos cenu Z. Kriegla, kterou uděluje Na-
dace Charty 77, a jíž byli oceněni v minu-
losti např. Karel Kryl nebo Petr Pithart. 

Třetí neplánovanou preventivní aktivi-
tou, kterou vybraly třídní učitelky 8. tříd 
z nabídky kina Scala, byla projekce časo-
sběrného dokumentárního filmu Mallory 
a následná krátká beseda s hlavní protago-
nistkou, která několik let užívala heroin. 
Hlavní hrdinka Mallory, civilním jménem 
Miroslava Neradová, by mohla rovněž bu-
dit kontroverze, koneckonců brát drogy 
bylo její svobodné rozhodnutí, i  když ho 

učinila v pouhých třinácti letech. Ale kdo 
film viděl, musel obdivovat její urputnou 
snahu abstinovat, najít si práci, byt a sta-
rat se o syna. A to se jí podařilo a doufám, 
že se jí to bude dařit i nadále. 

Mohou být tito lidé kladnými vzory pro naše 
děti? Já o tom nepochybuji, přes mnohé roz-
díly ve svých životních příbězích sdělují něco 
společného. Především vyvolávají pozitivní 
emoce, přínášejí autentické poselství, že se 
člověk nemá ani v  nejtěžších chvílích vzdá-
vat. Nebylo třeba, aby žákům tyto osobnosti 
říkaly, že nenávist je špatná a že nemají brát 
drogy a opíjet se, protože tento závěr si uměli 
žáci udělat sami. 

P. S. Pan Fried po třech letech v  koncent-
ráku absolvoval základní, střední i vysokou 
školu. Radek Banga dokončil střední školy 
v  oboru informatika a  Mallory bude příští 
rok maturovat. 

Jaroslava Staňková

Vršili jsme krabice, ze sběru je tradice
Od minulého školního roku se na ZŠ Šlapanice setkává s čím dál větším úspěchem sběrová akce, ve které kromě starého 
papíru mohou zájemci odevzdat k recyklaci také drobné nepotřebné elektrospotřebiče. Výsledek jarního sběru předčil 
o téměř 3,5 tuny výsledek podzimního sběru (8,6 tuny). Znamená to, že společným úsilím jsme prostřednictvím SATESA 
předali 12 tun starého papíru k dalšímu zpracování. A za to všem malým i velkým sběračům patří naše díky!
Do sběru se zapojilo všech 32 tříd. Výtěžek sběru opět zůstával jednotlivým třídám – o jeho využití si děti rozhodly spolu 
s třídními učiteli.
V čele sběračského žebříčku se díky snaze dětí i rodičů umístily tyto třídy:
1. místo 2. C ...........1234,5 kg
2. místo 1. C ...........1005,5 kg
3. místo 6. D ........... 772,8 kg
4. místo 4. C ........... 636,5 kg
5. místo 5. B ........... 589,5 kg
6. místo 1. D ........... 571,5 kg
7. místo 3. C ........... 512,7 kg
8. místo 9. B ........... 501,6 kg
Na závěr přidáme pro zajímavost jedno malé srovnání – jarní množství odevzdaného sběru bylo přibližně o 1 tunu větší než 
hmotnost prázdného nízkopodlažního trolejbusu, to je co?
Termín podzimního sběru papíru bude včas zveřejněn na vývěskách, webových stránkách i facebooku školy. Proto neváhejte, 
sbírejte a na podzim se k nám přidejte  

Monika Pantělejevová
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V  roce 2016 naši žáci a  jejich rodiče odevzdali na naší škole 
ve sběrných akcích k  recyklaci 107,00 kg elektrozařízení a  to 
v  rámci programu Recyklohraní, který prohlubuje znalosti 
našich žáků v oblasti recyklace a ochrany životního prostředí. 
Studenti sběrem starých elektronických hraček a  drobných 
elektrozařízení přispívají k ochraně životního prostředí. O jed-
noznačně pozitivních dopadech programu vypovídá certifi-
kát environmentálního vyúčtování. Ten nám přesně vyčísluje, 
o  kolik elektrické energie, ropy, uhlí, primárních surovin či 
vody žáci díky recyklaci ušetřili v ekosystému naší Země. Víme 
také, o kolik se nám podařilo snížit objem nebezpečného odpa-
du a produkci skleníkových plynů CO2. Informace vycházejí ze 
studií neziskové společnosti ASEKOL, která se studenty dlou-
hodobě spolupracuje na recyklaci vytříděných elektrozařízení. 
Z Certifikátu Environmentálního vyúčtování společnosti ASE-
KOL vyplývá, že žáci naší školy v loňském roce uspořili:

• 1,73 MWh elektřiny
•  111,18 litrů ropy 

(úspora takového množství ropy se rovná spotřebě 
stejného množství potřebného k ujetí 1634 km 
v běžném automobilu)

•  7,16 m3 vody (úspora takového množství vody se 
rovná stejnému množství, které je spotřebováno 
při 96 sprchováních) 

• 0,05 tun primárních surovin.
Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů o  0,34 tun CO2 
ekv., a produkci nebezpečných odpadů o 1,50 tun. 

Uvedené výsledky jsou jen za rok 2016, v tom letošním jste už stihli recyklovat třikrát více a to jsme teprve v půlce – přidáte se 
k nám na podzim? Stačí přinést nebo poslat po svých dětech či vnoučatech vysloužilé malé elektrospotřebiče při našem podzim-
ním sběrovém týdnu do školy.

Všichni ti, kteří tříděním přispívají k ochraně životního prostředí, si zaslouží obrovský dík. 
Pavel Vyhňák

Naše škola díky Recyklohraní 
přispěla k ochraně životního prostředí

Jarmark kroužků na ZŠ Šlapanice
Vážení rodiče, 

ve středu 6. září 2017 zveme vás i vaše děti opět na Jarmark kroužků, 
který se bude konat od 16.00 do 17.30 hod. v prostorách školy. 

Můžete se zde seznámit s nabídkou a podmínkami kroužků pořádaných školou 
i dalšími organizacemi a přímo vyzvednout přihlášky pro daný kroužek.

Kompletní nabídka kroužků bude zveřejněna v pondělí 4. 9. 2017 na webových stránkách školy.
Zájemce o prezentaci činnosti na Jarmarku kroužků prosíme, 

aby do čtvrtka 31. 8. 2017 zaslali na mail antonin.sery@zsslapanice.cz 
vyplněnou tabulku s podklady pro svůj kroužek (tabulka ke stažení na www.zsslapanice.cz). 

Nahlášení vedoucí kroužků následně obdrží bližší informace k organizaci jarmarku.

ZŠ Šlapanice
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Masters 2017 a finále kvalifikace ME v Kostnici se vydařilo! Celá akce se odehrávala v areálu hotelu Prometheus, 
kam zavítala také spousta fanoušků. Kromě samotných hráčů exceloval také moderátor Petr Holík a my můžeme být 
hrdí, že s námi spolupracuje i jako tiskový mluvčí. Platným členem týmu se nově stal i DJ Ori, náš nový oficiální DJ. 

Překvapením turnaje se stal DJ Bohys (Luďa Boháček), který ve 
skupině dokázal potrápit i  favorizované soupeře. Svými výkony 
ve skupině A  překvapil také Hothead (Mira Řezníček). Ten se 
přes skupinu plnou favoritů prokousal až do čtvrtfinále.

Na poslední chvíli do turnaje nastoupila Lenka Lazarová. Ukázala 
kvalitu a nedala svým soupeřům nic zadarmo. Celou skupinu nako-
nec ovládl Badneck; projevila se jeho pravidelná účast na tréninku.

Ve skupině B se setkalo několik favoritů v boji o dvě postupová 
místa na ME. Největší naděje a zcela jistě budoucí jednička hea-
disu v  ČR Kouba (Kuba Hájek) drtil všechny své soupeře. Bez 
problémů si poradil i  s  bronzovým medailistou z  loňského ME 
Duckbettym (Pavel Stejskal). Na třetím místě pak skončila Ta-
bleminnie (Martina Ambrožová), která si brousila zuby na jedno 
z postupových míst. Jako čtvrtý postoupil do play-off Baldhead 
(Aleš Karásek), který i přes nepříznivý vývoj zápasů dokázal za-
bojovat. Výrazné herní zlepšení zaznamenal také Šakal. Bohužel 
zatím selhává v koncovce, ale i  tento hráč je velký příslibem do 
budoucna.

Výsledky ve skupinách zamíchaly i čtvrtfinálovým losem. Diváci 
tak mohli vidět souboj mezi loňskými účastníky ME Duckbettym 
a  Tablesleeperem. V  utkání špičkové úrovně zvítězil 2:1 Duc-
kbetty. Další duely (Tableminnie–DJ Bohys, Hothead–Kouba 
a Badneck–Baldhead) skončily podle papírových předpokladů.

V prvním semifinále tak proti sobě nastoupili dva headisoví gi-
ganti. Nadějný junior Kouba a největší favorit Duckbetty. Zápas 
překonal vše, co bylo doposud v ten den k vidění, a diváci v ně-
kterých momentech nechápavě kroutili hlavou, jak je možné za-
hrát takové údery. Z těsné výhry se nakonec radoval Duckbetty. 

Kouba však nenechal nikoho na pochybách, že budoucnost čes-
ko-moravského headisu bude patřit jemu. Druhé semifinále Bad-
neck–Tableminnie bylo také velmi kvalitní. Čerstvá vítězka svě-
tového poháru Prague Cup chtěla velmi postoupit, ale Jara Zukal 
byl nekompromisní a nenechal si ujít příležitost poprvé reprezen-
tovat ČR na ME a zvítězil.

Finále v uvolněné atmosféře ovládl Duckbetty. Souboj o bronz se 
zklamanou Tableminnie zvládl Kouba, a tak mohl slavit.

Dík patří vedení a  personálu hotelu Prométheus, kde nám ve 
všem vyšli vstříc a  vytvořili nám skvělé podmínky. Děkujeme 
i  bývalé ředitelce paní Raplíkové, dámě, která našla v  headisu 
velké zalíbení a prostory nám za svého působení v hotelu nabíd-
la k využití. Děkujeme všem partnerům a firmám: Leram, Der-
magen, Cross speed, Racio Export-Import Consulting, Avetech, 

AMK Consulting, Red Bull, Libor Příkrý, Město Šlapanice, Zá-
kladní škola Šlapanice, Regionální hospodářská komora Brno, 
Quick. Perfektní práci odvedli také naši dvorní filmaři – Libor 
Prokop, Jirka Grulich a  Honza Semotam. Poděkování zaslouží 
i náš kamarád, nejlepší slovenský hráč headisu Nosso (Matej No-
sek). Po celý turnaj se staral o organizační záležitosti, stejně jako 
náš technický vedoucí David Vedra. Poslední poděkování, ovšem 
neméně důležité, směřuje do Znojma. Hokejový oddíl Znojemští 
orli zapůjčil zcela zdarma ohňové efekty a významným způsobem 
podpořil celou akci. Na podzim chystáme první exhibici headisu 
v průběhu hokejového utkání přímo na ledě při zápase Znojem-
ských orlů v rámci EBEL ligy. 

Aleš Karásek

Headis

Facebook  
města Šlapanice
Vážení občané, od srpna 2015 
můžete získavat zprávy města 
a zajímavosti i na oficiálním 
facebookovém profilu 
MĚSTO ŠLAPANICE. Připojte se :-)

Zapojte se do tvorby videí
Vážení občané, máte možnost se zapojit do tvorby videí šlapanického infokanálu. 
Vaše krátká videa nebo fotky z městských akcí, které nám poskytnete, sestříháme 
do krátkého videa a uvedeme na Infokanálu Šlapanice a webu města. Podklady 
zasílejte prostřednictvím online úschoven na adresu infokanal@slapanice.cz. 
Do předmětu zprávy nebo poznámek nezapomeňte napsat své jméno, abychom 
ho mohli uvést v titulcích. Technicky nevyhovující příspěvky nebudou zveřejněny. 
Nejvhodnější formáty jsou MPEG-2, mp4 a avi.
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Fotbalisté Šlapanic skončili v uplynulé sezoně 1.A třídy (6. Liga) na 9. místě, 
aby se pohybovali v tabulce výše, tak by podle trenéra Michala Hanzla 
potřebovali rozdílového hráče a pravidelného střelce. Michal to jako hráč 
dotáhl až do divize (4. Liga), v pozici trenéra, ale okusil i 1. ligu, když několik 
let vedl ženský tým Zbrojovky Brno.
1)  Mohl bys nám krátce shrnout svoji hráčskou 

a trenérskou kariéru? Kde jsi hrál nejvýše?
Začínal jsem ve Šlapanicích, poté jsem na vojně nastupoval 
za Rudou hvězdu Hrušovany nad Jevišovkou. Nejvýše jsem 
hrál v Zemanu Brno a ve Šlapanicích v divizi. Jako trenér jsem 
pak působil ve Šlapanicích. Poté jsem trénoval děvčata v Loko 
Horní Heršpice, to byla 1. liga. Dál jsem trénoval ženy Zbro-
jovky Brno v 1. a 2. lize a teď jsem zase ve Šlapanicích.

2)  Odkdy jsi trenérem šlapanického A mužstva?
U A týmu jsem od roku 2010.

3)  Mužstvo trénuješ sám, nebo máš nějaké 
spolupracovníky?
Kromě mě v týmu působí i asistent trenéra Pavel Šamšula st. 
To je velký srdcař a  Šlapaňák každým coulem, bez něj by to 
určitě nešlo. A pak je tu ještě vedoucí mužstva Miroslav Kysela. 
Ten ve Šlapanicích sice nikdy nehrál, ale vydržel tu s námi už 
hodně dlouhou dobu.

4) Jak často má tým tréninky?
Trénujeme dvakrát až třikrát do týdne. Vždy úterý a  čtvrtek 
a někdy i v pátek.

5)  Jak jsi byl spokojen s minulou sezonou?
S minulou sezonou jsem celkem spokojený. Skončili jsme na 
9. místě. Mohlo to být sice lepší, od 6. místa nás dělila jenom 
jedna jediná výhra. Celkově ale výkon hodnotím kladně.

6)  Představili jsme si už realizační tým, a co hráči? 
Kdo patří k největším oporám mužstva?
V týmu má své místo úplně každý, když bych ale měl někoho 
vyzdvihnout, budou to tři borci. Marian Kokeš, Marek Přikrý 
a také Radek Vlach.

7)  Co Šlapanicím chybí, aby se pohybovaly v tabulce 
ještě výše? 
Teď nám chyběl v mnoha utkáních ten rozdílový hráč, který by 
to vzal na sebe a rozhodl. Také nám chybí nějaký pravidelný 
střelec.

8)  Jak před sezonou vypadá posílení kádru? Chystají se 
nějaké výrazné příchody a odchody?
Neřekl bych, že to bude něco radikálního. Plánujeme mírné 
omlazení kádru. Na větších příchodech pak pracuje vedení 
klubu.

9)  Jaké je složení týmu? Je v něm převaha hráčů ze 
Šlapanic, nebo spíše přespolních?
V  týmu máme většinu hráčů, kteří sice třeba nebydlí ve Šla-
panicích, ale se šlapanickým fotbalem jsou spjatí už od žáčků 
a mají zde fotbalový domov.

10)  Jak funguje ve Šlapanicích práce s mládeží? Daří se 
vychovávat mladé talenty, nebo trpíte jako většina 
dalších klubů nezájmem mladší generace o fotbal? 

Musím říct, že práce s mládeží je tu opravdu na vysoké úrovni. 
Daří se nám vychovávat výborné fotbalisty. Bohužel největším 
problémem je pak přechod z  dorosteneckého do dospělého 
fotbalu. Tam je úmrtnost opravdu veliká. Mladým se nedaří 
přizpůsobit se nárokům velkého fotbalu a také mi u nich chybí 
větší vůle a snaha se prosadit.

11)  Je teď v mládežnických mužstvech nějaký výrazný 
talent?

Pár mládežníků, kteří začínali s  fotbalem ve Šlapanicích, už 
hraje vyšší soutěže, ale i mezi hráči, kteří u nás zůstali, se dá 
snadno najít několik šikovných fotbalistů.

12)  Často se stává i to, že se v soutěži setkáváte 
i s hráči, kteří v minulosti prošli profesionálním 
fotbalem, dokonce i první ligou. Jak těžké je se 
s takovými protivníky popasovat? Jde to vůbec, 
nebo je třeba se jen modlit a doufat, že takový hráč 
nebude mít svůj den?

Přiznám se, že to není jednoduché, ale hrát se dá nakonec 
s  každým. Je třeba dodržovat taktické pokyny, jít do toho 
s  maximálním nasazením a  pochopitelně roli hraje i  to po-
věstné štěstíčko.

13)  Je nějaký profesionální hráč, který se ti jako 
fotbalista líbí a chtěl bys jej trénovat?

Ze starších hráčů bych vyzdvihl záložníka Zbrojovky Honzu 
Poláka. Z těch mladších se mi pak hodně líbí Michal Sáček. 

14)  Na který zápas vzpomínáš nejraději?
Pro mě jako zbrojováka je to určitě zápas k našemu devadesá-
tému výročí. Přijela k nám Zbrojovka a prohráli jsme s ní smol-
ně 0:1; gól jsme dostali až v 90. minutě. 

15) Kterým klubům fandíš?
Jak již bylo řečeno, jsem fandou Zbrojovky. V  zahraničí pak 
fandím Juventusu a Realu Madrid. 

16)  Co bys vzkázal občanům Šlapanic před sezonou, 
abys je nalákal na tribunu?

Ať určitě přijdou. Fotbal je krásná hra a naživo je ještě lepší. 
Navíc budeme bojovat, i když se nám možná někdy nebude da-
řit. Proto určitě stojí za to nás přijít podpořit.

Michal Hladký, 
externí spolupracovník redakce

Rozhovor s hlavním trenérem 
fotbalistů SK Šlapanice
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Třetí Mistrovství Evropy je minulostí. Společná výprava 
reprezentací České republiky a Slovenska ostudu ne-
udělala. Vracíme se domů tentokráte bez medaile, ale 
s krásným čtvrtým místem Denise Kureka (SR). Další re-
prezentant Slovenska Matej Nosek také odehrál výborný 
turnaj a konečné 6. místo je ve velmi těžké konkurenci 
obrovským úspěchem. 

Pavel Stejskal (ČR) obsadil 8. příčku; v některých zá-
pasech mu chybělo trochu sportovního štěstí. Jaroslav 
Zukal (ČR) byl v konečném pořadí 12., ale rozhodně ne-
zklamal, ukázal, že patří mezi nejlepší hráče Evropy 
oprávněně. Mistrovský titul obhájil fenomén headisu 

Cornelius Döll – Headsin-
farkt (SRN), stříbro putuje 
do Švýcarska, a nutno do-
dat, že zcela zaslouženě 
díky famózně hrajícímu Swissheadovi; bronz zůstává 
v Německu a jeho držitelem je Sebastian Headdel.

Poděkování patří šéftrenérovi reprezentací ČR a Sloven-
ska Luďovi Boháčkovi za neúnavné koučování všech hrá-
čů a Martině Ambrožové za fandění a péči o pitný režim 
obou týmů.

Aleš Karásek

ME v headisu

Největší akce pro mládež měl sokolský volejbal naplánované na první červnový víkend. Předehra 
k těmto turnajům minivolejbalu a žákovských složek se odehrála již ve středu odpoledne 
každoročním turnajem v přehazované, kam jsou zvány děti ze základních škol Šlapanic a okolí. 
Jsme rádi, že o tuto pohybovou a zároveň propagační akci je slibný zájem.
V sobotu nastoupili na kurty Sokola Šlapanice minici, kteří 
se poprvé mohli těšit i z nového umělého povrchu hřiště. Or-
ganizátoři si dali práci, aby podélným natažením sítě vytvo-
řili co nejvíce hřišť. Zápasů na těchto závodech, které byly 
zároveň sokolskými přebory jižní Moravy, bylo spousta, děti 
si nestačily odpočinout, což většinou ani nevyžadovaly. Zá-
zemí s občerstvením a stále nachystané rozhodčí z řad volej-
balistů, vedené „sběrači“ výsledků manželi Vackovými, neú-
navně řídil přes reproduktorovou soustavu předseda klubu 
P. Zeman. Kategorie proběhly dvě (oranžová a červená), jen 
pro ty mladší do 12 let.

Od sedmých tříd se totiž žákyně a  žáci utkali v  neděli už 
v  šestkovém volejbalu. Účast na těchto zároveň mezižup-
ních přeborech byla díky dlouhodobé organizační přípravě 

M. Kadlce až neskutečná! Organizá-
toři využili i  umělý kurt zapůjčený 
SK kopaná (znovu děkujeme!). Tak 
veliký žákovský turnaj (11 mančaf-
tů!) v  Jihomoravském kraji nikdo 
neuspořádal! Kvalitu držela družstva 
žákyní, dobře je doplnily chlapecké 
týmy. O stupně vítězů se hrálo v pod-
večer; naši žáci, silně povzbuzováni, 
skončili třetí! Organizace opět úžas-
ná, minimálně stejně dobrá jako v so-
botu. Lítost panovala nad neúčastí 
šlapanických žákyní (ani gymnázium 
ani Sokol se dohromady nedaly). Tak 
za rok určitě na shledanou!

Zdeněk Kadlc

Začátek června patřil ve volejbale 
žákům a žákyním
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Doufáme, že si užíváte sluníčka a zábavy s dětmi, a aby 
jste se měli na co po prázdninách těšit, přinášíme Vám 
nabídku kurzů na nový školní rok, který ve Vážce začne 
v polovině září.
V  pondělí se můžete jako obvykle těšit na podpůrnou skupin-
ku pro maminky s dětmi, která pro velký úspěch rozšiřuje svoji 
kapacitu a bude se konat ve dvou časech od 9.00 do 11.00 a od 
12.00 do 14.00.

I cvičení Pilates rozšiřuje lekce a kromě úterků si můžete zacvičit 
i ve čtvrtek.

Cvičení rodičů s  dětmi se bude konat opět v  úterky a  čtvrtky 
v dopoledních hodinách.

Nově jsme pro Vás připravili kroužky pro předškolní děti a  to 
Pohybové hrátky a  hudební kroužek Kolo kolo mlýnský. V říjnu 
se přidá i angličtina pro děti od 3 let.

Dále pro Vás připravuje semináře a besedy, za všechny bych chtě-
la zmínit Besedu o očkování, která se bude konat 14. 9. od 16.00 
do 19.00 h. Na besedu je třeba se dopředu nahlásit, počet účast-
níků je omezen.

Novinky sledujte na FB Vážka Šlapanice nebo na webových 
stránkách www.vazkaslapnice.webnode.cz.

Kontaktovat nás můžete na tel. čísle 603 838 424 nebo emailem 
info@na-zacatku-zalezi.cz

Přejeme Vám krásný zbytek prázdnin .

Podporují nás: Město Šlapanice a Jihomoravský kraj

Vážka na podzim 2017
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Zahrádkáři informují… 

ZO ČZS Šlapanice pořádá ve dnech 12. a 13. 8. 2017 u příležitosti Šlapanických slavností již 
tradiční Letní výstavu květin, ovoce, zeleniny, kaktusů a bonsají. Výstava se koná v sále orlovny 
a bude přístupná denně od 8 do 18 hod.
Přípravu prostor pro výstavu zahájíme v  pátek 11. 8. 2017 
v 8 hod. v prostorách orlovny (práce pro muže), úklid po výsta-
vě v pondělí 14. 8. 2017 v 8 hod. (muži i ženy). Výbor ZO ČZS 
předem děkuje všem ochotným členům, kteří přijdou s  těmito 
pracemi pomoci.

Exponáty pro výstavu budou vybírány v  orlovně v  pátek 
11. 8. 2017 od 15 do 16 hod. (není podmínkou být členem 
ZO ČZS). Větší exponáty mohou být po domluvě odvezeny 
(tel. 602 533 774, email: zahradkarislapanice@seznam.cz, infor-
mace by bylo dobré sdělit do čtvrtka 10. 8. 2017).

Budeme velice rádi, pokud se přijdete podě-
lit o radost z výpěstků vašich domovů a za-
hrádek i  přesto, že počasí letošního roku 
bylo pro zahrádkáře nepříznivé – nejdříve 
pozdní mrazy a následně velké sucho.

Těšíme se na setkání s vámi jak při přípravě, tak také na výstavě 
s vašimi příbuznými a známými, kteří přijdou navštívit Šlapanic-
ké slavnosti.

Za výbor ZO ČZS Šlapanice 
Marta Fišerová

Letní výstava květin, ovoce, zeleniny, kaktusů a bonsají

Děti v Orelské jednotě

Od října 2016 do června 2017 se v orlovně každý čtvrtek schá-
zela skupina malých nadšených sportovců ve věku 4 až 5 let. Náš 
program byl různorodý, ovšem vždy sestavený z lásky k pohybu 
a sportu – pilovali jsme techniku běhu i koordinaci těla a rytmic-
ké schopnosti, hráli míčové hry, florbal, cvičili na nářadí, bojovali 
v družstvech a učili se sportovat v duchu fair play. Od letošního 
října už budeme o rok starší, opět se budeme scházet každý čtvr-
tek, tentokrát od 17.00 do 18.00 hod. 

Za Orelskou jednotu 
Svatava Kozlová Kyselová
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Michal Velan a Šlapanické slavnosti je spojení, které trvá již od jeho dorosteneckých let, kdy začínal jako pomocník. 
Nyní o více jak 20 let později je už v pozici hlavního organizátora, kdy dohlíží jestli si každý plní své úkoly a zda vše 
funguje jak má. Sám ale skromně říká, že Šlapanické slavnosti jsou zásluhou celého organizačního týmu, pro který je 
hnacím motorem především skvělý kolektiv. 
Na organizaci Šlapanických 
slavností se podílíte přes dvacet 
let. Jak se během té doby měnila 
vaše role coby organizátora?
Strohá odpověď: Moje role prošla s věkem 
podobou dětského účastníka, dorostenec-
kého pomocníka, stárka, hlavního pořada-
tele až do dnešní podoby spolupořadatele. 

Jinak ale velmi rapidně a  pokusím se ji 
popsat co nejstručněji, protože se kolem 
této akce děla spousta věcí. Vynechám 
historické souvislosti, které už byly ve 
zpravodaji mnohokrát popsány. Jen těch 
více než posledních dvacet let je dlouhá 
doba a musím zapátrat v paměti. Úplných 
novodobých začátků jsem se účastnil ještě 
jako mladý hasič. Po roce 1989 Šlapanic-
ké slavnosti prakticky skončily a  nastal 
výpadek v  jejich pořádání. Nějak se jich 
ujali hasiči a  společně s  dnešní Vrčkou 
(která svého času byla součástí hasič-
ského sboru) se pustili do obnovy. Jako 
ve všem, i pro nás to byla taková „divoká 
doba“ a  pojali jsme slavnosti po svém. 
Dokonce ta námi vytvarovaná podoba 
slavností prakticky vytrvala dodnes. Zda 
je to správně, či není, je těžko soudit, ale 
slavnosti jsme zachránili. 

Od roku 1998, kdy jsem byl zvolen staros-
tou sboru, mám už pořádání v paměti jas-
ně, byť je to můj subjektivní pohled. Hasiči 
si se vším museli poradit sami, svépomocí 
– to nám jde a to umíme – a bez většího zá-
jmu vedení města. To nám pouze zapůjčilo 
park (tehdy ještě s  pískovým povrchem), 
dřevěný parket (ten jsme udržovali a opra-
vovali) a staré zděné stánky v místě dneš-
ního bistra (ty jsme opravili a užívali). Prv-
ním, kdo nám z vedení města byl ochoten 
pomoci a zajistil nejen pravidelný finanční 
příspěvek města na akci, byl tehdejší mís-
tostarosta Václav Sobotka. Nicméně další 
zájem stále nebyl, přestože jsme městu vět-
ší účast nabízeli. A tak jsme si slavnosti po-
řádali jako „městské bez města“. To změnil 
až starosta Jan Střechovský s  místosta-
rostkou Janou Skácelovou. Nejenže se 
osobně angažovali, pomáhali a  usnadňo-
vali pořadatelům práci, ale dokázali ocenit 
naše dobrovolnické nasazení, aniž by nám 
do pořádání nějak zasahovali. Následují-
cí vedení města za starostování Jaroslava 

Klašky vycítilo možnost 
se, na tehdy už slušně vy-
pracovaných slavnostech, 
„svézt“ a  udělat si z  nich 
reprezentativní výkladní 
skříň. A tak pod zástěrkou 
usnadnění práce hasičům 
bylo pořadatelství více-
méně převzato městem. 
Z pohledu výše napsaného 
je to správně, ale způsob 
převzetí ve mně zanechá-
vá pachuť. Hasiči společně 
s  Vrčkou slavnosti někam 
dotáhli a  najednou se to městu zalíbilo. 
A přestože slavnosti hasiči vždy považovali 
za apolitickou akci, politici do nich politiku 
zatáhli. A to už nemluvím o finanční a hos-
podářské stránce věci. Ony totiž slavnosti 
nejsou žádnou výrazně ziskovou akcí. Těž-
ko se celý ten kolotoč popisuje, ale věřte, 
že z výtěžku nikdo nemá osobní prospěch 
a investuje se většinou do oprav a obnovy 
krojů, které hasičský sbor vlastní a  ope-
čovává jako kus historie a kulturní poklad 
města.

Co vše jako jeden z organizátorů 
musíte zajistit a můžete nám říct, 
kdo se na organizaci podílí?

Je toho hodně. Pravda, za poslední roky 
toho díky krokům města výrazně ubylo 
a  také to částečně už vnímám jako rutinu. 
Zařizování je celý dlouhý seznam. Mnoho 
věcí nedělám osobně, ale spíš dozoruji, za-
štiťuji, kontroluji práci celého týmu, který se 
podílí. Nicméně namátkou: zajištění kapely, 
občerstvení pro pořadatele a  stárky, zajiš-
tění vstupenek, zázemí – máme za ty roky 
mnoho vybavení na stavění máje, výzdobu 
parku a  mnoho dalších drobností, koor-
dinace dodavatelů – Sateso, pivovar atd. 
V podstatě cokoli je potřeba, všichni volají 
mně. Takže nejdůležitější je pro mě mít vždy 
nabitou baterii v telefonu .

Michal Velan: Beru to jako povinnost k tradici a historii

inzerce
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Samozřejmě je třeba poděkovat mnoha členům z našeho více než 
70členného sboru, kteří se podílejí svou prací, starají se o kroje, 
pečují o  Šlapanické právo (už máme malé i  velké – svépomocí 
vyrobené) či poskytují své podnikatelské prostředky pro čin-
nost sboru. To už se netýká jen slavností, ale celé bohaté činnosti 
hasičského sboru, která je jistě ve městě nepřehlédnutelná. Ale 
nemluvím jen o hasičích. Samozřejmě se na organizaci podílejí 
také stárci a několik příznivců a nadšenců, kteří oblékají a češou 
stárky, poskytují zázemí atd.

Je v něčem rozdíl mezi slavnostmi před dvacet lety 
a nyní? 
Mohu mluvit pouze z pohledu pořadatele, jako klasický divák či 
návštěvník jsem je vlastně nezažil (pouze jako dítě). Jsou nesrov-
natelné z hlediska vybavení a zázemí. Máme zánovní park s při-
pravenou šachtou na máji, sety na sezení, vlastní stany, výčep 
a  další vybavení. Tenkrát jsme každoročně ručně kopali jámu, 
skládali parket, naváželi stoly a židle z Bedřichovic atd. Rozdíl je 
i z organizačního pohledu, kdy jsme začínali z ničeho a s amatér-
ským dobrovolnickým nadšením. Také stárkovská základna byla 
dříve převážně složená z hasičů, dnes je mezi stárky těžké najít 
někoho z řad sboru. Ve výčtu rozdílů by se dalo pokračovat dlou-
ho.

Slavnosti chystáte ve svém volnu; máte odhad, kolik 
času jim musíte obětovat?
Tak to rozhodně nemám, protože můj čas není vyhrazený pouze 
na slavnosti, ale je rozmělněný mezi další akce, které pořádáme, 
a  vůbec aktivity, které souvisejí s  činností sboru. A  hasiči jsou 
koníček, který mi zabírá prakticky veškerý „volný“ čas. Co je to 
vlastně volný čas?

Kromě Šlapanických slavností jste organizátorem 
i několika dalších akcí ve městě; kde k tomu všemu 
berete motivaci?
Špatně položená otázka. Já nejsem organizátorem. Tím je ha-
sičský sbor a  já jsem pouze jeho starostou, a  tedy zřejmě nejvi-
ditelnější osobou (i prostorově ). Jsem týmový hráč a je mi ctí 
být součástí, z mého pohledu, skvěle fungujícího týmu jménem 

Hasičský sbor Šlapanice. A to se pak motivace hledá sama. A je 
nepopsatelná. Prostě nás to baví. Ono už slovní spojení „dobro-
volný hasič“ v sobě nese něco, co vyjadřuje dobrý pocit z toho, že 
dělám něco pro druhé – a je jedno, jestli někomu zachráním život 
nebo ho třeba dobře pobavím.

Co pro vás Šlapanické slavnosti znamenají?
Hlavně práci. Přiznám, že už to není ta srdeční záležitost jako 
dřív. Ale beru to jako povinnost k  tradici a  historii, možnost 
setkání rodáků a  vůbec obyvatel města. I  když dnes je těžké se 
zavděčit všem. Nabídka akcí je všude bohatá, lidé se často raději 
zavírají doma a nejvíc mě dokážou naštvat hlasy, že se ve Šlapani-
cích nic neděje. Ale to by bylo na samostatnou kapitolu.

Vzpomínáte na některý z uplynulých ročníků obzvlášť 
rád?
Nevím, jestli rád, ale v paměti mám zejména rok 1999, kdy ha-
sičský sbor slavil 110 let své existence a pojali jsme to na tehdejší 
dobu poměrně velkolepě. Tehdy jsme my hasiči vymysleli „Kul-
turní léto“ a bylo těch akcí skutečně hodně. Byl jsem ještě student 
plný energie a zvládal zápřah jako starosta sboru, hlavní stárek 
a vlastně pořadatel celého toho kolotoče kolem. To šlo opět díky 
výborné partě, která prostě u hasičů ve Šlapanicích je, a věřím, že 
ještě dlouho zůstane.

Jakub Mikšovský, šéfredaktor

Tomáš Kadlc se před třemi lety stal prvním stárkem víceméně náhodou. Od té doby je ale nedílnou součástí 
Šlapanických slavností každý rok. Proto jsme se ho zeptali co všechno stárkování obnáší. 
1)  Můžete čtenářům přiblížit úlohu hlavního stárka? 

Kdo to je a co má na starosti? 
Hlavní stárek spoluorganizuje slavnosti, je předákem ostatních 
stárků a dohlíží, aby vše bylo včas připraveno, domluveno a  na-
cvičeno.

2)  Jak probíhá výběr toho kdo bude prvním stárkem? 
V  případě, že by bylo zájemců více, je provedeno demokratické 
hlasování :)

3)  Vy jste jím již několikátý rok, jak jste se k tomu dostal? 
Před třemi lety se post hlavního páru uvolnil, tak jsme se toho 
s Veronikou Horákovou ujali. Od té doby se mě ještě nezbavili.

Tomáš Kadlc: Slavnosti a hody jsou jedny z mála událostí, 
které spojují lidi v obci nezávisle na věku.
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4)  Je těžké v dnešní době sehnat lidi, kteří by šli stár-
kovat? 

Před dvěma roky se nám krojovaní sháněli špatně, horko těžko 
jsme dali dohromady 8 párů. Letos k  naší velké radosti půjde 
párů 17. Na příští rok budeme velmi rádi za nové tváře, protože 
někteří stárci a  stárky budou odcházet do „důchodu“. Zájemci 
něchť se mi prosím ozvou na Facebooku, děkuji :).

5)  Popište nám, co vše obnáší stárkovat během 
Šlapanických slavností. 

Stárci a stárky se začnou scházet na schůzkách začátkem května, 
kde nacvičují polku, valčík, zpěv a patnáctiminutové představení 
– Moravskou besedu. Dva týdny před slavnostmi shánějí tombo-
lu, rozmístí májky (nazdobené břízky) ke vjezdům do obce a ka-
ždé stárce před dům, zajistí a nalahvují víno a domluví přesnou 
podobu průvodů, nástupu a odchodu z parku.  Týden před slav-
nostmi probíhá zvaní, kdy nastrojení stárci chodí po obci s pros-
bou přispění na slavnosti a jako poděkování dávají ochutnat víno 
a věnují rozmarýnek. V pátek jedou stárci ráno do lesa pro máju, 
kterou přivezou do parku, očistí ji a za pomoci jeřábníků posta-
ví. Stárky mezitím nazdobí a  nachystají finální výzdobu parku. 
Večer probíhá rocková zábava, na které mají stárci volno, přes 
noc pak hlídají máju a park. V sobotu jdeme průvodem v českých 
krojích pro první stárku, následně na náměstí požádat paní sta-

rostku o právo nad městem. S ním míříme do parku, kde probíhá 
zábava s dechovou hudbou a stárci tancují, zpívají a snaží se o li-
dové veselí :). V neděli odpoledne jdeme průvodem od sokolovny 
ve šlapanických krojích, po cestě tancujeme a zpíváme. Míříme 
rovnou do parku, kde stárci předvedou, jak se naučili Moravskou 
besedu, občas tancují, ale jinak nechávají prostor domácím i hos-
tujícím souborům. 

Dovolil bych si na tomto místě vyslovit jménem stárků velké podě-
kování Michalu Velanovi, Michalu Brunclíkovi, Michalu Klaškovi, 
Michaele Trněné, Kamile Velanová, Petře Ivičičové, Janě Novotné, 
Michalu Kokešovi, Josefu Kopeckému, Sabině Jánošíkové, Petru 
Brunclíkovi a mnohým dalším z řad policie, hasičů, města, Vrčky, 
kulturní komise nebo z řad dobrovolníků, bez jejichž pomoci by šla-
panické slavnosti, tak je je známe, nemohly existovat.

6) Co Vás na stárkování nejvíce baví? 
Slavnosti a  hody jsou jedny z  mála událostí, které spojují lidi 
v obci nezávisle na věku. Udržet takovou tradici při životě je velmi 
motivující a největší radost mi udělá, pokud slavnosti baví účin-
kující i hosty.

6)  Jaký je Váš největší zážitek ze Šlapanických slavností?
 Zážitků je spousta, ale málo z nich je vhodné zmínit :).

Jakub Mikšovský, šéfredaktor
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Šlapanice jsou městem se zhruba sedmi 
tisíci obyvateli. Jsou situovány v Dyjsko-
-svrateckém úvalu na řece Říčce devět 
kilometrů jihovýchodně od Brna. Když 
pisatel této statě zaparkoval svůj osobní 
automobil u Masarykova náměstí v blíz-
kosti radnice a  pošty vně Šlapanic, tak 
se rozhlédl a  zamířil k  nejbližšímu ro-
dinnému domu. Po zmáčknutí zvonku 
u  vstupních dveří se z  přízemního okna 
vyklonili jeho obyvatelé a nasměrovali jej 
k bydlišti členů někdejší bigbítové skupi-
ny The Speaters. Už to svědčí o tom, jak 
byla tato hudební skupina věhlasná ve 
svém regionu. Tamní mládež se setkáva-
la v  různých částech města a  přilehlém 
okolí. Středobodem tehdejších týnejdžrů 
byla sokolovna, situovaná téměř na kon-
ci Nádražní ulice, která vede směrem na 
Kobylnice. Některé kulturní akce, pře-
devším ty hudební, se odehrávaly i v sále 
při restauraci U  Fialů, které se všeo-
becně říkalo U  žida, ve středu Šlapanic 
v  Čechově ulici č. 1. Místní omladina, 
i  ta z  blízkého okolí, absolvovala povin-
nou školní docházku v  základní škole, 
dnes gymnáziu, v Riegrově ulici. Někdy 
ve druhé polovině roku 1964 se někte-
ří z  nich, co již „základku“ dokončili, 
nebo jim k tomu zbývalo jen pár měsíců, 
domluvili na založení bigbítové skupi-
ny. Snad největším iniciátorem vzniku 
byl dřevomodelářský učeň 1. brněnské 
strojírny Jiří „Mišel“ Přichystal (*1947) 
z ulice Poříčí, který, jako člen ochotnic-
kého divadla, spolupracoval na přípravě 
následného silvestrovského programu. 
Ten se měl konat pro širokou veřejnost 
v sále sokolovny. Přichystalova předsta-
va byla taková, že by místní bigbítová 
skupina zpestřila tento program. Začal 
proto nejprve apelovat na kamaráda Pet-
ra Hlouška (*1946). 

Hloušek se již před léty přistěhoval s ro-
diči ze Žlebu u Hanušovic v okrese Šum-
perk do šlapanické Jiříkovské ulice. Jeho 
otec, učitel na základní škole, byl mul-
tiinstrumentální hudebník a vedl smíše-
ný pěvecký sbor. Přichystal si byl vědom 
Hlouškovy kytarové dovednosti. Ten, ač 
vyšel poslední ročník základní školy s vy-
znamenáním, se šel paradoxně učit zed-
níkem. V polovině roku 1963 přestoupil 
na Střední průmyslovou školu stavební 
v  brněnské Kudelově ulici. Zároveň se 
účastnil různých místních hudebních 
uskupení. Nejprve zaměřených na swin-
gové standardy a  taneční i  poslechovou 

muziku. Už jeho první hudební aktivity 
byly vázány na tamní Osvětovou besedu, 
pod kterou se konaly všechny kulturní 
akce, včetně činnosti ochotnického diva-
dla. To ve svých hrách využívalo hudeb-
níky z  dechového orchestru Antonína 
Hamra i  již jmenované taneční skupiny 
Hudba Antonína Marka ze sousedního 
Podolí. Markovo hlavní zaměstnání, jako 
trumpetisty, bylo ve Státní filharmonii 
Brno. Právě s  těmi všemi byl Hloušek 
v hudebním kontaktu. V blízkosti Hlouš-
ka přebýval ve Svatojánském náměstí, 
rovněž s rodiči, další kytarista Vladimír 
Balon (*1948), učeň ze Želešic, příští 
opravář zemědělských strojů. Kousek od 
Přichystala byla Sušilova ulice bydlištěm 
dvou bratří. Jiřího Brunclíka (*1948), 
budoucího elektrikáře v učňovském stře-
disku Československých státních drah 
(ČSD) a  Ferdinanda Brunclíka (*1949), 
příštího zámečnického učně tamtéž. Při-
chystal se stal kloubitelem bigbítového 
celku a  obětavě plnil funkci, dnes by se 
řeklo manažera. V prvopočátku se pěvec-
ky účastnila i Hlouškova sestra Jaroslava 
Hloušková-Vaňková (*1948). Hloušek 
vlastnil elektrickou nízkolubovou kytaru 
značky Jolana Neoton černé barvy. Stej-
nou si potom zakoupil i Balon, a to v br-
něnském obchodě s hudebními nástroji, 
situovaném v  horní části Zelného trhu, 
nazývaném podle prvorepublikového 
majitele Lídl. Hloušek se ujal sólových 
partů a  Balon beglajtu. Oba také byli 

hlavními zpěváky, a  tak se stali přiro-
zenými vedoucími tohoto bigbítového 
uskupení. Mladšímu z  bratří Brunclíků 
byla přisouzena baskytara. Starší z nich, 
který měl s kytarou nejmenší zkušenos-
ti, si vzal nad skupinou pomocný „patro-
nát“. Bratři na tom nebyli finančně nijak 
slavně a tak se Přichystal rozhodl basky-
taru mladšímu z Brunclíků vyrobit sám. 
Ve své profesi zvládl dobře ploché tělo 
kytary z  dřevěného masivu i  krk. Horší 
to bylo s naměřením vzdálenosti pražců, 
výběrem materiálu a  jejich usazením do 
hmatníku. Nakonec zvolil plochý, ten-
ký a  úzký postříbřený plechový prou-
žek, používaný ke spojům pásových pil. 
Baskytara dostala červený nástřik a byla 
osazena zakoupenými strunami, sníma-
čem strun, struníkem a strojky na ladění. 
Všechny potom překvapila věrohodnost 
basových tónů, vyluzovaných za pomocí 
tohoto amatérsky sestaveného hudební-

The Speaters ze Šlapanic

inzerce
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VÝSTAVY
Už jen do 10. září můžete v muzeu navštívit letní výstavy. Letoš-
ní výstava zaměřená na hračky se jmenuje Leg godt, v překladu 
Hraj si dobře. Zkrácením slov vytvořil dánský truhlář Ole Chris-
tiansen před více než 80 lety název dnes světoznámé stavebnice 
LEGO®. Přijďte se podívat na město s železniční dráhou a pojízd-
ným vlakem, raketou, letadly nebo muzeem ze stavebnice. Sou-
část výstavy tvoří i  několik středověkých hradů, rytířů a  králů. 
Jako ke každé výstavě, i k LEGU jsme pro vás připravili hernu, 
tentokrát plnou kostiček. Nejen že si děti do sytosti pohrají, ale 
čekají je i speciální úkoly zaměřené na hru se stavebnicí.

V září bude poslední možnost shlédnout druhou letní výstavu Šla-
panické rozmarné léto. Jak trávili obyvatelé městečka prázdniny 
na počátku minulého století? Kdo vyráběl zmrzlinu a jaké limonády 
se pily na koupališti? Život ve Šlapanicích dokumentují dobové fo-
tografie, na kterých třeba i poznáte vašeho dědečka nebo babičku.

Na sklonku prázdnin opět proběhne úspěšný dětský program 
Ahoj, léto! Přijďte se rozloučit s prázdninami 26. srpna. Pro děti 
připravujeme oblíbené výtvarné dílny a  další doprovodný pro-
gram. Vstup na akci je zdarma ke vstupence do muzea.

PODZIM V MUZEU
Po ukončení letních výstav začneme připravovat nové expozice 
na poslední měsíce roku. Těšit se můžete na Atlas ptáků neo-
byčejných. Výstavu bájných ptáků založenou na středověkých 
bestiářích otevíráme v pátek 13. října. Výhradně na podzim pro 
malé i velké chystáme rozšířenou interaktivní hernu s  tématem 
fantastických zvířat. Máte-li rádi bájné tvory, šifry a dobrodruž-
ství, nenechte si na podzim výstavu s hernou ujít.

Z  důvodu plánované rekonstrukce osvětlení výstavních prostor 
se posune termín zahájení výstavy Na dvorcích i polštářcích ke 
konci roku. Už nyní se ale do příprav výstavy můžete zapojit. Za-
nechte svůj odkaz ve výstavě následujícím způsobem:

Zašlete nám fotografii svého zvířecího mazlíčka a připojte krátké 
odpovědi na otázky:

1. Jak se váš mazlíček jmenuje?
2. Jak dlouho jste spolu?
3. Proč ho máte tak rád/a?
Všichni přispěvatelé mohou soutěžit o krásné ceny.

NEWSLETTER
Máte-li zájem o  zasílání informací o  otevření výstav, pořádání 
doprovodného programu nebo akce, určitě nám zanechte e-mai-
lovou adresu a my vás budeme o dění v muzeu pravidelně infor-
movat. Kontakt můžete zanechat přímo v muzeu, poslat nám ho 
e-mailem, poštou nebo zavolat. 

Muzeum ve Šlapanicích, Masarykovo náměstí 18, 
664 51 Šlapanice

email: slapanice@muzeumbrnenska.cz 

Podrobnější informace budeme průběžně aktualizovat na webu 
a facebooku muzea.

Těšíme se na viděnou v muzeu!

Hana Sedláčková, 
muzeum ve Šlapanicích

Zprávy z muzea

ho nástroje. S pořizováním zvukové aparatury to bylo podobné 
jako u  jiných obdobných hudebních celků. Zesilovače z  nepo-
užívaných rozdělaných radiopřijímačů a stavby reproduktoro-
vých skříní. Přichystal, jako člen ochotnického divadla, které 
mělo v sokolovně své „domovské právo“, domluvil tyto prostory 
k užívání bigbítové skupiny za účelem zkoušek na zmíněnou sil-
vestrovskou noc. Bubeníka Jiřího Richtera z  již jmenovaného 
tanečního orchestru Hudby Antonína Marka, který se měl sil-

vestrovské veselice rovněž účastnit, si za účelem tohoto vystou-
pení „půjčili“, a to s jeho shovívavým souhlasem. Jenže bubeník 
si čtrnáct dní před Silvestrem účast v bigbítu rozmyslel. Snad 
mu, coby o dobrých pár let staršímu „ženáči“, připadala spolu-
práce s mladými bigbíťáky nedůstojná.

Pokračování osudů kapely SPREATERS bude v příštím čísle. 

Jiří Donne a Jiří Přichystal
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Pro letní prázdninové dny jsme pro vás 
připravili z  nově nakoupených knih 
titul Jany Jiráskové s  názvem „Zbláz-
nila ses?“ – příběh rozvedené ženy po 
čtyřicítce, která čeká dítě s partnerem 
o  generaci mladším, knihu „Riskant-
ní rozhovor“ Mileny Holcové – psy-
chologický román o  třech rozdílných 

ženách, které hledají lásku, důstoj-
nost a  vnitřní klid, historický román 
„Spiklenci z  lásky“ Jaromíra Jindry, 
popisující intriky měšťana Viktorína 
z  Grafenfelsu, který roztáčí kolo osu-
du nejen svého, ale řady dalších lidí, 
především své dcery, další dva díly 
kultovního románu „Silo“ s  názvy 
„Turnus (2)“ a „Prach (3)“ autora Hu-
gha Howeyho, vědecko-fantastického 
příběhu o  postapokalyptickém světě 
podzemních základen, detektivní ro-
mán „Žízeň“, jehož autorem je známý 
norský autor Jo Nesbö, který popisuje 
další případ detektiva Harryho Holea, 
a taktéž dva kriminální příběhy v  jed-
né knize z pera Hany Proškové „Rýže 
po charvátsku“ a  „Stínová hra“, ve 
kterých záhadné vraždy vyšetřují dva 
přátelé – malíř Horác a kapitán Vašát-
ko. V  psychologickém románu Taylor 
Reidové „Jediné pravé lásky“ musí 
hlavní hrdinka nečekaně volit mezi 
manželem, kterého dlouho považovala 
za mrtvého, a snoubencem, který v ní 
znovu probudil chuť žít. Dobrodruž-
ný román Mathewse Reillyho „Čtyři 
legendy“ nás zavede na tajnou základ-
nu, kde hlavní hrdina spolu s  dalšími 
patnácti muži musí měřit síly v  klání 
na život a  na smrt při Velkých hrách. 

V humoristickém románu Fiony Valpy 
„Navždy po francouzsku“ musí hrdin-
ka Sara řešit jeden průšvih za druhým, 
setkává se tu britská a  francouzská 
nátura, humor a  šarm, dojetí a  splně-
né sny. Dále můžeme nabídnout nové 
jazykové učebnice angličtiny a  fran-
couzštiny, průvodce Jeseníky a  Žďár-

skými vrchy, knihu „Krásy naší země“ 
od kolektivu autorů, mapující pozapo-
menutá místa včetně muzeí, skanzenů 
a  technických památek, knihu Mileny 
Flodrové „Brno a  Brňanky“, která se 
věnuje osudům významných žen naší 
historie spjatých s  městem Brnem, 
nebo publikaci Ireny Žantovské „Ho-
vory o  zdraví“ s  jedenácti špičkovými 
českými lékaři. „Superpotraviny do 
všech jídel“ od autorky Kelly Pfeiffero-
vé vás provedou světem zdravé výživy 
společně s ukázkovými recepty.

A pro děti na prázdniny tu je „Tajemství 
dědečkova deníku“ od Terezy Bouč-
kové, dobrodružný příběh Karlíka, 
který u  babičky Vodněnky v  Přelouči 
pátrá po svém dědečkovi, bývalém ná-
mořníkovi, poté kniha známé autorky 
dívčích románů Jacqueline Wilsono-
vé „Život není kabaret“, ve které dvě 
hlavní hrdinky Hetty s Elvírou prchají 
z  Tangelfieldova pojízdného cirkusu 
a  stávají se hlavními hvězdami jako 
estrádní umělkyně velkolepého kaba-
retu Cavalcade, dále psychologický 
román Leily Salesové pro dívky „Tahle 
píseň ti změní život“ o  středoškolač-
ce-mimoňovi, která netouží po ničem 
jiném, než aby ji její okolí vůbec vzalo 
na vědomí a  aby měla alespoň jednu 
kamarádku. Kniha „Jak si uděláme ze-
měkouli“ Mileny Lukešové je hravým 
interaktivním vyprávěním o Zemi a je-
jím postavení ve vesmíru. Pro nejmen-
ší čtenáře tu máme „Bláznivý rok Pipy 
a  Poma“ od Sanae Uchidy, půvabnou 
knížku nevšedních malovaných vy-
právění, ve které dvojčata Pim a  Pom 
vtáhnou děti do svých dobrodružství 
plných poetiky a  podivuhodných zví-
řat. A na závěr zcela ojedinělá původ-
ní česká celobarevná velkoformátová 
kniha od Hanky Luhanové „Lali cvičí 
jógu“. Součástí textu jsou i přesné po-
kyny pro rodiče či cvičitele, a zároveň 
jsou popsány pozitivní vlivy uvede-
ných cviků na dětský organismus.

Rostislav Faber, 
městská knihovna

Léto s novými knihami
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Zvon je samozvučný bicí nástroj kalichovitého tvaru, sloužící ke svolávání věřících k modlitbě nebo jiné signální 
funkci. Jeho hlavní části jsou srdce a tělo zvonu, dělící se ještě na několik podčástí. Zvony nalezneme především 
v církevních stavbách, klášterech, chrámech, kostelích kaplích a zvonicích, ale také na některých radnicích, městských 
branách, školních či nádražních budovách, hasičských zbrojnicích a bývaly rovněž nedílnou součástí lodí – tolik ve 
stručnosti encyklopedie. 
Hlas zvonů provází lidstvo od pradávna, 
ty nejstarší vznikaly spojováním tepa-
ných plátů. Už ve 3. tisíciletí př. n. l. se 
zvony objevují v Mezopotámii, ale najde-
me je také u Řeků a Egypťanů. V Evropě 
jsou zvony spojeny se vznikem západo-
římské větve křesťanské církve. V pátém 
století se nacházejí především v  klášte-
rech a odlévali si je zpočátku sami křes-
ťanští mniši. Od 10. století se začínají 
objevovat také v  kostelech a  městech 
a  ve 12. století se ustálil jejich charak-
teristický tvar. Ve 13. století se zakláda-
jí zvonařské cechy a  největší rozmach 
zvonařství zaznamenalo v  15. a  první 
polovině 16. století. Úpadek nastal vinou 
Třicetileté války v  17. století. V  českých 
zemích jsou zvony doloženy od 9. stole-
tí a od 14. století se u nás začaly rovněž 
vyrábět. V  polovině 20. století působilo 
na našem území několik zvonařských 
dílen, například Diepoldové v  Praze, 
Pernerové v  Českých Budějovicích, 
Manouškové v  Brně nebo Dytrychové 
v  Brodku u  Přerova. Největším českým 
zvonem je Zikmund v katedrále sv. Víta 
na Pražském hradě, který v  roce 1549 
ulil brněnský zvonařský mistr Tomáš Ja-
roš a  jehož hmotnost se odhaduje mezi 
13,5–16,5 tunami. Největší soubor de-
seti zvonů je pak umístěn ve věžičkách 
poutního kostela Panny Marie v Táboře-
-Klokotech. Nápisy na zvonech pak ne-
sou především jména svatých, jimž jsou 
zasvěceny, jejich hlas zve věřící k  mod-
litbám a  doprovází je také na poslední 
cestě. Vyzvánějí ale také k  radostným 
událostem, jako jsou svatby, korunova-
ce panovníků, inaugurace volených hlav 
států, nebo k prostému odbíjení času. Je-
jich zvuk ale ohlašoval i  požáry, povod-
ně, zvonívalo se na mračna k  odehnání 
bouřek a  upozorňovaly na nebezpečí 
náletů. 

V době obou světových válek ale také do-
cházelo k odebírání zvonů, jejichž materi-
ál sloužil pro výrobu kanonů; během těch-
to válečných střetů byly zničeny až dvě 
třetiny českých zvonů. Jen v době II. světo-
vé války bylo z naší země odvezeno kolem 
12 000 zvonů, což představovalo na dva 
miliony kilogramů vzácných kovů nehle-

dě na hodnotu uměleckou a  historickou. 
České zvony se shromažďovaly v  Ústřed-
ní sběrně zvonů v  Praze Na Maninách, 
odkud byly po Vltavě a  Labi převáženy 
na tzv. pohřebiště zvonů do Hamburku, 
kde bylo uloženo na osmdesát tisíc zvonů 
z celé Evropy, a jen malá část se jich vrá-
tila zpět do domovských věží. Ještě před 
dvaceti lety probíhaly snahy české strany 
o navrácení dochovaných zvonů, ale mno-
ho jich skončilo v  německých kostelích, 
jako tzv. kmotrovské zvony do obcí, kam 
se přesídlovali Němci nebo do dalších ka-
tolických a  evangelických kostelů. Zvony 
z Moravy a Slezska končily většinou v hu-
tích v Ostravě. Zatímco za I. světové války 
byly odebírány a  přetavovány zvony bez 
ohledu na historickou hodnotu, protekto-
rátní úřady rozdělily zvony do skupin A, 
B, C, D od nejmladších po nejstarší. Zvony 
zařazené do skupiny D zůstaly většinou na 
věžích a  k  válečným účelům byly nejprve 
použity zvony skupiny A, což byly zvony 
zhotovené během První republiky, které 
neměly historickou hodnotu. 

Letos uplynulo právě sto let od první re-
kvizice zvonů z kostela Nanebevzetí Pan-
ny Marie ve Šlapanicích. V té době bylo ve 
věži kostela zavěšeno pět zvonů. Největší, 
„hrubý“ zvon Panny Marie, vážící 945 kg 
z roku 1516 s nápisem v latině v překladu 
znějícím „Raduj se nebes královno, aleluja, 

neboť ten, jehož jsi byla hodna nosit, alelu-
ja, vstal z  mrtvých, jak předem řekl, alelu-
ja“. Druhý, „poledník“, zvon sv. Michala, 
vážící 357 kg s  nápisy v  latině a  němčině 
v  překladu „Pro kostel ve Šlapanicích: 
sv. Michaeli, oroduj za nás! Od moru hla-
du a  války vysvoboď nás, Pane. Léta Páně 
1659. Bůh mi k tomu dává svolení, živé vo-
lám, mrtvé oplakávám. Ulit od Davida Ja-
kuba Streckfuzsa v  Brně“. Třetí, „ranní“ 
zvon sv. Anny, vážící 560 kg s  latinským 
nápisem v překladu „Od blesku, krupobití 
a bouře vysvoboď nás Kriste, zrozený z Pan-
ny Marie. Buď velebena svatá Anna, z kte-
ré se zrodila bez poskvrny počatá rodička 
Boží Maria. Jan Křtitel Melack ulil v Brně 
1698“. Čtvrtý, „umíráček“ Panny Marie 
Pomocné, vážící 18 kg s vyobrazením dob-
rého pastýře na straně jedné a  na straně 
druhé svatotomášské Matky Boží s  nápi-
sem „sv. Maria oroduj za nás – G. K. Brno 
1739“. Pátý, „pozdvihováček“, zvon sv. 
Jakuba Staršího s nápisem „ulit nákladem 
Jakuba Plotěnýho, čtvrtláníka Šlapánského 
r. 1829“. V  soupise kostelního inventáře 
v  roce 1804 uvádí farář P. František Er-
nest Franke ještě jeden menší zvon sank-
tusový, a  to v malé věži nad presbytářem 
k zvonění při proměňování. Tato malá věž 
byla pravděpodobně zrušena při přestav-
bě kostela a zvýšení hlavní věže na součas-
ných 36 metrů v roce 1887. Ke konci roku 
1915 učinil farář P. Alois Urban soupis 

Šlapanické zvony
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celkem šesti zvonů pro případ jejich od-
běru k  válečným účelům. Následně pak 
20. května 1917 byly z věže kostela snese-
ny tři zvony, a to sv. Panna Maria, sv. Mi-
chal a Ukřižovaný. Následně pak 14. srp-
na téhož roku byly odebrány i  dva menší 
zvony: umíráček a sanktusový. Od té doby 
zůstal na věži jen jediný zvon – sv. Anna 
z roku 1698. 

V  roce 1929 byl do Šlapanic ustanoven 
nový kněz P. Alois Svára, který brzy po 
svém nástupu vyhlásil sbírku na nové 
zvony, jež během pěti měsíců vynesla 
58 119 Kč. Čtyři nové zvony byly ulity 
v  továrně Rudolfa Manouška v  Brně-
-Husovicích, jejich kolaudace se konala 

31. října 1929 tamtéž a  svěcení proběhlo 
10. listopadu dopoledne na náměstí před 
sochou Panny Marie, a následně byly zavě-
šeny do věže. Zvony byly laděny v tóninách 
D, A, Fis, a C a v 16.00 hodin začalo jejich 
slavnostní vyzvánění. Celkové náklady 
pak činily 59 118 Kč 25 haléřů. Největší 
zvon o váze 1347 kg byl opatřen reliéfem 
Cyrila a Metoděje a pod ním nápis „Dědic-
tví otců zachovej nám Pane“. V dolní části 
pak nápis „… pro farní chrám Páně Nane-
bevzetí bl. Panny Marie ve Šlapanicích…“. 
Druhý v pořadí o váze 401 kg nesl plastiku 
sv. Václava a nápis „Sv. Václave nedej zahy-
nouti nám ni budoucím“ a dále „Ulit ze sbí-
rek farníků pro chrám páně ve Šlapanicích“. 
Třetí s  plastikou sv. Josefa s  Ježíškem 
o  váze 93 kg měl nápis „Sv. Josefe oroduj 
za nás nyní i v hodinu smrti naší“. A čtvrtý 
bez plastiky o váze 24 kg nesl nápis „Válka 
vzala – láska dala“. Všechny pak v  horní 
části označeny „Ulil R. Manoušek v Brně“. 
Bohužel však tyto zvony měly pouze krát-
ký život. Již 11. dubna 1942 byly odebrány 
pro válečné účely a  na věži zůstala opět 
osamocena pouze sv. Anna z  roku 1698. 
A byl to opět P. Svára, který v prvním po-
válečném roce inicioval pořízení nového, 
95kilogramového zvonu-umíráčku. Ulila 
jej firma Rudolfa Manouška v Brně a nese 
nápis „Sv. Josefe a  Barboro, orodujte za 
nás, nyní i  v  hodinu smrti naší! Šlapanice 
L. P. 1946“. Posvěcen byl 19. 5. 1946 a cel-

kové náklady činily 5 120 Kč. Poslední 
zvon Mariánský se na věž dostal za P. Jose-
fa Románka. Ulit byl opět R. Manouškem 
ve Žďárci u Tišnova v roce 1969 a původně 
byl určen pro jinou farnost. Posvěcen a za-
věšen byl 13. srpna 1972. 

Ještě jeden zvon však ve Šlapanicích 
máme, který je nyní uložen na městském 
úřadě. Ten byl do roku 1987 zavěšen ve 
vížce nové márnice na hřbitově a zvonilo 
se na něj při příchodu pohřebního prů-
vodu do areálu hřbitova. Když byla stará 
márnice koncem druhé světové válce po-
škozena bombardováním, byla v  letech 
1952–1953 postavena nová a  do ní zavě-
šen menší zvon ze zrušené německé far-
nosti na Znojemsku, který opatřil pan Ri-
chard Rektořík. Jsou na něm dvě plastiky 
svatých a nápis v němčině „Ulil mě Johann 
Georg Scheichel ze Znojma roku 1772“. 
Nová smuteční obřadní síň na hřbitově 
byla vystavěna v  tzv. „Akci Z“ v  letech 
1974–1978 a  při demolici márnice před 
30 lety se uvažovalo o postavení zvoničky, 
do které by byl zvon zavěšen, aby mohl 
nadále vyzvánět hranu zemřelým. Při ge-
nerální opravě smuteční obřadní síně v le-
tech 2006–2007 byla myšlenka postavení 
zvoničky znovu vzkříšena, ale ani tehdy 
realizována nebyla.

Josef Kopecký 
kronikář

Rekvizice zvonů 11. 4. 1942

Památkou na dávné časy byly a někde dodnes jsou podzemní skrýše, zvané lochy (z německého Loche – díry), často 
budované jako úkryty a zásobárny pro zlé doby. Jejich původ, sahající do minulých staletí, si lidská fantazie měnila 
v dodnes přetrvávající legendy a pověsti. Bylo tomu tak i ve Šlapanicích. 
Šlapanický loch byl náhodně odkryt v roce 
1881. Prozkoumal jej amatérský badatel 
Florián Koudelka, zabývající se historií lo-
chů na Moravě. Jeho popis byl publikován 
v  německy psaném tisku. Českou verzi 
uveřejnil Šlapanský zpravodaj č. 3 v  roce 
1936 z něhož vyjímáme:

V sobotu 11. června 1881 propadla se část 
pravého břehu vývozu vedoucího ze Šla-
panic do Jiříkovic a utvořila se zde nepatr-
ná skulina, která se následujícího dne na-
tolik rozšířila, že několik smělých osob se 
do ní odvážilo. Při rozžehnutí svící zjistili, 
že se jedná o  chodbu podzemní vedoucí 
dosti daleko do polí. Protože se k díře na-
hrnula spousta zvědavců, nechal tehdejší 
starosta František Špondr díru zasypat 
a vchod do ní zakrýt. Florián Koudelka se 
do Šlapanic vypravil 28. června a na onom 
místě odstranil hlínu a velký vrbový pařez, 

který kryl vstup do podzemní chodby. Po 
sestoupení do šachty asi 1,5 metru hlubo-
ké pak popisuje několik chodeb z ní vychá-
zejících v  délkách 2–7,3 šířkách 1,4–2,1 
a výškách 0,9–1,2 metru a na konci jedné 
z  chodeb zmiňuje prostornou komnatu. 
Dále píše o jedné nalezené kosti a sdělené 
mu informaci, že jistý kupecký mládenec 
nalezl zde lidskou lebku a  několik střepů 
hliněných nádob. Celou zprávu pak uza-
vírá poznámkou že už v dřívější době byly 
při kopání u  Šlapanic  a  sice poblíž hřbi-
tova podobné lochy odkryty, avšak opět 
zasypány.    

Lochy neboli podzemní úkryty vyhloube-
né v  zemi od raného středověku pro pří-
pad válek bývaly na Moravě velmi časté. 
Jeden takový se nachází dodnes ve Velkém 
hájku, ale vstup do něho je dobře zakryt. 
Jako skrýše sloužily kromě lochů obilné 

jámy, sklepy pokračující chodbičkami ně-
kam ven, chodby do opevněného kostela 
či tvrze. Mnohakilometrové chodby patří 
spíše do říše bajek, do lidové fantazie. Ve 
dvoře dnes už neexistující staré dívčí školy 
na Masarykově náměstí čp. 107 býval vel-
mi dlouhý starý sklep. Povídalo se o něm, 
že je vchodem do podzemní chodby. Nad 
vchodem do sklepa se nacházel starý ká-
men s  letopočtem 1535, který byl po za-
sypání sklepa uložen v  místním muzeu. 
Sklep byl o několik století starší než budo-
va školy a  sloužil starému pivovaru, sou-
části svobodného dvora z  roku 1531, na 
jehož místě byla škola v roce 1873 posta-
vena a k její demolici došlo 16. října 1980. 
Podle jedné verze chodba vedla až na Žu-
ráň, kde prý stával dřevěný hrad. Slídili 
v  něm Šenkové, loupežíví rytíři. Jednoho 
dne hrad do základů vyhořel a vchod z to-

Podzemní skrýše a chodby
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hoto místa do podzemní chodby byl na-
vždy zavalen. Druhá verze klade vyústění 
chodby ve dvou hostincích, a to v Maxlov-
ce u Velatic a Rohlence u Jiříkovic. Oba zá-
jezdní hostince při císařské silnici Brno-
-Olomouc vlastnili dva bratři. Ve spolku 
s dalšími ničemy přepadali formany, kteří 
se v  jejich hospodách uložili k  noclehu. 
Obírali je o zboží a peníze a svůj lup scho-
vávali v podzemní chodbě. Nejednou při-
šel při přepadení takový nešťastný forman 
o  život. Vtáhli ho do chodby a  zazdili do 
malého výklenku. Jeho zboží pak za noci 
přenesli chodbou do Šlapanic. 

Ve třetí verzi vyprávění o tajných chodbách 
je zmínka o dalším zájezdním hostinci, Pin-

dulce u Bedřichovic. Stýkaly se tu prý dvě 
podzemní chodby. Jedna vedla z podolské-
ho zámku, druhá z výše zmíněného sklepa 
ve Šlapanicích. Tak se prý dalo projít pod-
zemím z Podolí až do Šlapanic.

A ještě o jedné podzemní chodbě se zacho-
vala paměť. V době, kdy byl ve Šlapanicích 
klášter, měli mniši podzemní chodbu ve-
doucí ze sklepa starého mlýna u  kostela 
někam pod kopec. Snad prý to byla úni-
ková chodba pro případ nebezpečí. Její 
zbytky se nacházejí v některých sklepech 
na Hřbitovní ulici.

Občané Šlapanic si budovali podzemní 
úkryty podobné lochům ještě za druhé 
světové války. Tyto podzemní skrýše byly 

ještě dlouho po roce 1945 k vidění v úvo-
ze, směřujícím ze Hřbitovní ulice k Žurá-
ni, v  cihelně při silnici do Ponětovic nad 
dnešním tenisovým hřištěm a  ve „vévoz-
ku“ nad Sušilovou ulicí. 

Je možné, že se ještě někdy dočkáme ná-
hodného objevu nějakého dosud nezná-
mého dávného lochu ve Šlapanicích nebo 
blízkém okolí. Vždyť ještě v  roce 1968 se 
na šlapanické trati zvané Vinohrady při 
orbě propadl kůň do skrýše hluboké 2,8 m, 
mající plošnou rozlohu 12 m2. V jámě bylo 
nalezeno několik kamenných kuliček.  

Redakčně upraveno a zkráceno
Převzato z publikace Války, bitvy, rebélie 

autorů V. Ustohala a J. Kopeckého
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Kalendář akcí | srpen–říjen
7. 8. Den otevřených dveří u starostky a místostarosty 16.00–18.00 zasedací místnost MěÚ

7. 8. Historický vývoj pěstování ovocných dřevin
– přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna 

11. 8. 85. šlapanické slavnosti – stavění máje 16.00 městský park

11. 8. 85. šlapanické slavnosti – taneční zábava 20.00 městský park

12. 8. 85. šlapanické slavnosti –  vítání a společné fotografování 
jubilantů 14.00–17.00 zasedací místnost MěÚ

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – dětské odpoledne 15.00 městský park

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – odchod pro první stárku 19.15 hasičská zbrojnice

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – předání práva 20.00 Masarykovo náměstí

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – hodová zábava s Dambořankou 20.30 městský park

12.–13. 8. 85. šlapanické slavnosti – letní výstava ČZS 8.00–18.00 orlovna

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – mše svatá 9.00 městský park

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – krojovaný průvod 15.00 sokolovna-měst. park

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – národopisné odpoledne 16.00 městský park

27. 8. Farní pouť do Tuřan 13.45 zastávka Riegrova

2. 9. Podzimní noc 20.00 městský park

3. 9. Loučení s prázdninami 14.00 městský park

3. 9. Obecní svátek v Bedřichovicích náves, KD

4. 9. Kompostování pomocí kalifornských žížal
– přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna

6. 9. 19. veřejné  zasedání  ZM Šlapanice 17.00 zasedací místnost MěÚ

9. 9. Kárky of the Pulpánov 13.00 Jiříkovská ulice

9. 9. Triatlon 5. kolo 9.30 ZŠ, bazén, atl. hřiště

10. 9. Modrobílé soutěžení 15.00 Brněnská Pole

16. 9. Farmářské trhy 8.30 Masarykovo náměstí

16. 9. Pohádkový les 17.00 místo bude upřesněno

17. 9. Medový den 14.00 Masarykovo náměstí

28. 9. Memoriál Karla Lázničky ve volejbale – 7. ročník 9.00 Sportovní hala Smetanova 
a ZŠ Šlapanice

29. 9. Šlapanické schody – 6. ročník běhu do školních schodů 14.30 ZŠ Šlapanice

2. 10. Trávníky, jejich rozdělení a péče o ně – přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna 

7. 10. Hokejbal juniorů a dospělých 9.00 před sokolovnou

8. 10. Burčákové odpoledne 15.00 před sokolovnou

19. 10. Melodie stále zelené 17.00 sokolovna

21. 10. Kordulkové posezení u cimbálu 19.00 orlovna

28.–29. 10. Podzimní výstava ZO ČZS 8.00–18.00 orlovna

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského 
rozhlasu.

Kalendář akcí | srpen–říjen
7. 8. Den otevřených dveří u starostky a místostarosty 16.00–18.00 zasedací místnost MěÚ

7. 8. Historický vývoj pěstování ovocných dřevin
– přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna 

11. 8. 85. šlapanické slavnosti – stavění máje 16.00 městský park

11. 8. 85. šlapanické slavnosti – taneční zábava 20.00 městský park

12. 8. 85. šlapanické slavnosti –  vítání a společné fotografování 
jubilantů 14.00–17.00 zasedací místnost MěÚ

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – dětské odpoledne 15.00 městský park

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – odchod pro první stárku 19.15 hasičská zbrojnice

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – předání práva 20.00 Masarykovo náměstí

12. 8. 85. šlapanické slavnosti – hodová zábava s Dambořankou 20.30 městský park

12.–13. 8. 85. šlapanické slavnosti – letní výstava ČZS 8.00–18.00 orlovna

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – mše svatá 9.00 městský park

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – krojovaný průvod 15.00 sokolovna-měst. park

13. 8. 85. šlapanické slavnosti – národopisné odpoledne 16.00 městský park

27. 8. Farní pouť do Tuřan 13.45 zastávka Riegrova

2. 9. Podzimní noc 20.00 městský park

3. 9. Loučení s prázdninami 14.00 městský park

3. 9. Obecní svátek v Bedřichovicích náves, KD

4. 9. Kompostování pomocí kalifornských žížal
– přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna

6. 9. 19. veřejné  zasedání  ZM Šlapanice 17.00 zasedací místnost MěÚ

9. 9. Kárky of the Pulpánov 13.00 Jiříkovská ulice

9. 9. Triatlon 5. kolo 9.30 ZŠ, bazén, atl. hřiště

10. 9. Modrobílé soutěžení 15.00 Brněnská Pole

16. 9. Farmářské trhy 8.30 Masarykovo náměstí

16. 9. Pohádkový les 17.00 místo bude upřesněno

17. 9. Medový den 14.00 Masarykovo náměstí

28. 9. Memoriál Karla Lázničky ve volejbale – 7. ročník 9.00 Sportovní hala Smetanova 
a ZŠ Šlapanice

29. 9. Šlapanické schody – 6. ročník běhu do školních schodů 14.30 ZŠ Šlapanice

2. 10. Trávníky, jejich rozdělení a péče o ně – přednáška ZO ČZS 18.00 orlovna 

7. 10. Hokejbal juniorů a dospělých 9.00 před sokolovnou

8. 10. Burčákové odpoledne 15.00 před sokolovnou

19. 10. Melodie stále zelené 17.00 sokolovna

21. 10. Kordulkové posezení u cimbálu 19.00 orlovna

28.–29. 10. Podzimní výstava ZO ČZS 8.00–18.00 orlovna

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského 
rozhlasu.
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20. 5. 2017
Muzejní noc – Josef Kopecký

24. 6. 2017
Letní karneval – Lucie Valouchová

24. 6. 2017
Letní karneval – Lucie Valouchová

30. 6. 2017
Rozloučení s „deváťáky“ – Jakub Mikšovský

15. 7. 2017
Retrovečer – Josef Kopecký

1. 6. 2017
Celé Česko čte dětem – Ivana Hrušková




